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 ”...det låg en ensam, övergiven 
dildo på dansgolvet...”

NÖJE. Tony Wikström, känd som 
Soundwaysångare, hus-dj på Arken 
och radiopratare i Ålands radio, 
vann fi nalen i musiktävlingen Sing-
ing bee. I går visades fi nalen i tv3, 
och efter en jämn och spännande 

tävling tog Tony hem vinsten och 
100.000 kronor.

När Nyan intervjuade den nybliv-
ne vinnaren hade programmet ännu 
inte visats i tv och resultatet var fort-
farande hemligt.

– Det har varit jättesvårt att hålla 
tyst, säger Tony, som nu ska satsa 
vinstpengarna på nya instrument 
och grejer till hemstudion.

SIDAN 16

Tony blev Singing bee-mästare!
Vinnare. Tony Wikström fi ck både en statyett och 100.000 kronor då han vann fi nalen av tv3:s musiktävling Singing 
bee.  Foto: PRIVAT

NYHETER. Bygg ut Mariepark 
till en gigantisk frihamnsbutik där 
kläder och saker säljs skattefritt åt 
gästande färjpassagerare som leds 
in via en gång direkt från Väster-
hamn.

Så ser företagaren Dennis Jans-
sons idé ut för att utveckla både 
handeln och den egna anläggning-
en. Men han befarar att idén är 
alltför djärv och att ”den sannolikt 
skulle få stadens politiker att själv-
antända i stressad debatt”.

– Jag skulle sannolikt behöva 
några riskbenägna bolagister för 

att förverkliga visionen, säger han i 
dagens avsnitt av skattegränsserien 
– det sista.

Dennis Jansson är själv en stres-
sad man i dag. Stadsstyrelsen har 
röstat ner budgetanslaget på 63.000 
euro till sommarens Rockoff, trots 
att den stadsplaneändring som 
skulle göra det möjligt att ordna 
evenemanget i Mariepark inte gäl-
ler ännu på länge.

Ändringen har gått till Ålands 
förvaltningsdomstol och situatio-
nen är än en gång osäker. 

SIDORNA 4 OCH 12

Marieplaza 
– köpcenter
för taxfree 
i Västerhamn

Dennis Janssons vision:

NYHETER. Åländske kaptenen 
Emil Listherby skrev sitt slutar-
bete om pirater i modern tid. Den 
senaste tidens många attacker ser 
han som en väckarklocka.

– Generellt sett har kunskapen 

varit dålig om att problemet ens 
funnits. 

I dagens Nyan berättar han om 
hur fartygen kan skydda sig mot 
anfallen.

 SIDORNA 2-3

Så skyddar sig fartygen mot piratattacker

NYHETER. Ingen person skadades 
men byggnaden blev totalförstörd 
då en eldsvåda bröt ut i ett egna-
hemshus på Brändö Korsö i går på 
eftermiddagen.

Brändö FBK släckte elden och 
fi ck rökdykarassistans från rädd-
ningsverket. Tre brandmän fl ögs till 
Korsö med helikopter.  SIDAN 5

Husbrand på Korsö
NÖJE. I kväll är det dags för Nipop-
festival på Idrottsgården i Marie-
hamn. Fem unga band underhåller 
med start klockan sju. Ett av ban-
den är hårdrockgruppen Sturm und 
drang, som på meritlistan bland an-
nat har en Europaturné med Apoca-
lyptica. 

SIDAN 13

Dags för Nipopfestival

SPORT. Mittbacken Kenneth Gustavsson 
skrev igår på ett tre års kontrakt med 
IFK Mariehamn. Gustavsson kom-
mer närmast från Kefl avik på Island 
där han spelat de senaste fyra åren. 
Gustavsson tror att IFK kan bygga ett 

starkt lag och hoppas på spel ute i 
Europa.  SIDAN 18

Ny mittback i IFK

NYHETER. En tom buss rullade 
igår eftermiddag över kanten på 
parkeringen invid Williams buss 
garage i Jomala, och in i en träd-
gård bredvid. 

Den 16 ton tunga bussen stan-
nade med bakdelen mot ett uthus. 
Ingen person skadades vid inciden-
ten.  SIDAN 5

Förarlös buss på irrfärd
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Rapporterna i massmedia 
har avlöst varandra under 

veckan som gått: Ryssland 
skickar krigsfartyg som ska pa-
trullera vattnen vid Somalia. 
Fartyg som trafikerar kol från 

Australien till Sverige tar om-
vägen runt Afrika istället för 

att gå den kortare Suezkana-
len. 

Det här är ingenting som 
förvånar Emil Listherby. 
Som examensarbete från 
sjökaptensprogrammet 
vid Chalmers tekniska 
högskola valde han att 
studera piratattacker i 
världen från åren 1995-
2005. 

– Jag såg ett intres-

sant problem, både politiskt, ekonomiskt och so-
cialt och ville veta mer om det.

Då var det inte många som var insatta i proble-
matiken. Men den saken förändrades i veckan då en 
saudisk supertanker kapades av somaliska pirater.

– Generellt sett har kunskapen varit dålig om att 
problemet ens funnits. Men det här var en väckar-
klocka. Nu snackas det om det på varenda båt, kon-
staterar Listherby.

Ökar i antal
Antalet piratangrepp har stegvis ökat de senaste 25 
åren. Attackernas natur har förändrats – från tjuvar 
som klättrade ombord på fartyg vid kaj för att stjäla 
färg eller lösöre till dagens kriminella industri med 
tungt beväpnade pirater. De kör ikapp fartyg till 
havs, dödar besättning och passagerare, sänker bå-
tarna eller målar om dem. 

Gemensamt för de länder där de fl esta piratat-
tackerna sker är att de är utvecklingsländer och lig-

ger vid stora farleder. Fartyg fullastade med varor är 
tacksamma byten för den fattiga lokalbefolkningen.

– Man kan tänka sig hur stor frestelsen är när de 
ser de gigantiska fartygen fullastade med rikedomar, 
säger Listherby.

Somalia
Ett bra exempel är Somalia. Vattnen utanför kusten 
tillhör de farligaste i världen. Förhållandena för 
piraterna är gynnsamma: strategiskt läge på spet-
sen av det Afrikanska hornet, närheten till fartyg 
som ska in och ut ur Suezkanalen, Röda havet el-
ler till hamnar i Mellanöstern. 

– I Somalia såg man en minskning av piratat-
tacker under 2006 när de muslimska domstolar-
na tog makten av lokala krigsherrar. När sedan 
krigsherrarna tog makten igen med USA:s hjälp 
steg antalet anfall till de nya nivåerna som vi ser 
i dag, berättar Emil Listherby.

Enligt IMF, som registrerar piratattacker, ägnar 

Rekordkapning. I veckan kapade somaliska pirater den saudiska supertankern Sirius Star. De kräver 25 miljoner dollar i lösensumma för att släppa fartyget och dess besättning, enligt FNB. –Sau-
efterkomma vårt krav, annars vidtar vi åtgärder som kan bli ödesdigra, säger piraten Mohamed Said. Sirius Star ligger för ankar utanför den somaliska pirathamnen Harradhere, enligt lokala tjänstemän. Den 
Saud al-Faisal sade att ägarna förhandlar med piraterna och att beslutet om att betala lösen eller inte är ägarnas. Den brittiske utrikesministern David Miliband avrådde däremot från utbetalning av lösen. 
uppmuntrar andra att ta gisslan, sade Miliband i London.   

Den romantiserade bild av pirater som fi lmvärlden kablar ut är långt ifrån den 
skrämmande verklighet som i dag råder inom den internationella sjöfarten.

Åländske kaptenen Emil Listherby skrev sitt examensarbete om piratattacker 
i modern tid.

– Det här är en väckarklocka, säger han om den senaste tidens överfall.

Insatt i problematiken. Emil Listherby skrev 
sitt examensarbete om pirater i modern tid. Han har själv 
erfarenhet av att gå piratvakt på lastfartyg. Foto: PRIVAT

De moderna sjörövarna ett  
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dierna har tio dagar på sig att 
saudiske utrikesministern prins 
–Betalning för gisslan bara 
Foto: AFP/WILLIAM S. STEVENS

sig i dag cirka 1.200 somalier åt piratverksamhet. De är 
organiserade i minst sex större grupper, uppger FNB.

Den genomsnittliga lösensumman för ett skepp har 
stigit den senaste tiden från cirka 10.000 dollar till en 
miljon dollar. Sedan riskerna i området ökat överväger 
allt fl er redare att helt undvika vägen genom Suezka-
nalen, där normalt 7,5 procent av världshandeln pas-
serar.

Kryssningsfärjor
Kryssningsfärjor har en speciell hotbild.

– Kryssningsfärjorna anses i allmänhet inte vara mål 
för pirater utan har snarare en terroristhotbild, säger 
Emil.

Varför är de inte intressanta för pirater? 
– De är i de fl esta fall för stora med för mycket folk. Vis-
serligen har det hänt men då gäller det mindre kryssare. 
De fl esta pirater vill verka i skymundan och det gör de 
inte om de överfaller ett fartyg med 2.400 amerikaner. 
Det skulle bli för politiskt, för stora rubriker. Dessutom 
går kryssningsfartyg överlag snabbt, med en hastighet 
på upp till 24 knop.

Ändå är säkerheten rigorös. Ombord fi nns ofta en 
vaktstyrka och på fl era ställen i USA transporteras bå-
tarna in i hamnarna av kustvakter.

En lyckad attack mot ett kryssningsfartyg, vare sig det 
rör sig om pirater eller terrorister skulle innebära ett 
hårt slag för näringen. Eller som Emil uttrycker det:

– Det skulle kunna knäcka hela branschen. 
Många kartläggningar utelämnar helt statistik om 

anfall mot fi ske- eller fritidsbåtar. 

– Det är mycket privatbåtar som försvinner varje år 
i Asien, Karibien och Sydamerika. Det fi nns helt klart 
ett mörkertal.

Dessutom:
– Det är inget som väcker rubriker internationellt om 

16 fi skare försvinner spårlöst i Indien. 
En förklaring till avsaknaden av fullständig statistik 

är att det ofta är aktörer inom handelssjöfarten som 
beställt och betalat för rapporten. Det är synd, tycker 
Emil Listherby. Han menar att attackerna mot mindre 
fartyg och fritidsbåtar säger en hel del om vilka områ-
den som kan bli farliga i framtiden.

– Piraterna blir mer våghalsiga och börjar gå över till 
att anfalla större fartyg.

Undviker dåligt rykte
Ytterligare en orsak till de sparsmakade rapporterna 
är att varken redare, hamnar eller lokala myndigheter 
vinner på att erkänna problemet.

– Det ser inte bra ut om ett rederi ofta råkar ut för 
attacker. Och rederierna undviker gärna om möjligt de 
hamnar som har fl est attacker på sitt område. Dessut-
om talar vi om stora ökningar på försäkringskostnader, 
något vi exempelvis sett inträffa för fartyg som nu rör 
sig vid Somalia. 

Det fi nns kortsiktiga lösningar för att avhjälpa pro-
blemen: vakter, ändrade rutter eller elstängsel ombord. 
Men då fi nansiella problem och väpnade konfl ikter 
ligger bakom attackerna är utmaningen på lång sikt 
mycket svår.

– Enda sättet att komma åt verksamheten är att 

eliminera de grundläggande ekonomiska, politiska 
och sociala problemen iland, skriver Listherby i sitt 
arbete.

ANNIKA KULLMAN
annika.kullman@nyan.ax

tfn 528 455

Att undvika högriskområden 
och att ta alternativa resrutter 
är det självklara valet. Men 
ofta är detta inte ekonomiskt 
realistiskt för rederierna. Att 

beväpna besättningen och för-
söka göra soldater av sjömän 
leder troligen till allvarligare 
problem, tror Emil Listherby. 
Det fi nns däremot en del 
tekniska hjälpmedel och fl er 
tillkommer. Här är några exem-
pel på metoder som används 
fl itigt:
� Shiplock är ett system som 
ägs av Franska rymdbyrån. Via 
satellit skickas en nödsignal till 
en basstation på land och fl era 
instanser underrättas.

– Någon form av satelitba-
serade alarmsystem har alla 
kryssningsfartyg i dag, säger 
Emil Listherby.
� Elstängsel kan användas 
av alla fartyg utom tankers, 
som är uteslutna på grund 
av explosionsrisken. Anlägg-
ningen omger fartyget med 
en spänning på 9.000 volt.
� En bra radar.
– Ha akterradarn i gång. I 
dag är den ofta en blind 
sektor. Det viktigaste är att 

bli medveten om någon båt 
närmar sig eller rör sig på ett 
sätt som väcker uppmärk-
samhet.  
� Vattenslangar.
– Vattenslangar riktas mot 
fartygets lägsta punkter. Det 
är ett gammalt klassiskt sätt.
� Håll koll. Upptäck pira-
terna tidigt, innan de börjar 
ta sig ombord.
–  Det viktigaste är att göra 
piraterna medvetna om att 
man vet om att de är på 

väg. Tänd belysningen, kör 
sicksack, styr bort från land, 
väck alla ombord. Du vill inte 
ha en pirat fem meter bort 
som klättrar upp med ett 
automatvapen. Står du då 
kvar och sprutar vatten är du 
ganska tuff.
� Hög fart.
– Om man kommer upp över 
20 knop är det bra, men 
generellt är det maxfart som 
gäller genom riskområden.  
 (ak)

SÅ SKYDDAR SIG FARTYGEN

För att undvika attackerna 
vid Somalia ändrar allt 
fl er rederier sina färdrut-
ter. Resan förlängs dock 
vilket medför ökade kost-
nader. Men vilka andra 
skyddsmetoder använder 
sig fartygen av?

TRE TYPER AV ATTACKER

� Tillfällighetstjuvar. Opererar 
mot fartyg som inte gör fart 
genom vatten. I regel inte 
beväpnade. 
� Planerade rån. Den verk-
samhet som oftast åsyftas när 
man talar om piratattacker. 
Piraterna har inte sällan insi-

derinformation från hamnen 
om vilka fartyg som fi nns i 
området och vad de transpor-
terar. Ligorna är beväpnade 
och rånen är ofta en bisyssla 
till knarkhandel eller annan 
kriminell verksamhet.
� Överfall med syfte att ta 

över hela lasten eller farty-
get. Ibland tas besättningen 
som gisslan men i de fl esta 
fall mördas de. Just den här 
typen av attacker är svår-
bedömd. Orsaken är att det 
fi nns ett stort antal mindre 
fartyg som försvinner spårlöst. 

Vissa av dem blir så kallade 
”spökskepp” och används för 
smuggling av droger, männis-
kor och vapen. 
Områden med en ”tradition” 
av piratattacker är Filippi-
nerna, södra Kina, Indone-
sien och Somalia. Utanför 

Sydamerikas kust är attack-
erna ett relativt nytt fenomen. 
Problemen har sitt ursprung 
i en försämrad ekonomi efter 
konfl ikter och naturkatastrofer.
Källa: Piratattacker i mo-
dern tid, Emil Listherby

� Källa: International Maritime 
Bureau. OBS! Kartan visar inte 
exakt antal piratattacker men vi-
sar var dom fl esta överfallen sker.

Sirius Star kapa-
des av pirater och 
ankrades utanför 
Somalias kust.  
Fartyget är, med sin 
längd på 330 meter, 
det största som 
någonsin kapats.

Traviata, på väg till Bab el 
Mandeb-sundet och Röda 
havet, utsattes för ett kap-
ningsförsök. Ombord fanns 
åländske Frank Degerth.

Malackasundet är en av 
världens mest trafi ke-
rade farleder. Enligt FNB 
passerade 70.000 fartyg 
genom sundet 2007.

Piraterna i 
Adenbukten 
ska stoppas 
genom interna-
tionellt militär-
samarbete.

Tidigt på morgonen den 11 
november utsattes ms Travia-
ta från rederiet Wallenius Ma-
rin för ett kapningsförsök då 
fartyget befann sig vid Afrika 
utanför Somalias kust. 

Frank Degerth jobbar som 
elektriker ombord på Traviata 
och fi ck plötsligt möta den 
moderna världens sjörövare.

– Han pratade med oss ef-
teråt och berättade allt, säger 
Franks far Göran som Nya 
Åland når i hemmet i Lum-
parland.

Blev du orolig?
Nej Frank tog också hän

Ålänning i piratdrama

Mötte pirater. Lastfartyget som Frank Degerth arbetar på utsattes förra veckan för ett kapningsförsök utanför Somalias kust. 
Arkivfoto: PERNILLA BERGMAN

Ålänningen Frank De-
gerth fanns ombord då det 
svenska fraktfartyget ms 
Traviata för drygt en vecka 
sedan attackerades av 
pirater utanför Somalias 
kust.

– Nervös skulle jag nog 
inte säga att jag var men 
lite spännande blev det 
nog ett tag där, skriver 
Frank i ett mail till Nya 
Åland.

Nyan berättade nyligen 
om ålänningen Frank De-
gerth som fanns ombord 
då det svenska fraktfar-
tyget ms Traviata attack-
erades av pirater utanför 
Somalias kust.

ständigt hot mot sjöfarten
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För två år sedan – när det stod 
klart att Dennis Jansson inte 
kunde ordna Rockoff i Marie-
park därför att evenemanget 
stred mot den dåvarande 
stadsplanen – tecknade staden 
ett tvåårigt sponsoravtal för att 
Rockoff skulle kunna ordnas 
på Torget.

– Det var i viss mån också 
lite plåster på såren. Han var 
tvungen att fl ytta evenemanget 
och hade kostnader för det, 
berättar Folke Sjölund som 
understödde Barbro Sund-
backs (s) förslag om att stryka 
anslaget i budgeten.

”Stan har gjort sitt”
Det tvååriga avtalet kom till för 
att den planerade ändringen av 
stadsplanen, som skulle göra 
det möjligt att ordna Rockoff 
i Mariepark igen, skulle hinna 
gå igenom. Stadsplaneändring-
en är nu godkänd men den har 
inte vunnit laga kraft eftersom 
grannar har lämnat in besvär. 
Det betyder att först Ålands 
förvaltningsdomstol och sedan 
kanske också Högsta förvalt-
ningsdomstolen ska ta ställ-
ning, och det dröjer.

Har staden inget ansvar 
trots att det är omöjligt 
att ordna Rockoff i Marie-
park i sommar?

– Jag uppfattar att staden har 
gjort sin andel. Stadsplanen 
har gått igenom och att det 
fi nns protester är egentligen 
en annan sak. Det tvååriga av-
talet har gått ut och vi resone-
rade som så att Dennis antag-
ligen fortsätter på torget ändå. 
Det har vi inget emot, tvärtom. 
Men vi vill inte fortsätta betala 
för det. Verksamheten ska i 
princip bära sig själv.

”Stan måste spara”
Att Dennis Jansson anser att 
läget nu är osäkert för somma-

rens Rockoff är enligt Sjö-
lund inget nytt.

– Så är det ju varje år. Om 
han avstår så finns det kan-
ske andra som vill ordna 
evenemanget. Konceptet är 
ju väl inarbetat.

Barbro Sundback säger så 
här:

– Det tvååriga sponsorav-
talet har gått ut och det fi nns 

inget skäl att fortsätta. Enligt 
(fs) ska staden spara mycket 
pengar, och det skulle ju sned-
vrida konkurrensen om stan 
betalar så här mycket pengar till 
ett särskilt företag. Jag är gan-
ska förvånad över att tjänste-
männen föreslog fortsatt stöd.

Fyra mot tre
Med rösterna 4 mot 3 ströks 

Rockoffpengarna, men i 
stället höjdes det allmänna 
evenemangsbidraget från 
125.000 till 140.000 euro i 
budgetförslaget.

Stadsstyrelsens ordförande 
Johan Ehn (fs) stödde inte 
majoritetens tankegångar.

– Det tvååriga avtalet bygg-
de på att stadsplanefrågan 
för Mariepark skulle vara 

löst vid det här laget. Det 
är den inte. Därför tyckte vi 
att vi borde ha beredskap att 
teckna ett nytt sponsoravtal.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

(lib) och (s) vann omröstningen över (fs) och (ob)

Stadsstyrelsen tog bort
budgetpengar för Rockoff

Det var då. I somras ordnades Rockoff på Torget. På bilden förför Håkan Hellström massorna.  Foto: ANDREAS DIENERT

Stadsstyrelsen har strukit 
de 63.000 euro som stads-
direktören föreslagit för 
Rockoff på Torget i nästa 
års budget.

– Verksamheten bör 
kunna stå på egna ben vid 
det här laget, säger Folke 
Sjölund (lib).

Fullmäktige avgör frågan 
på tisdag.

Dennis Jansson. Folke Sjölund (lib). Barbro Sundback (s). Johan Ehn (fs).

 Han påpekar att det från 
stans sida sades för två år se-
dan att sponsoravtalet gjor-
des i väntan på en stadspla-
neändring som fortfarande 
inte tillåter Rockoff i Marie-
park.

– Nu sitter jag åter i en 
svår sits. Om 45.000 euro 

saknas i min budget, så var 
ska jag ta de pengarna, und-
rar han mot bakgrunden av 
att stadsstyrelsen föreslår en 
ökning på 15.000 euro i den 
allmänna evenemangsbudg-
ten inför nästa år.

Han konstaterar att det 
kostar cirka 100.000 euro 

mera att ordna Rockoff på 
Torget än i Mariepark och att 
den politiska majoriteten i och 
med beslutet ”än en gång gått 
mot stadsdirektören”.

– Han vill ha en trygghet i 
att evenemanget kan ordnas 
på Torget. Rockoff är trots 
allt det mest besökta evene-

manget på Åland. Nu hop-
pas jag på fullmäktige.

Fullmäktige tar upp frågan på 
tisdagens budgetdebatt. I full-
mäktige har (lib) och (s) tillsam-
mans 15 av de 27 ledamöterna.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Dennis Jansson: Jag hoppas på fullmäktige
Dennis Jansson är besvi-
ken och bekymrad efter 
beslutet i stadsstyrelsen.

– Marknadsföringen 
är i full gång, och nu är 
det lika osäkert som det 
brukar om var vi får vara 
i sommar.

� En bilförare somnade på 
vägen hem från nattarbetet 
och körde av Svartsmaravä-
gen i Finström. Singelolyckan 
inträffade i torsdags vid 9-ti-
den. Bilen körde av vägen och 
törnade mot en stolpe och 
skadade ett staket. Föraren 
fi ck endast lindriga skador. 

Polisen ertappade en bil-
förare vid en trafi kkontroll i 
Hammarland i torsdags med 
att köra bil utan körrätt.(ns)

Somnade 
vid ratten

� Så här i höstens varierande 
väder tipsar en läsare alla in-
tresserade att gå in på Meteo-
rologiska institutets hemsida, 
www.fmi.fi , där prognoserna 
uppdateras kontinuerligt.

Till exempel förutses det 
bli slask och plus en gra-
der på fredag. Helgen ser 
likadan ut medan man näs-
ta vecka varnar för en ny 
stormvarning. (mt)

Följ vädret
direkt på nätet

� Alandiabolagen förstärker 
sin ledning och får Tom Pus-
sinen som vice verkställande 
direktör. Samtidigt utsåg 
förvaltningsråden i Redar-
nas ömsesidiga försäkrings-
bolag och Försäkrings ab 

Alandia Jan Limnell och 
Tony Karlström till direktö-
rer i bolagen. Samtliga ingår 
nu i Alandiabolagens led-
ningsgrupp.

Pussinen är sedan tidigare 
direktör och ansvarig för bo-

lagens båtförsäkringsrörelse 
samt ansvarig för båtavdel-
ningen. Limnell fortsätter 
som ansvarig för fartygs-
försäkringsaktören Alandia 
marine medan Karlstöm är 
ansvarig för Alandiabola-

gens investeringsverksam-
het.

– Vi verkar för tillfället 
i en utmanande omvärld. 
Utnämningarna är en för-
stärkning av vår ledningsor-
ganisation som strävar efter 

att befästa vår marknads-
position på den åländska 
hemmamarknaden, och att 
fortsätta utvecklas inom de 
exportmarknader vi verkar, 
säger vd Leif Nordlund i ett 
pressutskick. (mt)

Tom Pussinen blir ny vice-vd

� HAMMARLAND. Även 
Hammarland hör till de kom-
muner som inför nästa år lägger 
sig på landets lägsta skattepro-
cent. Fullmäktige beslöt vid sitt 
senaste möte behålla procenten 
vid 16,5, en procentsats som 
man nu, efter höjningen i Ma-
riehamn, delar med staden, 
Lemland och Saltvik. Även 
Grankulla i Mellannyland torde 
nu ha höjt sin skatteprocent till 
16,5.

Också fastighetsskatten blev 
oförändrad i Hammarland. 
Den allmänna fastighetsskat-
tesatsen är 0,2. För fast boende 
debiteas ingen skatt alls medan 
övriga – till exempel fritidsbo-
ende  – debiteras med 0,9 pro-
cent. (jk)

Hammarland
kvar på låg skatt

� Landskapsregeringen avslår 
seglarföreningen Sjöbjörnarnas 
ansökan om att få anlägga en 
småbåtshamn med byggnader 
och bryggor på Bötskär och 
Flyskär i Vårdö.

Sjöbjörnarna, en registrerad 
förening med Helsingfors som 
hemort, arrenderar området i 
25 år genom legoavtal. Områ-
det är cirka 37 hektar stort och 
strandlinjen mot havet drygt 4 
kilometer lång.

Ingen av styrelsemedlem-
marna har hembygdsrätt eller 
är bosatt på Åland.

Vårdö kommunfullmäktige 
förordade inte ansökan. Fören-
ingen påpekade inför landskaps-
behandlingen att dess stadgar 
inte tillåter vistelser längre än 
två dygn i etapphamnar på le-
goområden, och att hamnen 
skulle gynna det åländska nä-
ringslivet.

Legoavtalet gav Sjöbjörnarna 
rätt till fritidsfi ske på området. 
Den rätten var man redo att ge 
ifrån sig om det hade varit avgö-
rande för landskapsregeringens 
beslut. (pd)

Sjöbjörnarna får
inte bygga hamn

� Ett tekniskt missöde ledde 
till att en gammal tabell pu-
blicerades vid sidan av årets 
tabell om bästa åländska fö-
retag i gårdagens tidning. Den 
korrekta tabellen låg till höger 
i reportaget.

Missöde med
företagstabell
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Kockan 14.04 i går, fredag. 
gick larmet om en husbrand 
på Brändö Korsö.

– Det var frun i huset som 
upptäckte branden, men när 
Brändö FBK kom till platsen 
var huset redan helt övertänt, 
säger brandmästare Yngve 
Landström.

Det är ännu oklart vad som 
orsakade branden. Men poli-
sen ska åka ut i dag, lördag, 
på morgonen för att påbörja 
en utredning.

Huset blev helt utbränt och 
förstört av branden, men ing-
en person skadades.

Först ryckte tre brändö-

brandkårister ut till platsen, 
men när det visade sig att det 
var allvar åkte genast över 10 
personer till platsen.

– När det händer sådant här 
i skärgården så ställer alla ge-
nast upp, mycket solidariskt, 
säger Yngve Landström.

Tre med helikopter
Tre brandmän från räddnings-
verket åkte ut till Korsö med 
helikopter för att ge rökdy-
karassistans. 

De åkte sedan tillbaka till 
fasta Åland med färjan på 
kvällen, med Brändö FBK 
stannade vid brandplatsen 
för att sköta efterbevak-
ningen.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Hus totalförstört efter brand
Ett bostadshus på Brändö 
Korsö blev i går helt ut-
bränt efter en eldsvåda.

Inga personer skadades.

Enplansvilla upp i rök. Ett egnahemshus på Korsö, byggt på 1970-talet, eldhärjades i går. 
Branden startade på eftermiddagen och när Brändö FBK kom till platsen var huset helt övertänt.
  Foto: EVALD BERG

Det var vid 15-tiden i går som 
den 16 ton tunga bussen av nå-
gon anledning kom i rullning 
på parkeringsplatsen vid Wil-
liams buss garage i Jomala. 

– Marken lutar lite på plat-
sen, säger enhetschef Geir 
Lundberg.

Över kanten
De cementblock som bildar 
en kant runt parkeringsplat-
sen ligger löst på asfalten 
och utgjorde inget hinder då 
bussen kom rullande. Bussen 
fortsatte över krönet och stan-
nade först när underredet slog 
i den branta kanten. Då stod 
bussen med bakre delen tätt 

mot ett uthus på grannhusets 
gård.

Hann inte stoppa
En busschaufför befann sig 
ute på parkeringen när bus-
sen började rulla, men han 
hann inte fram för att stoppa 
fordonet.

– Bussen skulle precis kö-
ras in i garaget, så han trodde 
helt enkelt först att någon satt 
bakom ratten då bussen rörde 
sig, säger Geir Lundberg, som 
inte kan minnas att någon lik-
nande hänt tidigare.

Bussar står, enligt Lundberg, 
parkerade med växeln i fritt 
men med låst handbroms.

Med lyftkran
Ingen person skadades vid in-
cidenten och bussen, en Sca-
nia från år 2003, fi ck troligen 
bara mindre repor och buck-
lor. Bussen bärgades senare 
på kvällen med hjälp av en 
lyftkran.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Förarlös buss välte in i trädgård
En av Williams bussar 
rullade i går ner från 
parkeringen vid garaget i 
Jomala och stannade med 
bakdelen mot ett uthus, 
inte långt från ett bonings-
hus.

– Förmodligen var inte 
handbromsen ordentligt i 
lås, säger enhetschef Geir 
Lundberg.

Nära hus. Den förarlösa bussen stannade först när underredet slog i marken, då var det inte långt kvar till grannhuset.

Lös kant. Cementblocken runt parkeringen, vid bussgaraget i Jomala, står bara löst på asfalten. 
Bussen väger 16 ton och sköt lätt undan blocken när den kom i rullning.  Foto: STEFAN ÖHBERG

Som Nyan tidigare berättat 
står skärgårdstrafi ken inför 
ett besparingskrav på 160.000 
euro.

När trafi kavdelningen 
skickade ett remissförslag 
om indragen turlista till skär-
gårdskommunerna lyfte taket. 
Samtliga kommuner svarade 
att det var oacceptabelt.

Förslaget ändras nu i grun-
den, men indragna turer fi nns 
fortfarande med.

– Rent generellt ser man på 
de turer som har den lägsta 
beläggningen, säger trafi kmi-
nister Runar Karlsson (c). Det 
fi nns de turer som bara har en 
till två bilar och de borde man 
kunna ta bort i så fall.

Minska utgifter
Höjda fordonsavgifter med tio 
procent fi nns fortfarande kvar 
i besparingsplanen, men det 
menar Runar Karlsson inte 
täcker besparingskravet.

– Vi behöver öka på inkom-
sterna och minska lite på ut-
gifterna. Jag upplever inte att 
vi pratar om några stora för-
ändringar.

Förslaget omarbetas nu för 
att vara färdigt på måndag.

– Vi vill ha turlistorna tryck-
ta och klara till vintern till för-
del för turismen, säger han.

Vad säger du till läsare 
som tycker att det är 
obefogat med besparing-
ar i skärgårdstrafi ken 
när Ålandsdagarnas bud-
get kunde överskridas 
med ca 600.000 euro?

– Det är andra som överskridit 
sina konton. Det är beklagligt 
och det har man också reage-
rat på. Men det går inte att 
jämföra.

Varför inte?
– Det hamnar inte inom sam-
ma ekonomiska område.

CECILIA LINDVALL
cecilia.lindvall@nyan.ax

Höjda avgifter,
indragna turer
Trafi kavdelningens förslag 
om indragen skärgårdstra-
fi k omarbetas, men höjd 
fordonsavgift och mins-
kade turer fi nns kvar.

� Svenska medborgaren Ju-
lia Camilla Alms i Saltsjö-Boo 
får äga fastigheten Robertsvik 
i Hellestorp. Alms, som är 
bröstarvinge efter sin mor, 
har köpt en fjärdedel av av sin 
bror och fått hälften av sin far 
som förskott på arvet.

� Ålands radio satsar i näs-
ta veckas sändningar på att 
granska den åländska turis-
men ur olika infallsvinklar. 
På måndag sänds ett pro-
gram med fokus på skär-
gårds- och båtturism, på tis-
dag granskar serviceandan 
bland åländska företagare 
och på onsdag handlar det 
om golf- och konferensturis-
men.

Slutligen direktsänds på 
torsdag 16.15 en debatt un-
der rubriken ”Turismen, 
Ålands heliga ko – men mjöl-
kar den?”. (mt)

Turismtema
i Ålands radio

� Juridisk byrå Svante Fa-
gerlund Ab har registrerats 
i Mariehamn. Föremålet för 
bolagets verksamhet är juri-
diska tjänster. Bolaget kan 
även förvärva, besitta och 
överlåta värdepapper samt 
fast egendop. Aktiekapitalet 
är 2.500 euro.
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Dagens namn

Gratulerar 60 år

Myndig

Döda

   DÖDA

   TACK

Kiki Alberius-Forsman
Epost: kiki@nyan.ax

Telefon: 528 451

Tack
alla, alla,alla

som på olika sätt
kom ihåg mig på 
min födelsedag

Annsofi

Vår käre

John Enzio Lemberg
* 14 februari 1932
† 6 november 2008

Älskad – Saknad.

Förlustens hela storhet
jag ej har fattat än
vet blott att jag har mistat
min allra bästa vän.
Då viskar jag de orden
de vackraste jag vet
Du var mitt allt på jorden
och min i evighet.

Marita

Vi binder en krans av minnen, 
de vackraste och finaste vi har

Vi vet att den aldrig skall vissna
hos oss finns Du alltid kvar.

Leonard och Andrea
Maria, Sara och David

Anders, Tommy och Mikael
Johanna och Michaela

Rebecca, Sofia
Peter, Joakim

Sörjd och saknad av

bror Sven med familj

Övrig släkt och vänner

Jordfästningen äger rum lördagen den 29.11 kl. 13.00 i St
Görans kyrka i Mariehamn. Minnesstund i Birgittagården i
Lemland vartill alla vänligen inbjudes.

För alla fanns rum
i Ditt hjärta
För alla Du gjorde Ditt allt
Du deltog i glädje
och smärta
Tack kära Pappa för allt.

Ken och Maria
Ann och Åke
Eva och Leif

Vår käre bror, svåger,
farbror och morbror

Frode Clemes
* 2 november 1923

† 13 november 2008

har hastigt lämnat oss 
i stor sorg

Frej, Femmy, Fjalar, Faste
med familjer, 

syskonbarn med familjer

Raija med familj
övrig släkt och vänner

Följ mig, broder, bortom bergen, 
med de stilla, svala floder

där allt havet somnar långsamt 
inom bergomkransad bädd...

                           Dan Andersson

Jordfästningen äger rum 
fredagen den 28.11 kl 13.00 
i Mariehamns begravnings-

kapell. Minnesstund därefter 
i Jomala församlingshem

   DÖDA

BO 
MATTSSON
Namn: Bo Sixten Mattsson.
Född: den 27 november 1948 i 
Saltvik Kroklund.
Bor: i Saltvik Toböle.
Yrke: lastbilschaufför.
Intressen: tidigare idrott, nu-
mera mest stugan.
Familj: sambo Helena Jans-
son, två söner med familjer 
och Helenas barn med famil-
jer.
Födelsedagen: bortrest.

FRODE
CLEMES
Den 13 november avled Frode 
Karl Reidmar Clemes i Ma-
riehamn. Han var född den 2 
november 1923 i Hammarland 
Näfsby och änkeman sedan 
ett par år tillbaka efter Annely, 
född Snellman. 

Frode Clemes växte upp som 
sjätte barnet i en syskonskara 
om åtta syskon. Han har själv 
kallat sin uppväxt för ljus och 
sorglös, så nära en idealisk upp-
växt man bara kan komma.

Familjen bodde på skolan 
i Näfsby eftersom fadern var 
skollärare där och meningen 
var att Frode Clemes skulle gå 
i sin pappas fotspår. En lung-
sjukdom bidrog dock till att han 
inte kom in på lärarseminariet 
och efter kriget bytte han bana 
och studerade vid Vasa tekniska 
skola, där han utexaminerades 
som byggmästare 1949. Han 
hade senare i livet uttryckt att 
yrkesvalet var en ”lyckospark” 
och han trivdes stort med sitt 
arbete.

Han var med om att bygga 
Ålands centralsjukhus i början 
på 50-talet. 1955 anställdes han 

av Algot Johansson till Sally-
bolaget och arbetade där med 
byggandet av hyresbostäderna 
kring Ålandsplan. Han stanna-
de i företaget i 18 år och fl yttade 
sedan till Ålandsbanken, där 
han arbetade med bankens fast-
igheter fram till pensioneringen 
1987. Även efter pensione-
ringen arbetade han i närmare 
20 års tid med att rita hus och 
fungera som konsult vid olika 
husbyggen.

1950 gifte Frode Clemes sig 
med sin Annely och makarna 
byggde ett hem åt sig i Marie-
hamn.

Fritiden ägnade han mycket 
åt litteratur och musik. Han var 
känd som en snäll, följsam och 
nöjd person.

Närmast sörjande är fyra sys-
kon med familjer.

REGINA
ENQVIST
Den 15 november avled 
efter en tids sjukdom 
Regina Marita Enqvist 
från Saltvik Haraldsby. 
Hon var född den 30 
juli 1936 i Sund.

Regina Enqvist levde ett an-
språkslöst liv.

Hon gick i Ålands lyceum och 
Ålands folkhögskola. Därefter 
utbildade hon sig till sjukskö-
terska och var yrkesverksam vid 
Ålands centralsjukhus, på den 
medicinska avdelningen, hela 
sitt yrkesverksamma liv. Hon 
bosatte sig då i Mariehamn.

Efter pensionering-
en vistades hon myck-
et hos sin gamla mor, 
Tyne Enqvist, i Saltvik 
Haraldsby och hjälpte 
henne att sköta hus 
och trädgård. Hon 
skötte om sin mamma 

fram till hennes död för fem 
år sedan. 

Regina Enqvist tyckte myck-
et om djur och natur. Hon 
läste gärna, både facklittera-
tur, och skönlitteratur, och då 
gärna åländska romaner. 

Närmast sörjande är bro-
dern Torsten med familj samt 
släkt och vänner.

Döda

CAROLA
BAÉR
Namn: Carola Baér.
Bor: i Mariehamn.
Fyller 18 år: den 23 novem-
ber, i morgon söndag.
Familj: mamma, Leif, Chri-
stoffer, Jenny och Jessica 
samt pappa.
Skola/jobb: går på Ålands 
yrkesskolas kocklinje.
Intressen: djur.
Gratuleras av: mormor, 
morfar, mamma, Leif, 
Christoffer, Jenny och Jes-
sica. Bilden av Carola har 
av allt att döma några år på 
nacken. Den är inlämnad av 
Kristina Baér.

Albin föddes 22 oktober 
klockan 13:21. Vikten var 
då 3.615 gram och längden 
50,5 cm. Mamma är Terese 
Östlund och pappa Robert 
Widing. Med på bilden är 
även hunden Tiger. Familjen 
bor i Mariehamn. 
 Foto: PRIVAT

Albert 1,5 år har blivit storebror till en pojke. Lillebror föddes den 15 november klockan 22.46. Han 
var 52 cm lång och vägde 3.750 gram. Föräldrar är Christian Häggblom och Marissa Era. Familjen 
bor på Dalkarbyvägen i Jomala.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

Mirjam ska lillasystern i den här familjen heta. Hon föddes den 17 november klockan 12.25. Hon var 
54,5 cm lång och vägde 4.690 gram. Storebröder är Lucas, 6 år, och Caspian, 4 år och 9 månader. 
Föräldrar är Alfons och Maria Boström. Familjen bor på Föglö.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

� Lördagen den 22 november 
kl 10.00 hålls katolsk mässa i 
Margaretagården med fader 
Peter från Katolska församling-
en i Åbo och samma dag och 
samma tid hålls ortodox liturgi 
i S:t Mårtens kyrka med kyrko-
herde Durac från Åbo ortodoxa 
församling.

– Lördagen är alltså en speci-
ell dag för ortodoxa och kato-

liker på Åland, meddelar kyr-
koherde Jan-Erik Karlström i 
Mariehamns församling.

Fader Peter besöker Marie-
hamn regelbundet, men kyrko-
herde Durac håller nu ortodox 
liturgi efter en längre paus. 
Rumäniens Helsingforsambas-
sadör efterlyste ett gudstjänst-
liv för de många ortodoxa som 
fi nns på Åland. (ka-f)

Katolsk och ortodox mässa på lördag
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Kom ihåg

OBS! Det händer

Svar: Bläddrade i mina gamla 
hemmatips och konstaterade 
att det handlade om kakel den 
11.2 2005. Det är länge sedan... 

Du menar säkert fogmassan 
när du skriver. Är smutsen re-
dan där så är det ganska svårt 
att få bort den för fogmassa vill 
dra åt sig smuts eftersom det är 
ett poröst material. 

Prova med ett milt lösnings-
medel till att börja med, till ex-
empel diskmedel. Skura med 
borste eller ännu bättre en gam-
mal tandborste så att du kom-
mer åt just fogarna. Låt verka 
en bra stund och skölj sedan 
med vatten. Hjälper inte det 
behöver du prova med ett surt 

rengöringsmedel. Behöver du 
ännu mera dunder är det bra att 
fråga i en butik där de är spe-

cialiserade på rengöring. Fråga 
och berätta.

Är det fogarna i köket hand-
lar det oftast om fett och smuts 
som fastnat och sugits in i själva 
massan. Fogarna i badrum och 
våtrum är oftast igenkalkade 
och det kräver medel som biter 
på kalk så som citronsyra eller 
ättika. Gör första hjälp alltid då 
du duschat och skölj väggarna 
med bara vatten så att hårvårds-
medel, balsam och tvålrester 
inte sugs in i fogarna, då är det 
bara kalken som skall bort. Det 
fi nns fi na men starka medel 
i städbutikerna som fi xar det 
mesta, om än inte alltid så mil-
jövänliga. I farstur och tamburer 
är fogarna utsatta för sand, jord 
och lera vilket går att sopa eller 
dammsuga upp förutsatt att det 
är torrt. Hur som helst så gäller 
det för alla fogar en gemensam 
regel – håll rent regelbundet, 

torka genast bort fl äckar.
Om man har möjlighet att 

påverka och vara med och välja 
färg på fogmassan redan innan 
den lagts mellan kaklen så kan 
man ju välja en mörkare färg 
där det inte syns smuts, därmed 
inte sagt att mörka fogar inte 
behöver hållas rena. Ljusa fogar 
blir alltid ”grådaskiga” förr eller 
senare. Man kan förbehandla 
fogar med olja eller medel av-
sett för fogar. Fråga i specialbu-
tikerna.

I sista hand kan man faktiskt 
skrapa bort ytskiktet av fogmas-
san och foga om på den gamla 
massan. Det förutsätter att man 
får bort så mycket ytskikt att 
allt fett kommer bort, annars 
blir det problem med den nya 
ytan. Detta är ett gediget jobb 
som kräver tålamod och kanske 
också en van hand, så går det 
lättare och fortare. Tina

Hur får jag det fräscht på toa?
Fråga: När det blir fult mel-
lan kaklet – vad göra? Jag 
har provat med ättika, det 
hjälpte inte.

 Jomaladam

Fräscht på toa. Alla vill vi att det inte bara ska vara rent på toaletter och badrum. Och inte nog med det – det måste se rent ut 
också. Om inte kanske det är dags att dra över med tandborste.  Arkivfoto: ANDREAS DIENERT

� En amerikansk begrav-
ningsbyrå vid namn Celestis 
som har specialiserat sig på 
att skicka kremerade män-
niskors kvarlever i jordens 
omloppsbana börjar nu ta 
upp beställningar från dem 
som vill få små kapslat med 
sin aska placerade på må-
nen.

Det uppger Dagens Nyhe-
ter från den 16 november.

Redan nästa år kan för-
sta månleveransen blir klar. 
Människor har redan bokat 
plats.

– Vi kan skicka upp till 
5.000 kapslar till månens 
yta, säger företagets grun-
dare Charles M Chafer.

Celestis hoppas kunna 
ordna en kyrkogård på må-
nen med små symboliska 
mängder av aska som fram-
tida släktingar kan besöka 
via kommersiella månturer.

Att skicka ett gram kre-
merade kvarlevor till månen 
kostar 9.995 dollar. Billigare 

är det att bara skicka ut as-
kan i jordens omloppsbana. 
Det kostar 700 dollar. Mer 
att läsa finns förstås på in-
ternet. Bland annat på www.
celestis.com/services_luna.

Nu kan man boka 
gravplats på månen

Kyrkogård? Adjö lilla far-
mor... Snart ges möjlighet att få 
sin aska placerad på månen. 
 Arkivfoto: JONAS EDSVIK

� �  ABF-Åland: Ny kurs i ”Hur 
man använder GSM-telefonerna 
mångsidigt”. I Vikingahallen i Jo-
mala tisdag 25.11 kl 18.30. Fritt 
inträde. Ev. frågor tel 16 707.

� �  Allsvensk samling: Sekrete-
raren ber de medlemmar som inte 
betalt medlemsavgiften för 2008 att 
göra det före 1.12.

� �  Bomarsundssällskapet: 
Höstmöte måndag 24.11 kl 19.00 
på hotell Arkipelag, Matrosrummet.

� �  Eckerö pensionärsförening: 
Höstmöte i Ekergården onsdag 26.11 kl 
13.00. Stadgeenliga förhandlingar och 
underhållning med dragspel av Rainer, 
Kalle och Henry. Välkomna.

� �  Fotoklubben Obscura: 
Julfest på Soltuna onsdagen 10.12. 
Busstransport från Klubblokalen 
kl 17.30 via Ålandsvägen, Klinten, 
Strandnäs, Jomala.och Godby. 
Julbord dukat för 38 e/pers + 10 e 
buss tur/retur. Anmäl dig/er senast  
28.11 till Lena 050 445 5449 eller 
lena@obscurafoto.org och anmäl er 
var ni stiger på.

� �  Hammarlands marthafören-
ing: Månadsmöte 25.11 kl 19.00 i 
Marthabo.

� �  Hammarlands äldre-
omsorgskommitté: Ham-
marlänningar, kom ihåg äldre-
omsorgskommitténs inbjudan till 
diskussionstillfälle om äldreomsor-
gen nu och i framtiden i Ham-
marland. Möte på Hammargården 
måndagen den 24 november kl 
18.00. Välkomna.
 
� � Hemslöjdsgillet i Marie-
hamn: Höstmöte torsdag 27.11 kl 
18.30 i Stadsbiblioteket. Styrelsen.

� �  Rönngården: Stickkafé 
tisdag 25.11 kl 18.00-20.00. Alla 
välkomna!

� �  Södra Lemlands Martha-
förening: Söndag 14.12 ordnas 
Luciafest på Solkulla. Alla barn som 
vill vara med i luciatåget träffas på 
Solkulla tisdagen  25.11 kl 18.30. 
Om du har frågor, ring Marika tfn 
040 769 2777 el. 35 411. 

� �  Vårt Hjärta/Tittutverksam-
heten: Träff på måndag 24.11 i S:t 
Mårtensgården kl 11.00-13.00. Väl-
kommen också utan föranmälning!

� �  Vårt Hjärta/Strokegruppen: 
Julkaffe hos Åsa och Lars-Johan 
måndag 1.12 kl 18.00. Anmälan och 
ytterligare info, senast 26.11, An-
nette tel 14 195, 0457 5958 533.

� �  Ålands fl icklottor och soldat-
gossar: Ordinarie höstmöte måndag 
24.11 kl 13.00 i lokalen i Gamla 
tullhuset. Stadgenliga förhandlingar. 
Historikboken refereras och kan 
hämtas av dem som ännu inte fått 
den.

� �  Ålands fredsförening-Em-
maus: Höstmöte i Emmaus lokaler 
vid Köpmansgatan onsdag 26.11 kl 
19.00. Stadgeenliga förhandlingar. 
Göte Winé berättar om sitt arbete 
som ungdomslots och vi besöker Ka-
tapults nya butik i grannhuset. Kaffe, 
te och smörgåsar. Alla välkomna!

� �  Ålands hörselförening: Kom 
med på shoppingresa till Uppsala 
lördag 6.12! Buss avgår från Buss-
plan i Mariehamn kl 7.30 och färjan 
avgår sedan från Eckerö kl 8.30. 
Vi är tillbaka i Eckerö på kvällen kl 
22.45 och anländer till Bussplan i 
Mariehamn vid 23.30-tiden. Anmäl 
dig till Handicampens reception 
tel. 527 360 senast 28.11. Varmt 
välkomna! 

� �  Ålands mångkulturella 
förening: Simkurs för kvinnor i Folk-
hälsans allaktivitetshus, Skepparg. 
11 med start måndag 1.12 kl 18.00. 
Avgift 10 euro. Anmälan fr.o.m 24.11 
till Sara tfn 0400 419 059 el. Bita 
0400 844 295.

� �  Ålands räddningshunds-
klubb: Intresserad av räddningshund
sverksamhet,vid intresse/frågor ring 
Gunnar tel.0457 052 7369 el. Linda 
tel.040 512 9546.

� �  Ålandsforskarna: Höstmöte 
tisdag 25.11 kl 19.00 i Ålands hotell- 
och restaurangskola, Mariehamn. 
Stadgeenliga förhandlingar. Karl-
Johan Edlund håller föredrag under 
rubriken: ”Vi fl ydde kriget”/baltiska 
fl yktingar på Åland under WWII.

LÖRDAG 22.11
AUKTION
� �  Föglö Sanda kl 19.00. 
Handarbeten, bakverk, matvaror 
och lotteri.

BIO
� �  Bio Savoy kl 16.00. 
Madagascar 2. T. Filmen får två 
stjärnor av Nyans recensent.
� �  Bio Savoy kl 18.00. Ma-
dagascar 2. T.
� �  Bio Savoy kl 20.00. 
007, Quantum of solace. F-13. 
Filmen får två stjärnor av Nyans 
recensent.

DANS
� �  Arkipelag restaurangen 
kl 22.00. Conny Henrix.

LILLAJUL MARKNAD
� �  Vårdö Vargata mark-
nadsplats kl 11.00-14.00. Fisk, 
lådor, slaktgryn, sötost, bröd, 
töftöskorpor m.m.

MUSIK
� �  Idrottsgården kl 18.00. 
NIPOP Festival. 
� Sturm and Drang, Finland, 
Surferosa, Norge, Those Dancinf 
Days, Sverige, Oriel Joans, Sve-
rige och The Peegees, Åland.
� �  Folkhälsans allaktivitets-

hus kl 19.00. Christina Kjellsson 
från Sverige.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben kl 
22.00. Take Cover
� �  Parks bar kl 22.00. Mas-
ters of Rock.
� �  Dinos bar kl 22.00. Chil-
lihounds, klassisk rock.

RADIO
� �  Radio Vega kl. 20.50 
(med repris 25.11 kl. 23.05). 
Kulturprogrammet Ratatosk 
diskuterar Kjell Westös och Peter 
Hägerstrands musikaliska ”anti-
musikal” på Svenska Teatern i 
Helsingfors.

TEATER
� �  Mariehamns stadshus 
kl 19.00. ”Aldrig i livet”. Fars av 
Dave Freeman i regi av Synnöve 
Westerberg.

SÖNDAG 23.11
BIO
� �  Bio Savoy kl 15.00. 
Madagascar 2. T. Filmen får två 
stjärnor av Nyans recensent.
� �  Bio Savoy kl 17.00. Ma-
dagascar 2. T.
� �  Bio Savoy kl 19.00. 007, 

Quantum of solace. F-13. Fil-
men får två stjärnor av Nyans 
recensent.

KONSERT
� �  Musikinstitutet 15.30. 
Pianoeleverna ger en matiné-
konsert på Ålands musikin-
stitut.

TEATER
� �  Mariehamns stadshus 
kl 19.00. ”Aldrig i livet”. Fars 
av Dave Freeman i regi av 
Synnöve Westerberg.

ÖPPET HUS
� �  Strandnäs FBKs lokal, 
Karlbergsv. 12, kl 13.00-
15.00.
 � Fredrik Fredlund har sin 
dragracing-MC på plats. 
� Undervisning i brandskydd 
i hemmet.
� Försäljning av bakverk, 
grillkorv m.m.
� Barnen får åka brandbil och 
skylift.
� Frågerunda.
� Uppvisning av juniorerna.
� Lotteri.

MÅNDAG 24.11
BIO
� �  Bio Savoy kl 18.00. 

Madagascar 2. T. Filmen får två 
stjärnor av Nyans recensent.
� �  Bio Savoy kl 20.00. 
007, Quantum of solace. F-
13. Filmen får två stjärnor av 
Nyans recensent.

BOKCAFÉ
� �  Röda Korsgården kl 
14.00. Doris Ingman presen-
terar Stefan Snellmans bok 
”Skärvor och helhet”.

MÅNGKULTURELLT 
CAFÉ
� �  Café Bönan kl 18.00-
21.00. Vi kommer  att närma-
re bekanta oss med Baltiska 
länder och lära oss vad de 
har gemensamt och vad som 
skiljer de åt. Vi diskuterar 
även relationerna mellan de 
tre länderna under rubriken 
”Tre systrar eller ...?”. 

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar-dj.

ÖPPET HUS
� �  Vårdö Solhult kl 
18.30. Öppet hus för stora 
och små barn. De mindre 
barnen bör helst ha en för-
älder med.
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax

Telefon: 528 466 ”
En utställning
med akvareller av
Rita Krestjanoff visas 
nu på Pettas café i Geta. 
Dessutom visar man en 
utställning med arbeten av 
den välkände modellbyg-
garen Viktor Anderssons 
med Albanus och Linden 
samt litteratur, konst, och 
modellbygge under arbete. 

Rita Krestjanoff har un-
der år arbetat hos Finnair 
som Senior Art Director 
och är, enligt utställningsar-
rangörerna,   känd för sin 
effektivitet och kreativitet. 

– Hennes konstverk blev 
alltid berömda på den 
internationella arenan, 
Finnair mottog talrika pri-
ser för hennes affi scher och 
broschyrer, skriver man i ett 
pressmeddelande. �

Tidskriften
Lifes bildarkiv
fi nns nu tillgängligt på nätet 
via sökmaskinen Google. 
I den nedlagda tidningens 
bildsamling fi nns en del av 
1900-talets kändaste fotogra-
fi er, skriver FNB-AFP.

Via Google kommer man 
åt Lifes bildarkiv med om-
kring tio miljoner fotografi er, 
meddelar Time Inc, som ägde 
Life. Man skall fi nna bilderna 
både via Google.com och 
Google Image Search.

Privatpersoner och fors-
kare får använda bildmate-
rialet gratis. Rättigheterna 
tillhör Times.

I arkivet fi nns bilder av 
en rad berömda fotografer. 
Här fi nns också Abraham 
Zapruders fi lm om mordet 
på president John F. Kennedy 
och Hugo Jaegers bilder från 
Nazityskland.

Enligt Time visas 97 
procent av Lifes bilder nu of-
fentligt. Bildarkivet överförs 
till nätet under de närmaste 
månaderna. �

Jazzmanifestation
skall det bli i Sverige
meddelar Nätverket svensk 
jazz. Lördagen den 29 no-
vember kommer det spelas 
jazz på Sveriges centralsta-
tioner, torg och köpcentrum 
på ett femtiotal platser. Såväl 
professionella musiker som 
amatörer spelar i samarbete 
med landets jazzklubbar. 
Dessa aktiviteter markerar 
starten för kampanjen ”Släpp 
in jazzen”, som drivs av 
nätverket som kämpar för att 
jazzen ska bli erkänd i svensk 
kulturpolitik.

I Stockholm spelar fören-
ingen Sveriges jazzmusikers 
den 29 november på Cityter-
minalen i fem timmar med 
start kl 12.00. �

Dramaten spelar
åter live via satellit
 på Folkets Hus-biografer 
runt om i Sverige. Lördagen 
den 29 november är det 
åter dags för livesändning 
med efterföljande publik-
samtal. Efter förra årets 
lyckade direktsändning av 
August Strindbergs ”Döds-
dansen” är det nu Federico 
García Lorcas kritiker-
hyllade ”Bernardas hus” 
med bland andra Marie 
Göranzon och Anita Wall i 

Tvåhundraårsjubileet av kri-
get 1808-1809 har utlöst 

en mindre bokfl od. Tidigare 
har jag i Nyan recenserat Mar-
tin Hårdstedts ”Finska kriget 
1808-1809” och nu är det dags 
för  två nya böcker: ”Kriget som 
bär Napoleons skugga Finska 
kriget 1808-1809” av Lars Lun-
din och ”Finskt krig svenskt arv, 
Finlands historia genom nyckel-
hålet 1808-1809” av Tom Gull-
berg, Nils Erik Forsgård och 
Joachim Mickwitz.

Hyfsad bild snabbt
Lundin har tidigare skrivit 
böcker om de fi nska bygderna i 
Sverige. Kriget som bär Napo-
leons skugga är en kronologisk 
framställning av krigets förlopp. 
På baksidestexten utlovas att 
man med hjälp av boken på en 
eftermiddag kan skaffa sig en 
hyfsad bild av Finska kriget, och 
boken håller det löftet. Bland 
annat bjuds läsaren på två sidor 
om det åländska upproret.

Om man istället är intresse-
rad av vilka konsekvenser kriget 
fått på längre sikt kan man läsa 
”Finskt krig svenskt arv”.  För-
fattarna har en bakgrund som 

forskare inom historiedidaktik, 
idéhistoria och historia, och bo-
ken är ämnad som lärobok på 
gymnasienivå. Den bör emeller-
tid kunna vara intressant för en 
betydligt bredare läsekrets.

Bara en tredjedel av boken 
ägnas åt själva kriget, medan 
huvudparten behandlar de 
verkningar kriget haft på längre 
sikt för Finland och Sverige. 
Huvudtesen är att man i så-
väl Sverige som Finland velat 
glömma att länderna en gång 
var en integrerad helhet, och att  
Finland före 1809 aldrig varit 
någon politisk eller administra-
tiv enhet utan endast ett vagt 
geografi skt begrepp. Inom fi nsk 
nationell historieskrivning ville 
man påskina att det existerat 
ett Finland före införlivandet 
med det svenska riket, ett in-
förlivande som beskrevs som en 
ockupation. Även i Sverige bör-
jade man strax efter förlusten av 
Finland anakronistiskt beskriva 
de kvarvarande delarna av riket 
som det ”egentliga” Sverige. 
Författarna menar att eftersom 
svenska historiker aktivt kom att 
engagera sig i att Åland skulle 
anslutas till Sverige så hade de 
ett intresse av att skapa en his-
torisk åtskillnad mellan Finland 

och Sverige, givetvis med Åland 
placerat i ”egentliga Sverige”.

Centrum – periferi
 På bägge sidor av Bottenviken 
har man alltså målat upp en bild 
av Finland och Sverige som se-
parata enheter redan före 1809, 
en bild som samtiden inte alls 
skulle ha känt igen. Författarna 
menar, liksom många andra his-
toriker före dem, att det är mer 
riktigt att tala om centrum och 
periferi. Svealand, Götaland 

och sydvästra Finland hörde 
till det svenska rikets centrum, 
medan Småland, Västerbotten, 
Österbotten, Karelen och Savo-
lax utgjorde periferi.

Alla svenskar
I boken pekas även på alla de 
likheter inom administration 
och rättsväsende som de bägge 
länderna har i arv från de ge-
mensamma seklen. Författarna 
framför rentav i sista stycket 
tanken att alla fi nnar är svensk-

ar, vilket är en god samman-
fattning av boken.

Boken avslutas med ett 
antal frågor till läsaren, och 
man får även huvudredaktö-
rens epostadress  för att kun-
na fortsätta debatten direkt 
med författarna. Till projek-
tet hör även ett pedagogiskt 
dataspel som återfinns på 
adressen http://www.sls.fi/
krutdurken på internet.

 JANNE HOLMÉN

Snabblektion i fi nska kriget
Litteratur

Nya böcker. 
Lars Lundin: ”Kriget som 
bär Napoleons skugga”, 
Schildts, och ”Finskt krig 
svenskt arv” av Tom Gull-
berg, Nils Erik Forsgård och 
Joachim Mickwitz, Söder-
ströms.

Krig.  En svensk kanon ger eld vid slaget i Oravais, detalj av bild ur ”Tafl or till Fänrik Ståhls sägner” av Theodor Staaf. Bilden ur boken ”Kriget som bär Napoleons skugga”.

Regentförsäkran. Tsar Alexander I avger sin regentförsäkran i Borgå domkyrka, här i Robert 
Wilhelm Ekmans version. Bilden ur boken ”Finskt krig svenskt arv”.

Sexhundra år av gemensam historia, arvet efter Luther 
och socialdemokratins ledande roll i samhällsbygget 
har gjort Sverige och Finland förvånansvärt lika.
 LARS SUND, författare och österbottning i Uppsala, i Ny Tid
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VERNISSAGE
Tisdagen den 25.11.2008, kl. 18

MÖJLIGHET TILL FÖRÄNDRING
- ung ilmkonst i Norden

26.11.2008-11.01.2009
Ålands Konstmuseum

med
TAMAR GUIMARÂES OCH 

NANNA DEBOIS BUHL
GORAN HASSANPOUR

TELLERVO KALLEINEN OCH 
OLIVER KOCHTA-KALLEINEN

BENDIK KALTENBORN
JOHAN KARRENTO

TINA NYKVIST
Utställningen öppnas av:

GUÐRÚN ÖGMUNDSDÓTTIR,
styrelseordförande NIPÅ
RENÉE PADT, kurator

ANDREA REUTER, ilmrecensent 
(Filmkrönikan SVT)

MÖTEN KRING KONST
onsdagen den 26.11.2008 kl 18.00

ANDREA REUTER och RENÉE PADT 
samt deltagande konstnärer samtalar kring utställningen.

Skivan som hon släppte i maj 
heter ”Leila Portnoj Sings!” 
och är en slags sammanfatt-
ning av en lång jazzkarriär. 
Den innehåller tre olika in-
spelningar, alla gjorda med 
professionella musiker och 
vid olika tidpunkter, 1986 i 
Helsingfors med bland an-
dra Antti Sarpila, och Ossi 
Runne samt 1989 och 1999 
i Mariehamn med svenska 
jazzmusiker som Lasse Sjö-
ström och Gösta Nilsson.

Samlingsskivan är gjord 
på åländska Aktivmusik 
Ab och Leila framhåller att 
hon hade ett mycket gott 
samarbete med  Jan-Peter 
”Jampa” Jansson och Johan 
Hansen.

Goda musiker
Glad är hon inte bara över 
att skivan kom till utan ock-
så över att hon fick möjlig-
het att göra inspelningarna i 
samarbete med så goda mu-
siker. Den första sessionen 
i Helsingfors 1986 gjorde 
hon på inbjudan från rund-
radion.

– Det var Cay Karlsson 
på Yle som hört mig någon-
stans och ville att jag skulle 
komma till Helsingfors för 
att göra studioinspelning-
arna, berättar hon.

Samlingsskivan som släpp-
tes i maj har sålt bra och hon 
förmodar att det ligger ett 
stort mått nostalgi bakom, 
att de som hört henne ända 
från Socistiden gärna köper 
skivan.

Och på det kommer nu de 
goda recensionerna.

”Alldeles utmärkt”
I Svenska Tradjazzpulsen 
skriver Lasse Mattson om 
”en alldeles utmärkt jazz-
sångerska från Åland” och 
om en  ”mogen lady med 
alla de egenskaper som en 
ung jazzinger skall ha: pipa, 
feeling, stundom trevligt till-
tagsen frasering och perfekt 
uttal, där hon sjunger på 
idel engelska på alla spår”. 
Mattsson skriver också om 
en ”förmåga att välja ut-
märkta musikanter, som alla 
sannerligen inte torde ha 
tvekat att spela med hen-
ne”. Och han tillägger: ”Ett 
proffs!”.

Den andra recensenten 
som Leila gläds över är Åke 
Grandell som i finlands-
svenska Kuriren skriver att 
det svänger ”komfortabelt” 
om henne och att hon ”vet 
hur man handskas med en 

text” och om hur man kan 
”smycka ut melodilinjen 
utan  att tappa bort den röda 
tråden”.

Men inte bara jazz...
– Fast just nu är jag faktiskt 
litet trött på jazzen, säger 
Leila Portnoj med ännu ett 
smittande skratt.

Jazzen ger för litet förny-
else menar hon. Musikerna 
kör på i gamla hjulspår.

– Nu lyssnar jag mest på 
klassisk musik, på Astor Pi-
azzolla och, inte minst,  bos-
sanova.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Beröm får Leila 
att känna sig uppåt
Leila Portnoj, den åländs-
ka jazzens Grand Old Lady 
är uppåt. Hon har fått fi na 
recensioner för skivan 
som kom i våras.

– Visst mår man bra 
när kunniga recensenter 
tycker att jag är bra, säger 
hon med ett skratt.

Får beröm. Leila Port-
noj med jazzskivan som hon 
släppte i maj och som nu får 
beröm i musikspalterna. 
 Foto: JONAS EDSVIK

Annonsera i den tidning 
du själv läser!
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PORTRÄTTET / Kurt Eriksson, 76 år, solstråle

Han skulle röntgas. Jod som kon-
trastmedel. Något gick fel. Fastbun-
den i britsen som vändes upp och 
ned. Allt jod rann ner i huvudet. 

Sjukhuset erkände aldrig att de 
hade begått något fel, trots att Kurt 
blev blind och förlorade sitt balans-
sinne. Han kunde inte behålla någon 
mat och höll på att magra bort. En 
hypnosläkare satt på hans sängkant 
och bad honom att tro på den alter-
nativa läkemetoden. 

Hypnosen gjorde att han kunde 
behålla sitt honungsvatten. Efter 
några år var han återställd. Han fi ck 
tillbaka synen, men färgerna var för-
lorade för alltid. 

– Jag ser bara svartvitt, så det lönar 
sig inte med läppstift, säger han och 
blinkar. 

Så hanterar han motgångar, med 
glimten i ögat. Nu låter det som jag 
har känt Kurt i hela mitt liv, men ef-
ter fem minuter kändes det faktiskt 
så. Som att möta en gammal vän. 

I Annas shop i byn Grundsunda på 
Vårdö är det varmt och ombonat. På 
väggarna hänger otaliga konstverk 
och gulnade fotografi er. Fartygen 
trängs med landskapsmåleri och den 
maritima känslan förstärks av tros-
sar och gamla uniformer. Som om en 
överstyrman kastat av sig rock och 
mössa på en spik uppe vid taket och 
sedan vinglat iland på sina sjöben. 

– Det var meningen att det här 
skulle vara ett mysrum, men efter 
att min hustru dog i cancer gjorde 
jag om det till ett litet kafé istället. 
Folk tycker att jag är tokig som har 
mina projekt, men jag brukar skratta 
och säga att det är ju deras åsikt. Om 
jag vill, varför skulle inte jag få vara 
bytoken? frågar han retoriskt och 
skrockar lite. 

Kurt klev iland 1992 efter att ha 
varit utomlands sedan 1948. Han var 
15 år när han ringde till sin mor och 
bad henne skicka en säck med klä-
der. Han lämnade lyceet utan att åka 
hem till Vårdö emellan, eftersom 
han kände på sig att hans far skulle 
övertala honom att 
inte åka. 

– Han hade nog 
bett mig att hitta på 
något annat än att 
vara på sjön, efter-
som han själv hade 
varit där i hela sitt 
liv. Men som pojke 
växte man ju upp 
med julkafferepen 
i byn där karlarna 
berättade lockande 
historier om sina 
sjöliv. 

Egentligen ville 
Kurt bli språklärare. 
Av de fem syskonen 
i familjen var han 
den som drog den längsta stickan och 
fi ck studera vid Ålands lyceum. Han 
var intresserad och fi ck goda betyg av 
alla lärare utom en, som underkände 
alla hans uppsatser och läste upp dem 
för klassen som avskräckande exem-
pel. Kurt ledsnade och bestämde sig 
för att göra något annat. 

Han jobbade på en norsk tankbåt i 
två år, där det var god stämning om-
bord. Eftersom båten nästan alltid 
var på sjön och hade korta hamnti-
der blev det mycket social samvaro 
för besättningens del. 

– Vi hade en egen orkester om-
bord, och jag hade sparat pengar och 
köpt ett dragspel. Vi spelade spel och 
gymnastiserade tillsammans. Det är 

klart att det fanns 
slitningar mellan 
personer och att 
vissa tärde på var-
ann, men man lär 
sig ganska fort att 
om man bara ler så 
vill inte de andra 
bråka. 

Kurt reste till 
Persiska viken, 
till Medelhavet, 
Suezkanalen och 
Yemen. Han be-
rättar att han har 
traumatiska min-
nen från hur han 
såg hur människor 
behandlades. 

– Jag såg hur människor lyfte stora 
stenblock medan de piskades av män 
i vita uniformer. Som ung pojke från 
lilla Vårdö blev jag ganska chockad 
av dessa händelser som inte är så po-
sitiva för västvärlden.

Efter det var Kurt hemma på Åland 
en period, spelade lite dragspel och 

tog sin understyrmansexamen från 
Navigationsskolan i Mariehamn. 
Han fi ck reda på att Lundqvist rede-
rierna byggde ett nytt fartyg, Marga-
reta. 

– Efter andra världskriget fanns det 
bara gamla fartyg, eller ”rostholkar” 
som vi kallade dem. Därför ville jag 
vara på ett nytt, åländskt fartyg. 

Helt sonika letade Kurt upp 
skeppsredaren Fraenk Lundqvist, 
förklarade att han precis skulle ta 
examen och frågade om han kunde 
få jobb på det nya fartyget. 

Fraenk sträckte fram sin hand och 
sa: ”Vi säger väl så då.” 

Och visst fi ck han lära sig språk. 
Som andre styrman var han mycket i 
Polen och bad att de bara skulle tala 
polska med honom. Kurt talar även 
serbiska, tyska, fi nska, engelska och 
spanska. 

– Engelska kommer ju naturligt, 
eftersom det är det språk som talas 
mest på sjön. Annars har jag försökt 
lära mig språk så pass mycket att jag 
inte blir låst. Jag vill kunna fråga, 
beställa mat och delta i en konversa-
tion. Det är roligt med språk, det är 
det som gör att man orkar lära sig. 
Det fi nns alltid något frö av glädje i 
nästan allt man gör. 

På sina resor runt om i världen har 
han också insett att man ska ta vara 
på de stunder då man kan tala sitt 
modersmål. 

– Eftersom svenskan är ett mino-
ritetsspråk kommer den att mattas 
av om man inte fortsätter tala och 
agera på sitt modersmål. Jag vill att 
våra barnbarn och barnbarnsbarn 
ska kunna fortsätta tala svenska. 

Kurt var befälhavare på två fartyg 
i början av 1960-talet och gick sedan 
iland i Fredrikshamn där han blev 
överförman för lastningen i ham-
nen. 

– Det var en krävande period i mitt 
liv. Jag kunde inte så mycket fi nska 
när jag fl yttade dit, men eftersom jag 
måste prata varje 
dag och läste tid-
ningar så lärde jag 
mig. Jag hann inte 
få så mycket sömn, 
eftersom arbetsda-
gen började kvart 
i fem på morgonen 
och kunde hålla på 
till midnatt. 

Kurts hustru 
och deras två 
fl ickor fl yttade till 
F r e d r i k s h a m n , 
trots att hans frus 
spontana svar när han delgav henne 
sina planer var: ”Aldrig i livet!” 

De byggde hus i Fredrikshamn och 
fi ck en fast punkt i livet. Kurt berät-
tar att de fi ck ”en ljuvlig liten fl icka 
till”. 

Så hände det. Kurt led av en nack-
skada som han fått under en övning 
på sjön redan 1948. Han skulle rönt-
gas, men något gick fel och han ham-
nade med huvudet upp och ned så 
att allt jod, som användes som kon-
trastvätska, rann ner i skallen.  

– Fast jag var blind försökte jag tän-
ka positivt. Jag tänkte att det fanns 
andra patienter som lider mer än 
jag gjorde. Det blev en lång rehabi-
literingstid för mig, men det kanske 
var meningen att det skulle hända. 
På det viset fi ck jag ju vila och ta det 
lugnt, säger Kurt med ett leende. 

Han återhämtade sig, blev vd för 
Hamntekniska byrån och började 
planera hamnar och transporter. 

– Jag kunde inte fara till sjöss igen, 
det blev hopplöst när färgerna för-
svann.

Men Kurt gillade sitt nya jobb. 
Han for runt med 
ingenjörer i ham-
narna och ägnade 
sig åt marknads-
föring. Så fi ck han 
i uppdrag att orga-
nisera transporten 
av byggnadsma-
terial till Saddam 
Husseins palats i 
Irak. 

– Vi transporte-
rade långa palmer 
som skulle stå i 
parkerna vid pa-
latset. Det är fel 
att säga att man 
gillar en diktatur, men jag tyckte om 
Irak. Man blev aldrig antastad på ga-
torna och Hussein byggde yrkessko-
lor i norra Irak där kvinnorna slapp 
bära slöja. Men till slut drabbades 
han väl av storhetsvansinne, och det 
är ju bara att se till historien hur det 
brukar gå då. Det är en tragedi att 
se hur folket fått lida därnere, men 
jag hoppas att demokratin segrar där 
också. 

I och med transporterna till Irak fi ck 
Kurts hamnbyrå, vilken som mest 
hade 29 anställda, så många jobber-
bjudanden att de inte kunde tacka 
ja till alla. Kurt reste till Eritrea, 

som erövrats av Etiopien. Han tog 
sig levande från inbördeskriget och 
fl yttade till Karibien där han sålde 
fi nska hamnmaskiner och även No-
kiatelefoner. Han blev internerad på 
ön Grenada, där en marxistisk grupp 
militärer försökte ta makten och dö-
dade premiärminister Bishop. 

Kurt åkte tillbaka till Europa, ef-
tersom han tyckte att det blev för 
oroligt i Karibien. Han åkte till Ju-
goslavien och hamnade mitt i ett nytt 
inbördeskrig. Han stod på fl ygplat-
sen i Ljubljana när Milosevic bom-

bade fl ygfältet. 
– Efter det fi ck 

jag nog och fl ytta-
de hem till Vårdö 
igen, säger han och 
skrattar. 

1990 fl yttade 
Kurt tillbaka till 
Åland och 1992 
befann han sig åter 
i Grundsunda på 
Vårdö. Cirkeln var 
sluten. 

Kurt och hans 
hustru hade separerat, men han träf-
fade, som han själv uttrycker det, ”en 
ung dam från Nokia som han tyckte 
mycket om”. Hans nya fru ville fl ytta 
till Åland och lära sig svenska, till 
Kurts stora förvåning. De byggde 
om huset på Vårdö och han tyckte 
att det var roligt att få arbeta med 
händerna. De fi ck en dotter, Anna, 
som har fått ge namn till Kurts kafé i 
Grundsunda.

1996 dog Annas mamma i cancer. 
Hon hade känt på sig att det var nå-
got fel, men läkarna skickade hem 
henne. När hon kom tillbaka var det 
för sent att behandla sjukdomen. 

– Var och en har ju sin depparstund, 
men det lönar sig inte att tänka på de 
negativa sidorna i livet. Min fru är ju 
med mig hela tiden ändå. 

När han ser tillbaka på sitt liv tycker 
han att den viktigaste lärdomen är 
att lära sig att bli människa. 

– När man lär sig lyssna, förstå och 
ge lär man sig också att ta emot. När 
man är ung hinner man inte refl ekte-
ra så mycket, man jobbar bara. Man 
måste se de små nyanserna i livet, då 

lär man sig att bli 
människa.

Efter olyckan, 
krig och familje-
tragedier orkar 
Kurt fortfarande 
vara positiv. Den 
gamle sjökaptenen, 
marknadsföraren 
och eldsjälen sitter 
lugnt och njuter av 
värmen och kon-
sten i sitt mysrum. 
Han har rest jorden 
runt (”ja du, fl icka, 
jag har inte varit i 
Australien och Nya 

Zeeland”), lärt sig främmande språk 
och har så många minnen och berät-
telser att man skulle kunna skriva 
fl era digra romaner. Han har vän-
ner över hela världen, med vilka han 
korresponderar fl itigt och bjuder på 
pannkaka i skärgården. Kurt åter-
kommer ofta till att man ska se det 
goda i människan och att man alltid 
får ett leende tillbaka.

– Alla människor har fel och bris-
ter, det har jag också. Men jag är den 
jag är.

LINNEA FRIMAN
linnea.friman@nyan.ax

Jorden runt på 44 år
Han behärskar många olika 
språk och har varit överallt 
förutom i Australien och Nya 
Zeeland. På oroliga platser i 
världen har han behållit lugnet 
och även om tråkiga saker 
händer är han ständigt opti-
mistisk.

Fast hans verklighet är svart-
vit är Kurt Eriksson en ovanligt 
färgstark person.

Fakta/Kurt Eriksson
Ålder: 76 år den 5 december
Bor: i Grundsunda på Vårdö
Gör: lever
Familj: bor ensam med en vovve, men korresponderar ofta med nära och 
kära
Hoppas: att jag får vara frisk
Vill: att äldre ska vara ett föredöme för unga, till exempel när det gäller 
idrott och motion

”Som pojke 
växte man ju 
upp med jul-

kafferepen i byn 
där karlarna 

berättade 
lockande 

historier om
 sina sjöliv.” 

”Var och en 
har ju sin 

depparstund, 
men det lönar 

sig inte att tänka 
på de negativa 
sidorna i livet.”

”Fast jag var 
blind försökte jag 

tänka positivt. 
Jag tänkte att 

det fanns andra 
patienter som 

lider mer än jag 
gjorde.” 
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Välkomna till Ålands frihamn!

ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

Dennis Janssons vision om skattefri zon i Mariepark

Marieplaza. I en gigantisk utbyggnad av Mariepark tänker sig visionären Dennis Jansson ett frihamnsvaruhus med skattefri försäljning av kläder och andra varor 
som lockbete för alla de färjpassagerare som nu bara slussas genom hamnen. Passagerarna leds in via gången direkt från hamnen.  Skiss: PRIVAT

Ett köpcentrum i Marie-
park, med skattefri försälj-
ning av kläder och andra 
varor, skulle kunna bli ett 
nytt och lockande resmål 
för de mer än 10 miljoner 
passagerare som varje år 
passerar hamnen.

Så ser Dennis Janssons 
frejdiga framtidsvision om 
en frihamn ut.

Höstserie om skattegränsen i Nyan
ONSDAGEN DEN 29 OKTOBER 20084 NYHETER

ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

Skattegränsen högst
Skattegränsen är priset Åland betalar för skatteundantaget som gör 
det möjligt att fortsätta med taxfreeförsäljningen. Det är den grunden 
Åland har valt att stå på i EU.

De gränshinder som Ålands varuproducerande företagare ställs 
inför så gott som dagligen har man försökt lösa, med klent resultat. 

Efter elva år med skattegränsen fi nns det fortfarande en mängd prak-
tiska hinder som ställer till med bekymmer och kostar stora pengar. 
Men är man utanför så är man utanför, som det lakoniska beskedet 
lyder.

Samtidigt ropar Åland efter nya företagare som kan ta över efter den 

Den idén lanserar Jonny
Mattsson, ombudsman vid 
Ålands företagarförening, 
som en tänkbar lösning på 
skattegränsproblematiken.

– Det var egentligen ett par 
företagare som kom på den 
här idén från början, säger 
han som ofta får påstötar av 
företagare som är trötta på 
gränshindren.

Hamnområdena skulle 
fungera som omvända fri-
hamnar, beskriver han.

– Tullen skulle kunna ha 
två luckor, en för skatte-
gränshandel som gäller va-
ror till eller från tredje land 
– USA, Japan och Norge till 
exempel – och en för EU 
och den inre marknaden där 
förfarandet skulle vara enk-
lare.

”Något vettigt”
Något vettigt borde man 
göra av stängslen när de 
ändå finns där, tycker han.

– Man skulle kunna ta till-
fället i akt om viljan finns 
att lindra effekterna av skat-
tegränsen. Men jag vet inte 
varför det inte går att göra 
så här, om motståndet finns 
inom finansministeriet som 
ju är tullens huvudman, eller 
om det finns inom EU-kom-
missionen. Som vi upplever 
det har finansministeriet all-
tid sett snett på Åland , där-
för är det svårt att komma 
framåt. Man kan också miss-
tänka att tullen inte är så 
pigg på att ta initiativ – där 
är man väl också rädd om 
jobben.

Som det är i dag har 
åländska företag svårt att 

konkurrera med svenska 
företag. Leveranstiderna är 
längre, frakterna dyrare och 
papperskriget omfattande.

Nästan bara Fjärdvägen
Jonny Mattsson påminner 
om att ett tungt vägande 
motiv för att Åland skulle få 
behålla taxfreeförsäljningen 
var behovet av billiga trans-
porter med färjorna.

– Men i dag sker nästan 
alla varutransporter med 
Fjärdvägen som inte har 
taxfree. Det är väldigt svårt 
för lastbilar att få plats på 
de färjor som har alla förde-
lar av skatteundantaget. En 
näring har fått stora förmå-
ner medan kostnaderna har 
hamnat på en liten grupp 
små och också större företag 
som bedriver aktiv handel 
utåt.

Glömdes bort
Färjnäringen är en viktig 
ekonomisk faktor för hela 
det åländska samhället, det 
är alla väl medvetna om 
– Men Jonny Mattsson stäl-
ler frågan om det är rätt att 
småföretagarna ska stå för 
notan.

– Dåvarande landskaps-
styrelsen framförde att mer-
kostnaderna för skattegrän-
sen skulle kompenseras, 
men det glömdes snart bort.

Har ni framfört idén om 
den skattefria hamnzo-
nen till politikerna?

– Ja, det diskuterades för 
några år sedan fast kanske 
inte så aktivt att det fick nå-
got större fäste.

Har anpassat sig
Han konstaterar att de flesta 
företag som bedriver export 
och import har anpassat sig 
ganska långt till det som gäl-
ler. Tröskeln blir därför hö-
gre att klaga eller ställa krav 
på lösningar, förmodar han.

– Jag har till och med hört 
en köpman säga att gräns-
hindren är bra för då slipper 
han få nya konkurrenter på 
hemmaplan.

För fem år sedan tog dåva-
rande näringsministern Olof

Erland (lib) fram en lista 
över territorier med särskild 
skattestatus i EU, främst 
med betoning på VAT-num-
mer – något som åländska 
företag saknar som en följd 
av skatteundantaget. I en 
tidigare artikeln jämförde 
företagaren Dick Jansson
en vara utan VAT med en 
privatperson som reser ut i 
världen utan pass och iden-
titetsbevis. Det blir stopp.

Läggs åt sidan
– En försändelse utan VAT-
nummer läggs åt sidan. Det 
finns 130.000 tullare i EU, 
och det är omöjligt att få alla 
att lära sig Ålands undantag. 
Det finns helt enkelt ingen 
leveranssäkerhet utan VAT.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Jonny Mattsson, 
Ålands företagarförening: 
Kan fungera som 
en omvänd frihamn

Staketen runt
hamnarna kan 
ge skattefria zoner

Territorier    medlemsstat EU Tull VAT
Pays de Gex, Haute Savoie  Frankrike ja ja ja
Azorerna, Madeira   Portugal  ja ja ja
Kanarieöarna    Spanien  ja ja nej
Athosberget    Grekland ja ja nej
Overseas departments   Frankrike ja ja nej
Gorizia, Val d´Aoste   Italien  ja ja nej
Åland     Finland  ja ja nej
Helgoland    Tyskland  ja nej nej
Ceuta, Melilla    Spanien  ja nej nej
Livigno, Campione, Lake Lugano  Italien  ja nej nej
Gibraltar     Storbritannien ja nej nej
Isle of Man    Storbritannien nej ja ja
Monaco     Frankrike nej ja ja
Channel Islands    Storbritannien nej ja nej
Färöarna    Danmark nej nej nej
Overeas territories   Frankrike nej nej nej
Saint-Pierre, Miquelon, Mayotte  Frankrike nej nej nej
Aruba     Holland  nej nej nej
Andorra     Frankrike/Spanien nej nej nej
San marino    Italien  nej nej nej
Vatikanen    Italien  nej nej nej

(Ålands landskapsstyrelse 2003, Olof Erland)

TERRITORIER MED SÄRSKILD SKATTESTATUS INOM EU

Skattefri zon? Här, innanför det höga järnstaketet som omger hamnområdet i Västerhamn, kunde Ålands skattefria zon inrättas, 
Efter drygt elva år med skattegränsen är hindren både många och svårforcerade, anser många småföretagare.

Schengen-staketen som 
omger hamnområdena i 
Mariehamn, Eckerö och 
Långnäs behövs inte 
längre. Därför skulle de 
kunna användas till något 
nyttigt.

– Området innanför 
stängslet kan bli taxfree-
zon. Då kan resten av 
Åland bli en vanlig del av 
EU, företagen kan få VAT-
nummer och gränshindren 
är utplånade.

NYHETERONSDAGEN DEN 29 OKTOBER 2008 5

ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

kännbar efter elva år

anser Ålands företagarförening som vill att arbetet med att lösa skattegränsproblemen tar fart igen. 
Foto: ANDREAS DIENERT

Det framgår ur en samman-
ställning som företagarfören-
ingen gjorde i höstas om skat-
teundantagets effekter. Så här 
går det till i praktiken med va-
ror som saknar VAT-nummer, 
beskriver föreningen:
� Varor från Åland betrak-
tas med stor misstänksamhet 
inom EU-handeln och särbe-
handlas därför. Tullen stoppar 
leveranserna som försenas 
med fl era dagar, ibland veck-
or. Kundrelationer skadas 
och i värsta fall går affärer om 
intet. Åländska aktörer blir 
misstänkta som kriminella ak-
törer i handeln med EU efter-
som godset saknar en vederta-
gen identitet.

De fl esta varor transporte-
ras via Åbo eller Helsingfors 
och Finland noteras som av-
gångsort. I andra medlems-
stater förstår man inte varför 
VAT-nummer saknas eftersom 
Finland är ett EU-land.

Okunskap om AX
� AX är ingen lösning. Efter 
tre år med beteckningen är 
kunskapen om Ålands sär-
ställning hos EU:s 130.000 
tullare fortfarande obefi ntlig. 
När varan till slut kommer 
fram efter stort arbete av det 
åländska företaget är den van-
ligtvis försenad och orsakar 
en komplicerad tullklarering. 
I värsta fall måste mottagaren 
betala klareringen. Samma 
problem uppstår när varor 
transporteras till Åland från 
EU, vilket dämpar intresset 
för småskalig import.
� 2002 presenterades en ut-
redning, den så kallade Lin-
dunger-utredningen, om möj-
liga förenklingar i handeln 
mellan Åland och Sverige. 
Myndigheterna i Sverige var 
villiga att inleda förhand-
lingar, men tullstyrelsen och 
fi nansministeriet i Finland 
visade inget intresse. I syn-
nerhet tullen i Mariehamn var 
ointresserad av att av att hitta 
fl exiblare lösningar i handeln 
med Sverige.

Speditörer tjänar
� Småföretagen på Åland är 
de stora förlorarna, medan 
speditörer och bokförings-
företag tjänat stort på skat-
tegränsen. Många gånger är 
frakten dyrare än varans ur-
sprungliga värde.
� Då vanliga transporter inte 
fungerar tvingas åländska 
företag att använda kurir-

transporter som är många 
gånger dyrare. Kurirtrafi k ska 
garantera transporten från 
dörr till dörr med tidsgaranti 
och förtullning/klarering ingår 
i arvodet. De åländska spedi-
törerna utnyttjar detta så att 
de internationella kurirföreta-
gen vägrar utföra transporten 
till Åland trots att det ingår i 
åtagandet.

Undantag: TNT
Klareringen görs inte i Fin-
land utan varan förpassas till 
Åland där speditören lägger 
på extra arvoden. Undantaget 
är TNT som sköts av Posten 
Åland, medan övriga kurir-
bolags tjänster (DHL, UPS, 
FeDex med fl era) inte fung-
erar som de ska. Kostnaden 
som företagen betalar varie-
rar mellan 20 och 50 euro per 
försändelse beroende på vikt 
och volym. Om en åländsk 
företagare själv vill klarera en 
försändelse så tar de åländska 
speditörerna 5 euro per för-
sändelse för att lämna ut do-
kumenten. Före EU-inträdet 
fungerade kurirtrafi ken.

Ett exempel: Om en kund 
ute i världen beställer hämt-
ning av varor på Åland av 
DHL International så står den 
åländska företagaren helt ut-
anför det juridiska åtagandet. 
Ändå fakturerar den åländska 
speditören en skattegränskla-
rering till det åländska före-
taget för fraktuppdraget trots 
att fakturan ska gå till bestäl-
laren i utlandet.

Tullen ofl exibel
� Tullen har blivit mindre 
fl exibel och ger inte längre 
ut kurirförsändelser om ett 
papper saknas, utan behåller 
varan tills dokument presen-
terats, vilket innebär att tids-
garantin sätts ur spel. I övriga 
nordiska länder lämnas ku-
rirgods ut mot fraktsedel och 
företagaren kan senare kom-
plettera dokumenten.

Numera tar tullen 10 euro 
extra för att komplettera en 

bristfälligt ifylld tullhandling. 
Tullen godtar inte heller längre 
att den så kallade SAD-blan-
ketten fylls i för hand, och för 
att slippa betala speditions-
fi rmorna för pappersarbetet 
tvingas den som hämtar varor 
från Sverige eller EU ta med 
dator och skrivare på resan. 
Någon kunddator har ännu 
inte skaffats till tullen, trots 
löften vid ett möte mellan 
näringslivets organisationer, 
landskapsregeringen, tullen i 
Mariehamn och tullstyrelsens 
ledning, bland andra general-
direktör Tapani Ehrling, som-
maren 2006.

Med Fjärdvägen
� Den åländska varuhandeln 
koncentreras mot Finland på 
grund av skattegränsen. Över 
90 procent av Ålands varu-
fl öde går med Fjärdvägen via 
skärgårdslinjen. Detta medför 
en dags försening av transpor-
terna, även kurirtransporter. 
Inget av de närmare 20 fartyg 
som drar nytta av skatteun-
dantaget transporterar i prak-
tiken fraktgods till och från 
Åland trots att de anlöper re-
gelbundet.
� Svenska företag diskrimi-
neras i handeln med Åland. 
Finska företag, till exempel 
postorderföretag, har fördelar 
eftersom de använder ett för-
enklat förfarande. Det ensidi-
ga varuutbytet ökar kraven på 
åländska företags kunskaper i 
fi nska.

Dubbelmoms
� En vanlig ålänning kan inte 
näthandla från EU. Många 
aktörer vägrar leverera eller 
debiterar säljarlandets moms, 
vilket fördyrar varan eftersom 
moms måste betalas också på 
Åland. (ao)

Nästa avsnitt:
Företagarna

Mika Lindfors och 
Minna Rundberg.

”I synnerhet tullen i Mariehamn har visat ett ointresse”

Så drabbar skattegränsen
åländska företagare

Efter fem år. Efter fem år med skattegränsen fäste Dick 
Jansson, Mika Lindfors och Jonny Mattsson från Ålands företa-
garförening dåvarande näringsminister Ritva Sarin Grufbergs och 
näringschef Carin Holmqvists uppmärksamhet på att exportföre-
tagen enligt dem diskriminerades på grund av skatteundantaget. 
Fortfarande, efter elva år, kvarstår de praktiska hindren.
  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

Ett VAT-nummer är nyck-
eln för att få varufl ödet att 
löpa smidigt till eller från 
Åland, men på grund av 
skattegränsen får åländs-
ka företag inte använda 
VAT i handeln med EU.

Nationalitetsbeteck-
ningen AX har lyfts fram 
som en lösning, men den 
fungerar inte.

Enligt tullstatistiken skickas 
cirka 300.000 försändelser 
mellan Åland och Finland 
varje år. Kostnaden per för-
sändelse var från början 10 
euro per styck, nu har kost-
naden stigit till 20 euro per 
styck. Med snittpriset 15 euro 
kommer man fram till siffran 
4,5 miljoner euro.

Lägger man till kostnaden 
för arbetstiden som byråkra-
tin förorsakar – 10 minuter 
per försändelse gör 50.000 ar-
betstimmar till en timkostnad 
på 24 euro – blir det 1,2 miljo-

ner euro till, eller sammanlagt 
5,7 miljoner euro.

Skattegränskostnader för 
EU-handel är, med stöd av 
Åsubs uträkningar, 1,2 miljo-
ner euro per år. Slår man ihop 
posterna så hamnar man på 
en sammanlagd kostnad på 
6,9 miljoner euro per år.

Under den tid som gått se-
dan skattegränsen infördes 
den 1 mars 1997 har summan 
därför stigit till 72,5 miljoner 
euro i slutet av 2007. Uppda-
teras siffran till 2008 blir slut-
summan 76 miljoner. (ao)

Så mycket har skattegränsen kostat hittills

76 miljoner. Den his-
nande höga summan kommer 
Ålands företagarförening fram 
till när man räknar ut vad skat-
tegränsen hittills kostat Åland 
enligt dagens penningvärde. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Skattegränsen har kostat 
Åland 76 miljoner euro 
under åren 1997-2008.

Den siffran har Ålands 
företagarförenings om-
budsman Jonny Mattsson 
räknat fram.

äldre generationen. Men vem vågar satsa när skattegränsen krång-
lar till det?

Nya Åland ska i en serie artiklar beskriva gränshindren och olika fö-
retagares sätt att agera. Idéer till lösningar fi nns – och den mest dras-
tiska utvägen är att fl ytta företaget till Sverige eller något annat land.
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Det låter besvärligt när Min-
na Rundberg, som driver det 
egna företaget Minna Rund-
berg Art Design ab, beskri-
ver hur vardagen med skat-
tegränsen ser ut.

– Det är så mycket pap-
pershantering med både im-
porten från och exporten till 
Sverige, suckar hon.

På kalkerpapper
Hon är momsregistrerad 
både i Sverige och Finland 
för att förenkla hanteringen 
åtminstone lite. Men lätt är 
det inte ändå.

– Jag fyller i tullblanketten 
på internet, men det går inte 
att skicka den elektroniskt 
till tullen för där måste dom 
ha pappret med min namn-
underskrift. Så jag måste 
printa ut blanketten på dyrt 
kalkerpapper. Det går inte 
heller att faxa in blanketten, 

utan jag måste sätta mig i 
bilen och åka in med papp-
ret till tullen. Till det går 
det åt tid som jag skulle be-
höva för min egentliga verk-
samhet. Det skulle ju vara 
mycket enklare om det gick 
att mejla den ifyllda blanket-
ten som sedan också kunde 
lagras elektroniskt på tullen. 
Vad gör de av alla handling-
ar, för någonstans måste de 
väl förvaras?

Kostar extra
Varan finns oftast inte på 
tullen utan på Transmar, 
Samtrans eller Posten. Spe-
ditörerna ska ha tulldekla-
rationen innan varan lämnas 
ut.

– Först när min tulldekla-
ration, underskriven och 
kopierad med kalkerpap-
per, finns hos tullen med-
delas speditören att varan är 

förtullad. Då åker jag oftast 
och hämtar den själv efter-
som jag ändå måste in med 
tullblanketten.

Som hantverkare och desig-
ner handskas hon med många 
olika leveranser och små par-
tier. Att låta speditionsfi rmor-
na sköta tulldeklarationerna 
och utkörningen går förstås, 
men det kostar extra.

I valet och kvalet
Just nu är hon i valet och 
kvalet med verksamhetsor-
ten.

– Det mesta jag tillverkar 
sker i Sverige. Sen ska pro-
dukterna hem till Åland för 
att packas här och sedan vi-
dare på export. I framtiden 
kommer jag att ha varulagret 
i Sverige och bara ta in de 
varor som ska hit. Förmod-
ligen styr jag över allt mera 
av verksamheten till Sverige. 

Och om jag har varulagret och 
momsredovisningen i Sverige 
så sätter jag ett frågetecken 
för om företaget alls ska vara 
kvar på Åland. Regelverket 
kring taxfreegränsen är alltför 
komplicerat. Det skulle vara 
jätteskönt att bara köra in 
med varorna och sedan skicka 
dem vidare utan att behöva 
registrera dem in och ut.

Hjälpsam tullpersonal
Enligt henne kunde hante-
ringen göras mycket smidiga-
re än i dag.

– Så länge vi har taxfree så 
kan systemet ju inte frångås. 
Och jag har ingen kritik mot 
tullpersonalen – de anställda 
är jättehjälpsamma och till-
mötesgående. Det är systemet 
det är fel på.

Också hon reagerar på 
fraktkostnaderna.

– Det är jättestor skillnad 

mot Sverige. Åländska spe-
ditörer tar duktigt betalt Det 
blir stora utgifter varje år för 
den som har många små leve-
ranser som jag. Jag gör så att 
jag ombesörjer frakten till och 
från Stockholm och sedan tar 
kunden över. Konkurrensen 
och logistiken är för dålig här 
hemma.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Foto: STEFAN ÖHBERG
stefan.ohberg@nyan.ax

Nästa avsnitt:
Den politiska synvin-

keln via näringsminis-
ter Jan-Erik Mattsson 

(c), finansminister 
Mats Perämaa (lib) 

och finanschef Dan E 
Eriksson.

Minna Rundberg: Regelverket kring skattegränsen är  

Gammalmo-
digt. Byråkratin
kring skattegränsen 
kunde göras mycket 
smidigare än i dag, 
säger formgivaren 
Minna Rundberg 
som här printar ut 
tulldeklarationen på 
kalkerpapper för att 
kunna skriva under 
den. – Det går inte att 
mejla blanketten utan 
jag måste sätta mig i 
bilen och köra in med 
den till tullen, berättar 
hon.

Formgivaren och 
företagaren Minna 
Rundberg hyser 
planer på att fl ytta 
sitt varulager till 
Sverige för att 
slippa all den för-
dyrande byråkrati 
som följer med 
skattegränsen.
– Då kan man 

ju ifrågasätta 
om företaget alls 
ska vara kvar på 
Åland, säger hon.

Formgivaren funderar på att  
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 alltför komplicerat

Med penna. Det är noga att namnunderskriften är skriven 
med penna. Varför?

Samtidigt förlorade Åland 
också en annan företagar- och 
barnfamilj – Mika Lindfors 
kollega Mikael Eklund och 
hans familj fl yttade samtidigt.

På Åland drev de företaget 
ITV som i dag är uppdelat 
i två bolag, ITV Production 
Oü i Tallinn och Interzon ab 
i Täby. I företagen ingår pro-
dukter som är komplexa – en 
produkt kan innehålla upp till 
100 olika komponenter som 
köps från EU-länder som 
Sverige, Baltikum, Tyskland, 
Italien och England. De fär-
diga produkterna levereras 
till många länder som man 
har löpande handel med.

Mycket bekymmer
All produktion sker i dag i 
Estland medan försäljningen 
sköts via kontoret i Täby.

– Skattegränsen ställde till 
med mycket bekymmer för 
oss. Många komponenter från 
många länder skulle in i vår 
produktion för att snabbt för-
ädlas och fås ut igen över skat-
tegränsen. Många gånger när 
varorna kom in så låg spedi-
tionsavgifterna på 40-50 euro 
per försändelse. Visst kunde 
vi ha skött klareringen själva, 
men vi hade produktionen att 
koncentrera oss på.

Har man många leverantö-
rer så blir speditionsavgifterna 
fort stora summor.

– I jämförelse har exempel-
vis företag som Chips och Op-
tinova det lättare. De köper 
visserligen in stora mängder 
råvaror, men det som produ-
ceras består sällan av hundra-
tals komponenter.

Kostnaderna borta
Han har inte räknat ut ITV:
s kostnader för skattegränsen 
om företaget hade varit kvar 
på Åland, men resonerar så 
här:

– I dag har vi närmare 1.000 
försändelser per år in och ut 
ur EU-länder. Multiplicerar 
man det med 40-50 euro så får 
man en uppfattning om vad 
skattegränsen skulle ha kostat 
oss. I och med fl ytten har våra 
kostnader för skattegränsen 
minskat med 100 procent.

En annan frustrerande om-
ständighet var leveranstiderna 
som skattegränsen förorsaka-
de.

– Inte heller det lider vi av 
mera. Varorna går smärtfritt 
in och ut utan förseningar. När 
vi får en ny kund i ett annat 
land så växlar vi VAT-nummer 
med varandra. På Åland fi ck 
vi varje gång dra den långa 
harangen om Ålands särställ-
ning inom EU, men sånt går 
inte att diskutera med italie-
nare eller tyskar.

Åländsk frakt dyr
I dag skickas försändelser 
varje vecka mellan Stockholm 
och Tallinn – reklamationer, 
varuprover, varor – och inget 
annat behövs än adressen.

– Varje gång varor skulle 
skickas från Åland till Sverige 
behövdes handlingar för ex-
port och import.

En annan förbättring efter 
fl ytten är, som han ser det, att 
det fi nns många konkurreran-
de fraktbolag i Stockholms-
regionen och att kostnaderna 
därför hålls nere. I Estland är 
speditionstaxorna ännu lägre.

– På Åland var frakten väl-
digt dyr. Det har väl delvis att 
göra med att konkurrensen är 
dålig.

Vissa leverantörer har man 

försökt hålla kvar på Åland. 
Dessutom sköts hela bokfö-
ringen på Åland för det nya 
bolaget i Sverige. Skattegrän-
sen innebär inget hinder för 
att ha administrationen kvar i 
landskapet.

Avråder bestämt
Vad tror du om framtiden 
på Åland med skatte-
gränsen?

– Om någon funderar på att 
etablera ett sådant företag 
som vi har så skulle jag avråda 
bestämt. Och man behöver 

inte ens etablera sig i Sverige 
eller Finland – det fi nns län-
der som är mycket billigare, 
till exempel Estland. Jag ser 
inga som helst konkurrensför-
delar för ett sådant här bolag 
på Åland.. Inte heller när det 
handlar om tillgång på kom-
petent folk har Åland någon 
fördel gentemot exempelvis 
Stockholm där det fl yttar in 
och ut yrkeskunnigt folk hela 
tiden, säger han.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

”Vår kostnad för skattegränsen
minskade med 100 procent”

Företagaren Mika Lindfors:

Inga skattegränskostnader. Efter företagsfl ytten till Sverige och Estland 2004 har 
företagaren Mika Lindfors varken kostnader eller bekymmer orsakade av skattegränsen. I dag verkar 
försäljningsföretaget Interzon ab i Täby och produktionsföretaget ITV Production Oü i Tallinn. 

 Foto PRIVAT

Mika Lindfors fl yttade sitt 
företag, sig själv och sin 
familj från Åland till Sve-
rige hösten 2004.

– Skattegränsen runt 
Åland var om inte huvud-
orsaken så åtminstone en 
delorsak, säger han.

Då. 2001 gjorde Nya Åland reportage om företaget ITV som då hade två av sina produktionsenhe-
ter i gamla mejeriet i Hammarland. De anställda var Maja Svenblad, Trygve Hansson, Magnus Hen-
riksson, Peter Söderlund, Tony Sundholm, Mika Lindfors (vd), Stig Strömberg och Fjalar Törnroos. 
Åtta arbetsplatser försvann från Åland i och med fl ytten.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG fl ytta ut
� ITV Production Oü i Tallinn tillverkar bland 
annat ozonaggregat – en typ av luftrenare 
– samt fl ödesmätare och pelletsbrännare, olika 
typer av fl äktmoduler och komponenter för 
fl äktindustrin. Dessutom producerar man olika 
delkomponenter för frontpaneler till olika typer 
av instrumenteringar bland annat i svetsaggre-
gat. Efterfrågan på främst ozonrenare har stigit 
kraftigt under den senaste tiden och företa-
gens tillväxttakt är hög.
� Företaget levererar nästan 2.000 olika en-

heter per år av olika instrument och apparater 
i storlek från en mindre brödrost till en större 
väska.
� Vd och huvudägare i Interzon ab i Täby och 
ITV Production Oü är Mika Lindfors.
� Omsättningen i företagen är 10 miljoner kro-
nor per år. Utgående från omsättningen skulle 
den procentuella kostnaden bli rätt hög för 
skattegränsen om företagen verkade på Åland. 
Kostnaden skulle landa någonstans mellan 
25.000-50.000 euro per år.

Fakta/Interzon ab och ITV Production Oü
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I tidigare avsnitt i serien om 
skattegränsens effekter har 
det sagts att den uppdaterade 
kostnaden som främst åländska 
småföretag haft för skattegrän-
sen under de senaste elva åren 
uppgår till totalt 76 miljoner 
euro.

Det stämmer inte, hävdar 
Kjell Clemes och Johan Eriks-
son.

– Hanteringen kostar inte så 
mycket som föreningen upp-
ger, inte med de system som 
byggts upp under årens lopp. I 
dag fungerar det bra för 90-95 
procent av alla de företag som 
har daglig verksamhet på Åland 
gentemot Finland.

Viktigare än fördraget
Mot övriga EU kvarstår pro-
blematiken, konstaterar Kjell 
Clemes när Nya Åland besöker 
kontoret i Mariehamn Norr-
böle.

– Förenklingsarbetet har gått 

i stå. Det har inte hänt något 
med de väsentliga bitarna. Jag 
anser att det här är så viktigt att 
det till och med borde priorite-
ras högre av politikerna än Lis-
sabonfördraget.

Han säger sig till fullo förstå 
de småföretag där frustration 
råder över skattegränshin-
dren, speciellt i handeln mot 
Sverige, och där man undrar 
varför företagarna måste stå 
för kostnaderna.

– Å andra sidan är det inte 
transportbolagen som satt 
upp hindren, och inte heller vi 
ska behöva betala kostnaden. 
Vi måste ta betalt för de tjäns-
ter vi utför och vi har arbetat 
för att hålla kostnaderna så 
låga som möjligt. Dilemmat är 
småskaligheten, säger han.

DSV:s roll
Konkurrens är något han 
välkomnar, men konstaterar 
samtidigt att Transmar borde 
vara ännu större för att vara 
riktigt effektivt.

Men dansk-svenska trans-
portbolaget DSV:s ansökan 
om näringsrätt på Åland väck-
er blandade känslor, medger 
han.

– Det är första gången som, 
mig veterligen, ett transport-

bolag utifrån ansöker om 
näringsrätt. Det ska bli in-
tressant att se hur landskaps-
regeringen hanterar ansökan. 
Inte har DSV något intresse 
av att etablera sig här, utan 
ansökan är en följd av den 
möjlighet till business som 
skattegränsen ger.

Posten och Ellos
Därmed är vi inne på Posten 
Åland som aktör. Posten, som 
också drar nytta av gränsen 
och vars avdelning för packning 
och distribution bara växer. En-
ligt Clemes är DSV huvudtran-
sportör åt Ellos och kör sedan 
länge alla varor från lagret i 
Borås till Finland, och huvud-
motivet för näringsrättsansökan 
skulle vara att få ta returlast 
från Åland. Enligt gällande re-
gelverk är detta förbjudet för 
företag som saknar näringsrätt.

– Om DSV får näringsrätt 
kommer en del av postorderva-
rorna att åtminstone delvis gå 
via Åland, tror han.

Nyckeln till hanteringen är att 
skatteundantaget ger möjlighet 
att sälja varor värda under 45 
euro momsfritt. Därför fi nns 
det enligt Clemes intresse av 
näringsrätten, och därför har 
Posten fått nya kunder. Posten 

är alltså ett exempel på land-
baserade företag som får för-
delar av undantaget.

Tog ingen offert
En annan sak som stör honom 
är att är att Posten inte har 
begärt offert av de åländska 
transportbolagen när man valt 
samarbetsbolag.

– Posten utvidgar sin trans-
portorganisation och kör nu 
med fem lastbilar och fem 
bilar med släp. Posten är det 
tredje största transportbolaget 
på Åland i dag. Jag har försökt 
få politikerna att svara på om 
det här är en uttalad strategi 
av landskapet som ju är ägare, 
men politikerna säger en sak 
och Postens ledning en annan.

Illojal konkurrrens är det 
knappast, säger han, men dä-
remot splittras det åländska 
näringslivets resurser ytterli-
gare.

– Vi måste omprioritera nu 
när Posten vill konkurrera på 
det här sättet. Vi måste titta på 
det som Posten erbjuder så att 
vi kan erbjuda samma närmast 
på paketsidan, till exempel 
från andra postorderfi rmor.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

”Skattegränsen
kostar inte alls 
så mycket som 
det påstås”

Transmar och Samtrans förnekar företagarföreningens uträkning

Till försvar. Kjell Clemes, Transmars vd, vill att politikerna ska arbeta
genom hela processen ända sedan skatteundantaget blev verklighet. Foto

Småföretagens kostnader 
för skattegränshante-
ringen är inte alls så stora 
som Ålands företagarför-
ening påstår. Det hävdar 
Transmars och Samtrans 
chefer Kjell Clemes och 
Johan Eriksson.

Posten Åland är, i likhet med 
andra åländska transportbo-
lag, vinnare när det handlar 
om skatteundantaget.

– Rederierna vinner på un-
dantaget, och det gör också 
Wiklöf Holdings skeppshan-
del och Alandiabolagen med 
sina försäkringar. Därför har 
vi – i synnerhet eftersom vi 
är samhällsägda – ett incita-
ment för att underlätta för 
andra företag på Åland att 
hanteringen ska gå så lindrigt 
som möjligt, förklarar Henrik 
Lundberg Postens policy.

Han berättar att en hel del 
utvecklingsarbete har gjorts 
under åren för att förenkla 
procedurerna. För bara någon 
månad sedan fi ck Posten ige-
nom ett nytt system för elek-
tronisk förtullning gentemot 
fi nländska tullstyrelsen, vilket 
innebär att pappersexercis och 
väntande på svar är över.

– Vi ska fortsätta utveckla 
våra tjänster, lovar han.

Transportbolaget DSV har 
lämnat in ansökan om nä-
ringsrätt till landskapsreger-
ingen, och enligt uppgift från 
konkurrenthåll handlar det 
om Postens pack och distribu-
tion.

Så här säger Henrik Lund-
berg:

– DSV vill börja köra på 
Åland för att någon har stora 
fraktvolymer här, och det är 
inte Posten. Det är inte vi som 
transporterar hit varorna, men 
det är å andra sidan inte omöj-
ligt att DSV:s kunder vill anlita 
våra tjänster. Det är möjligt att 
det fi nns någon kund som tän-
ker börja packa något hos oss.

Mera säger han inte, med 
hänvisning till affärshemlig-
heter.

Han håller med om att det 
här kan uppfattas som kon-
kurrens, eftersom det är an-
tingen Posten, Transmar eller 
Samtrans som kör det mesta 
av kundernas varor. Men, till-
lägger han – kunderna skriver 
avtal med vem de vill.

Näringsrätt för returlast
Han påminner också om att 
det inom EU fi nns ett särskilt 
tillstånd för lasttrafi k, och att 
den som har det får köra inom 
hela unionen.

Posten allt mera 
Postens avdelning för 
packning och distribution 
av varor utgör i dag hälf-
ten av verksamheten.

Vd Henrik Lundberg 
utgår från att hanteringen, 
som bygger på skatteun-
dantaget, fortsätter växa.

Åtminstone till en början ska 
landskapet äga alla aktier i 
postbolaget, men vad som 
händer på längre sikt är inte 
klart.

I omvärlden har postverken 
bolagiserats redan tidigare. 
Fusioner mellan posten i olika 
länder pågår.

Postens verksamhet starta-
de 1638 på Åland, två år efter 
Sverige, och var då ett stat-
ligt åtagande. Så fortsatte det 
ända till för ett tiotal år sedan 
när man började inse att skill-
naden mellan post och frakt 
inte var så stor och steget till 
affärsverk förkortades. I Fin-
land är Itella (tidigare Posten) 

helägt av staten, svenska och 
danska posten har slagits ihop 
i samarbete med ett stort risk-
kapitalbolag som också äger 
delar av den belgiska posten, 

och postverket i Holland he-
ter TNT. Också Färöarna och 
Jersey har bolagiserat sina 
postverk.

Vissa plikter kvarstår
Men också Posten ab har fort-
sättningsvis vissa förpliktelser 
– minimikrav som måste upp-
fyllas i enlighet med UPU, 
Universal Postal Union – som 
fastställs i tillståndet för post-
tjänster som beviljas av land-
skapsregeringen. De är att 
dela ut brev och småpaket 
på under två kilo fem dagar i 
veckan samt att upprätthålla 
16 posttjänstställen runtom 
på Åland.

– Allt annat är ren affärs-
verksamhet, betonar vd Hen-
rik Lundberg.

Det betyder att exempelvis 
tidningsutdelning inte hör till 
Postens plikter, och dilemmat 
för Posten är att det blivande 
bolaget inte får betalt fullt 
ut för sina tjänster vad gäller 

distributionen av lokaltid-
ningarna.

– För vår del skulle vi gärna 
sluta dela ut dem, men det går 
inte eftersom allmänheten 
uppfattar distributionen som 
vår uppgift och inte är beredd 
att betala vad det kostar. Det 
här är tidningsledningarna väl 
medvetna om, men den all-
männa opionionen skulle bli 
hård om vi slutade.

Inte korssubventionera
Så därför fortsätter Posten att 
dela ut lokaltidningarna, trots 
att kostnaden inte heller kan 
täckas av andra, mera lönsam-
ma, grenar.

– Vi får inte korssubventio-
nera, speciellt inte som vi fort-
sättningsvis kommer att vara 
samhällsägda.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Posten ab:s nya lönsamhetskrav

Fortsätter dela. Posten 
Ålands framtid som aktiebolag 
ställer krav på lönsamhet, men 
bolaget kan ändå inte verka 
som ett renodlat företag när det 
gäller att distribuera lokaltid-
ningarna och Hufvudstadsbla-
det – en dyr hantering. Lönsamt 
är det däremot att utveckla 
packnings- och distributions-
verksamheten som gynnas av 
skatteundantaget.
 Foto: STEFAN ÖHBERG

Vid årsskiftet blir Posten 
aktiebolag, med ett bolags 
krav på lönsamhet. Det 
betyder att allmänheten 
måste ställa om när det 
handlar om krav och för-
väntningar på vad Posten 
ska syssla med.
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a för en förenkling av skattegränshindren gentemot övriga EU på samma sätt som hanteringen förenklats mot Finland. Clemes har varit med 
o: ERKKI SANTAMALA

ett vanligt transportbolag

Blir aktiebolag. Posten på Åland blir aktiebolag vid årsskiftet, och utvecklingen går allt mera 
mot packning och distribution – alltså sådant som transportbolag ombesörjer. Vd Henrik Lundberg 
bemöter kritiken från andra lokala transportbolag.  Foto: JONAS EDSVIK

Utom på Åland.
– Vem som helst får trans-

portera hit varor, men för att 
få ta last härifrån måste man 
ha näringsrätt. Såvitt jag vet 
är Åland den enda regionen 
i EU som har en sådan be-
stämmelse. Regeln utgör ju 
ett skydd för oss och de andra 
åländska transportbolagen, 
men jag är tveksam till om det 
är bra för den som ska skicka 
varor härifrån.

Bestämmelsen borde tas 
bort, anser han.

– Den strider mot EU:s 
grundläggande principer.

Främst postorder
Henrik Lundberg räknar alltså 
med att pack och distribution 
kommer att fortsätta växa, 
främst vad gäller postorder 
och näthandel där den så kall-
lade kallade bagatellmoms-
gränsen kan tillämpas – alltså 
att varor med ett värde under 
45 euro får skickas in och ut 
momsfritt. Momssatsen kan 
skilja en del mellan olika län-
der, men principen är den 
samma.

Exempel på produkter som 
förs till Posten för packning och 
distribution är tidningar, dvd-
fi lmer, cd-skivor, dammsugar-
påsar och bläckpatroner.

Posten har fått kritik från 
konkurrenterna också för att 
ha ingått avtal om kurirtjäns-
ter med bolaget TNT som 
ägs av holländska postverket. 
Enligt avtalet ska skattegräns-
hanteringen ingå i priset, 
medan andra transportbolag 
tar extra betalt för tjänsterna.

– Vi tycker att om man be-
ställer en kurirförsändelse 
från dörr till dörr så ska alla 
kostnader vara inräknade.

Men ibland går det fel ändå 
eftersom logistikbranschens 
informationssystem kan fal-
lera.

– För kunderna blir förse-

ningarna på tok för dyra, hål-
ler han med om.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Nästa avsnitt: 
Ålands handels-

kammares arbete.

5000 nya aktier har bjudits ut till 
Nya Ålands gamla aktieägare. 
Aktierna kostar 40 euro styck 
och de ska tecknas senast tors-
dag.

Stefan Norrgrann, vd för Nya 
Åland, vill ännu inte säga något 
om hur många som tecknat nya 
aktier.

– Nej tyvärr, det kan jag inte. 
Men på torsdag klockan 16.00 
vet vi och vi hoppas förstås att 
den blir fulltecknad.

Varje aktie i Nya Åland berät-
tigar till en röst vid bolagsstäm-
man och medför rätt till divi-
dend. Varje aktietecknare får 
också ett aktiebrev, formgett av 
konstnären Jonas Wilén.

Så tecknar du
Om man är intresserad av att 
teckna en aktie i Nya Åland 
vänder man sig antingen direkt 
till kontoret på Uppgårdsvägen 
6 i Mariehamn, eller så skickar 
man en undertecknad teck-
ningsförbindelse per post eller 
fax till kontoret. 

Blanketter för teckningsför-
bindelser fi nns på webbadressen 
www.nyan.ax/kontakt/om.pbs. 

Betalning av teckning sker till 
kontonummer 557804-432226 
senast den 13 november klock-
an 16.00.

Prospektet fi nns tillgängligt 
på Nya Ålands kontor och på 
webbadressen www.nyan.ax/
kontakt/om.pbs. Dokumenten 
kan även beställas per telefon 
23444.

Nyemissionen genomförs 
eftersom koncernen, där Nya 
Åland, Åland24 och tryckeriet 
Consa Print ingår, visar ett rö-
relseresultat på minus 362.000 
euro för årets nio första måna-
der. Aktieemissionen är ett sätt 
att nå ekonomisk balans igen. 

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Slutspurt för
aktieemission
Nya Ålands aktieemission 
pågår för fullt. Fram till 
klockan 16.00 i morgon 
är det möjligt att teckna 
aktier.

Luft under vingarna.
En nyemission ska få Nya 
Ålands ekonomi i balans igen. 
På torsdag ska emissionen 
vara fulltecknad. 
 Foto: STEFAN ÖHBERG

Bake off-bröd i Kantarellens 
bageriavdelning är numera ett 
minne blott.

Lokala råvaror, riktigt klas-
siska bakverk och bröd bakat 
av deg som fått jäsa i 16 tim-
mar. Det är de nya ledorden 
för Brödbiten som tog över 
Kantarellens bageriavdelning 
i torsdags.

Och det är inga noviser som 
står bakom. Werner Sundberg 
och Dan Förström som även 
tillsammans driver Park Res-
taurang & Bar och Choklad-
biten, såg bageriet som den 

naturliga utvecklingen i deras 
krögarportfölj.

– Jag har nog alltid velat 
syssla med bageri. Att baka 
är min passion, säger Werner 
Sundberg som är den i ägar-
duon som kommer att till-
bringa mest tid i bageriet.

Klassisk inspiration
Inspirationen till delikates-
serna har de främst hämtat 
från lokala råvaror men även 
från Vetekatten och Rid-
darbageriet i Stockholm, där 
Sundberg gjorde sin praktik 
efter avslutad bagar- och kon-
ditorsutbildning på Ålands 
hotell- och restaurangskola.

– Det vi gör är att baka på 
riktigt. Vi gör allt från grun-
den. Allt från moussetårtor 
till surdegsbröd eller matbröd 
med åländska äpplen, säger 
Werner Sundberg.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

Brödbiten – Ålands
”färskaste” bageri
I slutet av förra veckan 
öppnade Brödbiten, det 
senaste tillskottet bland 
de åländska bagerierna. 

Bakom det nya bageriet, 
som huserar i Kantarellen, 
står Werner Sundberg och 
Dan Förström som även 
driver Park Restaurang & 
Bar och Chokladbiten.

Rykande färskt. Knappt en vecka har Werner Sundberg 
huserat i Kantarellen med sitt och krögarkollegan Dan Förströms 
senaste satsning bageriet Brödbiten.
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problemen

matiken. Nästa vecka lämnas en motion in till lagtinget i ärendet. 
    Foto: JONAS EDSVIK

  gräns

mmare, är en av dem som kämpar för 
g över. Nästa vecka ska handelskam-
änshindren.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Nästa avsnitt: 
Tullens synpunkter.

� I en notis i Turun Sano-
mat i tisdags heter det att 
handeln mellan Åland och 
Finland blir lättare eftersom 
Finland håller på att få ige-
nom sina krav på lättnader i 
tullformaliteterna. Den nya 
bestämmelsen träder i kraft 
i april 2010 om beslutet fat-
tas i Bryssel nästa vecka.

Nya Åland bad om en 
kommentar av fi nanschef 
Dan E Eriksson.

– Jag tror att tidningens 
Brysselkorrespondent dra-
git för långt gående slutsat-
ser. Den nya bestämmelsen 
torde gälla punktskattedi-
rektivet som inte egentligen 
har något med tillämpning-
arna av det nya tulldirekti-
vet att göra och som berör 
bara en liten del av handeln 
mellan Åland och Finland, 
säger han.

En accisbelagd vara som 
den nya bestämmelsen kan 
gälla är bränsle. (ao)

Lättnad för
vissa varor

Missat någon artikel i Nya 
Ålands serie om skattegrän-
sen? Alla artiklar fi nns nu på 
Nyans hemsida www.nyan.
ax. Klicka på vinjetten ”Elva 
år med skattegränsen”.
I papperstidningen har artik-
larna publicerats den 29, 30 
och 31 oktober samt den 5 
november. (ao)

Det är en glad vd som tillsam-
mans med Nya Ålands eko-
nomichef Katrin Lindqvist 
berättar att aktieemissionen 
som genomförts de senaste 
veckorna har övertecknats.

– Vi hoppades förstås att det 
skulle gå så. Vi uppnådde vårt 
mål. Med råge.

Av Nya Ålands tidigare 890 
ägare är det drygt 150 som 
utökat sitt aktieinnehav. Där-
med blev emissionen över-
tecknad.

– Nu får styrelsen i uppdrag 
att fördela aktierna på bästa 
sätt. Sedan går vi ut med mer 
information via tidningen, sä-
ger Stefan Norrgrann.

Läsarägd
Under de senaste veckorna 
har många gamla ägare på 
jakt efter nya aktier kommit 
in på Nyans kontor på Upp-
gårdsvägen.

– Det känns jättebra att att 
man har det stödet, det värmer 
i hela organisationen, bland 
anställda och i styrelsen, säger 
Stefan Norrgrann. 

Han tillägger att han gläds 
åt att aktietecknarna består av 
så många olika människor. 

– Tidningen hette ju från 
början Läsarägda Nya Åland. 
Det här visar att det stämmer 
än.

Presstöd
I går fi ck Nya Åland också veta 
att kommunikationsministe-
riet beslutat att ge tidningen 
100.000 euro i presstöd. 

– De ser att vi under en re-
lativt kort tidsperiod har gjort 
fl era stora investeringar, och 
på det här sättet kan de stötta 
vårt utveckling. Det är också 
ett bevis på att de tycker att 
vi gör rätt saker, säger Stefan 
Norrgrann.

Han tillägger att stödet för-
stås är välkommet.

– Givet våra investeringar är 
det klart att det är välkommet 
med de pengarna. Det hjälper 
oss att snabbare nå balans i 
det vi håller på med.

De fi nns säkert de som 
tycker att man bör klara 
sig utan stöd. Vad säger 
ni om det?

– Alla företag kommer förr el-
ler senare in en period när det 
är lite kämpigare. Då kan det 
vara bra med lite hjälp, säger 
Stefan Norrgrann.

– Och då fi nns det ett stöd 
som man kan söka, och vi 
uppfyller kriterierna, tillägger 
Katrin Lindqvist.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

150 ägare 
utökade 
sitt aktie-
innehav

Nyans emission övertecknades

I går på eftermiddagen, 
en timme innan tiden för 
emissionen gick ut, hade 
drygt 150 personer tecknat 
nya aktier i Nya Åland.

– Det värmer i hela orga-
nisationen, bland anställda 
och i styrelsen, säger vd 
Stefan Norrgrann.

Lyckad emission. Nya Ålands aktieemission lyckades över förväntan. 150 aktieägare har 
tecknat nya aktier i bolaget och därmed blev emissionen övertecknad.  Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA

� I år har statsrådet beviljat 
selektivt presstöd på 500.000 
euro till svenskspråkiga me-
dier. Av anslaget går 400.000 
euro till Nyhetsbyrån FNB 
Ab, dotterbolag till Suomen 
tietotoimisto Oy (STT), och 
100.000 euro till Nya Ålands 
Tidningsaktiebolag.
� För att få söka det ak-
tuella presstödet krävs att 
mediet använder sig av ett 
minoritetsspråk, till exempel 
svenska eller samiska.
� Det stöd som Nya Åland 
sökt delas ut av kommunika-
tionsministeriet.

Fakta/Presstöd

Augusti 2006 tillsattes en 
arbetsgrupp för att se till 
skolstrukturen i kommunen. 
Gruppen konstaterade att 
Pålsböle skola var i behov av 
renovering, vilket förde frå-
gan vidare till de olika alter-
nativ som stod till förfogande 
då en upprustning skulle gå på 
3 miljoner euro. Alternativen 
var att göra en tillfällig bygg-
nad för lärar- och grupprum, 
behålla skolan men bara för 
årskurserna 1-4, fl ytta elev-
erna till Källbo skola eller re-
novera.

Kommunstyrelsen har nu 
gett sitt förslag till fullmäktige 
om en samlokalisering av Pål-
sböle och Källbo skola under 
hösten 2010, med villkoret att 
Källbo skola byggs ut.

– Utredningar visar att ett 
ställe är bättre. Det blir en 
pedagogiskt bra situation på 
så sätt. Färre lärare och min-

dre driftkostnader, säger Roger 
Höglund.

Det handlar om två lärar-
tjänster och en städtjänst som 
försvinner.

Kommunstyrelsen har disku-
terat saken med fi nströmarna 
vid fl ertalet möten och vägt för-
delar mot nackdelar.

– Vi har kommit fram till att 
det fi nns fl er styrkor än svaghe-
ter med en sammanslagning.

Fördelar vs nackdelar
Bland fördelarna har kom-

munstyrelsen listat driftkost-
nader och jämnare grupp-
storlekar. Bland de senare det 
dagis som ligger vägg i vägg 
med Pålsböle skola. De möj-
ligheter som dyker upp är en 
lättare nyrekrytering av per-
sonal och ett hot skulle vara 
om elever fl yttades utan att 
utbyggnaden av Källbo skola 
var klar.

När det kommer till kost-
nader har styrelsen räknat ut 
att en samlokalisering innebär 
en total nettoinbesparing på 

94.000 euro per år. Då är de 
ökade kostnaderna för skol-
skjutsarna inräknade samt en 
utbyggnad av Källbo skola. 
Då har de inte räknat in vad 
en renovering av Pålsböle 
skola skulle kosta.

Reaktioner
En eventuell stängning har 
fått föräldrar och lärare att 
reagera. Roger Höglund för-
står reaktionerna och menar 
att det inte är en partipolitisk 
fråga utan en känslomässig. 
Han hänvisar sedan till ned-
läggningen av skolan i Em-
karby.

– Jag har hört föräldrar säga 
att ”Först var vi väldigt nega-
tiva, men sorry, nu vet vi att 
det var det bästa tänkbara”. 
Så tror vi att det kommer bli 
även i denna fråga.

Roger Höglund tillägger att 
man tagit med i beräkningen 
att skolorna behöver få or-
dentlig tid på sig för själva 
planeringen och överföringen, 
därför föreslås hösten 2010 is-
tället för nästa år.

Nu är det upp till fullmäk-
tige att besluta i sitt möte som 
hålls 13 november.

CECILIA LINDVALL
cecilia.lindvall@nyan.ax

Kommunstyrelsen vill stänga Pålsböle skola
FINSTRÖM. Kommunsty-
relsen har lämnat in sitt 
förslag till fullmäktige om 
att stänga Pålsböle skola 
och förfl ytta eleverna till 
Källbo skola i Godby.

– Det blir betydligt bil-
ligare, säger ordförande 
Roger Höglund (c).

Farväl Pålsböle skola. Styrelsen har fattat sitt beslut 
och menar att fördelarna med en stängning är fl er. Från vänster: 
Alexandra Oksman, Björn Grüssner (lib), Roger Höglund (c).
  Foto: ERKKI SANTAMALA

� FINSTRÖM. Kommunstyrel-
sen föreslår en skattehöjning 
till 19,5 istället för dagens 18,5 
procent.

Kommunen kämpar med 

ett stort budgetunderskott på 
740.000 euro och en ökning av 
skatteöret ger kassan 370.000 
euro extra per år. Till förslaget 
hör en ansökan hos landskaps-

regeringen om ett särskilt un-
derstöd på 600.000 euro per år.

Styrelsen menar att kom-
munen hamnat i en olycklig 
klass.

– Vi tycker att Finström bor-
de betecknas som tätort då vi 
har mera skolor och dagis än 
grannkommuner, säger ordfö-
rande Roger Höglund (c). (cl)

Skattehöjning föreslås

FREDAGEN DEN 7 NOVEMBER 20084 NYHETER

ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

Skattegränsproblemen diskute-
rades vid köpmannaförening-
ens höstmöte i tisdags.

– Deltagarna omfattade för-
slaget att föreningens styrelse 
ska uppvakta landskapsreger-
ingen och föreslå att politikerna 
tar initiativ till att förhandling-
arna inleds, berättar tidigare 
köpmannen Max Sirén.

Han har länge arbetat för 
förenklingar i skattegränshan-
teringen, men konstaterar som 
fl era andra att gränsen fortsätt-
ningsvis är både kostsam och 
arbetsdryg för företagarna.

– Hanteringen av skattegrän-
sen är den mest onödiga by-
råkratin vi har i det åländska 
näringslivet. Sparhallen, som ju 
är ett ganska stort företag, har 
ju fått en viss rutin på det fast 
det kostar arbetstid och pengar 
också för oss. Men småförtagen 
har det mycket värre, konstate-
rar han.

Vände sig till Solvit
Under den förra mandatpe-
rioden representerade han 
köpmannaföreningen i diskus-
sionerna med landskapsreger-
ingen. Då vände han sig också 
till Solvit, ett nätverk för pro-
blemlösning där EU-länderna 
samarbetar, dit vem som helst 
får vända sig för att få hjälp.

– Solvit vände sig till kom-
merskollegium i Sverige som 
meddelade att de och svenska 
tullverket var positiva till att 
inleda bilaterala förhandlingar 
med tullverket i Finland, berät-
tar han.

Långsamt tullkodex
Initiativet till förhandlingar 
borde då ha kommit från land-
skapsregeringen, men där har 
man valt att i stället gå vidare 
med tullkodex – det vill säga 
hur de kommande tullbestäm-
melserna ska tillämpas.

– Jag har inget emot tullko-
dex, men det skulle gå mycket 
fortare att hitta en lösning för-
handlingsvägen. Jag kan inte 
förstå varför den här vägen inte 
har prövats, säger Max Sirén 
med adress till politikerna.

Målet med förhandlingarna 
skulle vara att få till stånd sam-
ma förenklingar i handeln mot 
Sverige som man har uppnått 
gentemot Finland.

– Sedan skulle det vara enkelt 
att utvidga samma förenklade 
förfarande till Danmark och 
Norge, det vill säga till resten av 
Norden.

Politiska beslut
Han refererar till de två utred-
ningar som gjordes för några år 
sedan av Inge Lindunger och 
Patrik Gunnarsson (se skild 
artikel) där förslag till lösningar 
presenterades.

– Utredningarna räcker som 
bas för att ta initiativ till för-
handlingar. För att sådana ska 
kunna inledas behövs politiska 
beslut. Bollen ligger nu hos nä-
ringsminister Mats Perämaa
och den övriga regeringen.

Så länge man inte prövat alla 
vägar vet man ju inte om man 
lyckas, är hans slutsats.

– Enligt EU:s regelsystem får 
det inte vara så att handeln med 
Finland är lättare än handeln 
med Sverige.

Motion på gång
Max Sirén avslöjar att en lag-
tingsmotion om skattegränsen 
kommer att lämnas in nästa 
vecka med krav på förhand-
lingar.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Politikerbeslut behövs för att lösa   
”Motion till lagtinget nästa vecka om skattegränshindren

Politiska beslut. Max Sirén, tidigare köpman, hävdar att bollen ligger hos politikerna för att få en lösning på skattegränsproble-

Ta initiativ till bilaterala för-
handlingar med tullverken 
i Sverige och Finland om 
lättnader i skattegränshan-
teringen.

Det kravet ska Ålands 
köpmannaförening nu 
ställa på landskapsreger-
ingen.

� Solvit är ett nätverk för 
praktisk problemlösning i 
samarbete mellan olika EU-
länder sedan 2002. Solvit-
centra fi nns i alla EU-länder 
samt i Norge, Island och 
Liechtenstein
� Solvit-centren tar emot 
klagomål från både medbor-
gare och företag. Tjänsten 
är gratis.
� Målet är att Solvit ska 
ha löst problemet inom tio 
veckor från anmälan.
� Solvit handlägger i princip 
alla gränsöverskridande 
problem som gäller tillämp-
ningen av EU-lagstiftningen.
� Problemen kan vara av 
många olika slag: Privatper-
soner får inte uppehållstill-
stånd, examensbevis och 
yrkeskvalifi kationer under-
känns, företag får problem 
med byråkratiska hinder.
Källa: ec.europa.eu/solvit

Fakta/Solvit

Inge Lindunger listade många 
tänkbara förenklingar i sin ut-
redning, bland annat muntlig 
tulldeklaration vid normalför-
tullning av varor med värde un-
der 1.000 euro där varuhavaren 
själv ombesörjer transport och 
förtullning, förbättrad infor-
mation som beskriver reglerna 
för skattegränshanteringen, lat-
hund för ifyllning av tulldekla-

ration och landskoden AX.
Vid import till och export från 

Sverige föreslog han ytterligare 
en rad förenklingar.

I juristen Patrik Gunnarssons
utredning, beställd av Ålands 
köpmannaförening, listades sju 
möjliga förenklingar – att på 
svenskt-fi nskt-åländskt initiativ 
inleda förhandlingar med EU-
kommissionen för att ersätta el-
ler förenkla SAD-dokumentet 
(tulldeklarationsblanketterna), 
rikta konkreta önskemål till 
tullverket om förenklingar och 
förhandla fram ett avskaffande 
av den skattefria försäljningen 
på fördelaktiga villkor. (ao)

Förenklingar är möjliga
Utredare:

Handeln mellan Åland och 
Sverige kan förenklas, 
konstateras i de så kallade 
Lindunger- och Gunnars-
sonutredningarna från 
2002 och 2006.

Handelskammaren jobbar kon-
tinuerligt för att försöka under-
lätta hanteringen av skattegrän-
sen.

– Just nu är det föreskrifterna 
för tillämpningen av nya tullko-
dex som landskapsregeringen 
och fi nansministeriet arbetar 
med och där vi deltagit i diskus-
sionerna, säger hon.

Skattegränsproblematiken 
lyfts fram också i den affärsplan 
för Åland som handelskamma-
ren nyligen presenterade.

– Nästa vecka ska vi träffa 
svenska utrikesdepartementet 
för att diskutera saken. Det vi 
framför allt vill ha är öppnare 
gränser mot resten av EU.

Med VAT-nummer
Den smidigare skattegränshan-
teringen som handelskamma-
ren berättar om på sin hemsida 
fungerar så här: En skattegräns-
kund i handeln mellan Finland 

och Åland kan importera eller 
exportera varor från EU via 
fastlandet med VAT-nummer. 
För att använda VAT-numret 
ska varorna först deklareras till 
tullverket och mervärdesskatt 
betalas, därefter är varorna 
”fi nska” och kan säljas/köpas 
som gemenskapsintern handel.

– Det centrala är att få in varan 
i Finland. Många företag använ-
der sig av den här modellen. De 
företag som har regelbunden 
handel hittar ofta på utvägar för 
att göra det hela enklare, berät-
tar Sanna Boman.

Broschyr
Handeln mellan Åland och 
Finland fungerar alltså rätt bra. 
Svårare är det i handeln Åland-
Sverige och svårast i handeln 
med övriga Europa där känne-
domen om Ålands särställning 
är liten.

– Varor som skickas direkt och 
som saknar VAT-nummer fast-
nar på vägen. För att göra det 
lättare för åländska företagare 
att förklara Ålands särställning 
har vi gjort en broschyr med 
förklaringar på engelska, tyska, 
franska och svenska.

Broschyren kan laddas ner 
från nätet på handelskamma-
rens hemsida www.chamber.ax.

– Det här är bara ett sätt att 
hantera skattegränsen som den 
ser ut i dag. På sikt måste man 
söka en politisk lösning som 

fungerar för alla, konstaterar 
hon.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Utväg fi nns för smidigare 
Ålands handelskammare:

Jobbar på. Sanna Boman, företagsrådgivare vid Ålands handelskam
att skattegränsen gentemot Sverige och övriga EU ska bli lättare att ta sig
maren träffa företrädare för svenska utrikesministeriet för att diskutera grä

Det fi nns en utväg för smi-
digare hantering av skat-
tegränsen, tipsar Ålands 
handelskammare om.

– Varorna kan föras in till 
eller ut från EU via fast-
landet med VAT-nummer, 
berättar företagsrådgivare 
Sanna Boman.
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Det ena arkivrummet fi nns i 
tullens lokaler i Västerhamn, 
det andra i ämbetshuset inne i 
stan.

– Jag kan inte säga hur många 
tullhandlingar som samlats un-
der årens lopp. Det är nog ingen 
som har räknat, säger hon.

Myndigheten tullen har fått 
kritik för det stelbenta systemet 
med skattegränshanteringen, 
medan de tulltjänstemän som 
sköter det praktiska arbetet har 
fått beröm för sin servicevilja 
och sina försök att underlätta 
pappersarbetet för företagarna.

– Som myndighet måste vi 
följa de bestämmelser som 
fi nns, tullkodex och fi nländsk 
lagstiftning. Nu väntar vi på de 
nya tillämpningsföreskrifterna 
till tullkodex som är på kom-
mande, och för vår del räknar vi 
med förenklingar.

EU-arbetsgrupp
I den nya tullkodexen sägs att 
det ska stadgas skilt om handeln 
mellan EU:s skatteområde och 
de områden som ligger utan-
för skattegränsen, till exempel 
Åland, i tullkodexens tillämp-
ningsföreskrifter. EU-kommis-
sionen ska tillsätta en arbets-
grupp som ska diskutera detta.

Tillämpningsföreskrifterna 
träder i kraft tidigast 2009.

Gratis på nätet
Ett webbprogram för exporten 
är långt på väg – från och med 

1 juli nästa år ska alla exportde-
klarationer skötas elektroniskt. 
Ett webbdeklarationsprogram 
för import från EU och tredje 
land är också under utveckling.

Användningen blir gratis i 
motsats till dagens program 
som användarna måste betala 
rätt stora pengar för.

– Vem som helst kan använda 
programmet via tullens hemsida 
när vi kommer så långt.

Då behöver småföretaga-
re som till exempel Minna 
Rundberg, som Nya Åland 
skrev om tidigare, inte 
längre köra in till stan 
med tullblanketten?

– Nej.

Slipper blanketten
Tullen får mängder med samtal 
där folk frågar om råd. Från och 
med årsskiftet blir belastningen 
ännu större, berättar hon.

– Den sista december stänger 
tullstationerna i Gustavs och 
Korpo. Då överförs hela skatte-
gränshanteringen mellan Åland 
och Finland till oss.

Redan från och med decem-
ber överförs en del av hante-
ringen till Mariehamn.

Arbetet fortsätter
Också ett särskilt skattegräns-
program för handel mellan 
Åland och Finland är under ut-
veckling, men arbetet har stan-
nat upp i väntan på nya tullko-
dex.

– Men vi måste nog fortsätta 
utvecklingsarbetet. Tanken är 
att vi ska få ett webbprogram 
för skattegränsen mellan Fin-
land och Åland som gör att man 
inte behöver skicka in pappers-
deklarationer.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Men nu är elektronisk 
klarering långt på väg

Tullhandlingarna fyller  t
ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

Helt rum. Pärmar med tulldeklarationer fyller tullens arkivrum i ämbetshuset från golv till tak. Ingen vet hur många de är, berättar 

De tusentals tulldeklara-
tionsblanketter som har 
samlats under åren med 
skattegränsen fyller vid 
det här laget två arkivrum 
hos tullen i Mariehamn.

Men från 1 juli nästa år 
ska alla exportdeklaratio-
ner skötas elektroniskt, 
berättar beskattningschef 
Eva Enges.

Eva Enges har läst de tidi-
gare publicerade artiklarna 
i skattegränsserien och har 
några kommentarer.
� De kundterminaler för 
tullklarering som efterlysts 
i hamnarna är på gång, till 
en början i Västerhamn i 
Mariehamn. ”Nätkiosker” 
kallas de på tullen.

– Vi har budgeterat för 
kabeldragningar och an-
nat arbete för nästa år. Det 
finns en del nätkiosker vid 
Finlands östgräns, men de 
är jättedyra på grund av 
kraven på säkerhet. Här 
diskuterar man en billigare 
variant.

Så småningom kommer 
en nätkiosk också till Eck-
erö Berghamn.
� Tullklarering mellan 
Åland och Kapellskär/
Grisslehamn är redan för-
enklat.

– Vi gör också den svens-
ka förtullningen. Det har vi 
gjort länge.

Föråldrad utredning
� Lindunger-utredningen 
om förenklad skattegräns 
är föråldrad.

– Ett förslag i den var 
muntlig deklaration, och 
det tog vi i bruk för länge 
sedan. Men det har inte 
blivit så populärt.

För att muntlig deklara-
tion ska kunna göras måste 
tullvärdet ligga under 1.000 
euro och kunden ska själv 
komma med varan.
� Tullen ger råd och an-
visningar om hur man fyl-
ler i förtullningsblanketten 
(SAD) och om hur man 

så smidigt som möjligt kan 
sköta sina tullärenden. På 
tullens hemsida fi nns anvis-
ningar om skattegränsförfa-
randet.

Komplettera för hand
� Det stämmer att företag 
borde ha en maskinellt ifylld 
SAD med originalunder-
skrift att lämna till tullen, 
men när man åker till Sve-
rige och handlar råder tullen 
kunderna att fylla i en SAD 
hemma så långt de kan och 
sedan komplettera för hand 
med de uppgifter som sak-
nas.
� Inga tullhöjningar eller 
felavgifter uppbärs av privat-
personer och kontantkun-
der. Bara när deklarationen 
är för sent inlämnad eller vid 
upprepade och allvarliga fel 
tar tullen ut sådana avgifter. 
Först skickas åtminstone en 
skriftlig anmärkning.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

”Nätkiosk” i hamnen snart verklighet
Nästa år kanske den hett 
efterlängtade kundtermi-
nalen i Västerhamn i Ma-
riehamn blir verklighet.

Bland annat det fram-
går av beskattningschef 
Eva Enges svar på de 
kritiska synpunkter som 
kommit fram.

I ett tidigare avsnitt i skat-
tegränsserien ställde sig 
Transmars vd Kjell Clemes
undrande till DSV:s närings-
rättsansökan.

Det var också han och den 
andra åländska speditören 
Samtrans vd som upplyste nä-
ringsminister Jan-Erik Matts-
son om DSV:s ansökan i sam-
band med en uppvaktning 
nyligen.

Inte avgjort
Näringsansökan har inte ännu 
kommit upp till behandling i 
landskapsregeringen. Admi-

nistrationschef Anna Selander
är ny på posten och uppger att 
beslutet dröjer ännu någon el-
ler ett par veckor.

För Thomas Käll är det en-
kelt:

– Vi har genom en kund 
fått möjlighet att trafi kera på 
Åland dagligen från Sverige. 
Och för att kunna transporte-
ra gods också från Åland be-
höver vi näringsrätt. Samma 
kund kan ha returer, eller så 
kan vi köra tillbaka till Sverige 
för någon annan kunds räk-
ning, säger han.

”Billigt och bra”
DSV kan erbjuda ”riktigt bra 
service till billigare priser än 
vad som fi nns i dag” till de 
åländska kunderna, säger 
han.

– Jag läste på innan trafi k-
beslutet fattades, och jag har 
förstått att det är för dålig 
konkurrens på Åland inom 
det här området.

Han förstår att det fi nns 
ett politiskt intresse kring nä-
ringsrättsansökan – och också 
en oro bland de åländska spe-
ditörerna.

– Både Transmars och Samt-
rans chefer har ringt mig och 
ifrågasatt att DSV kommer 
till Åland. De tycker väl att 
de kan sköta transporterna 
själva.

Fri marknad
Hur tolkar du det?

– Jag förstår att jag rör om i 
den åländska grytan. Men jag 
anser att marknaden är fri.

Han är något förvånad över 
den åländska bestämmelsen 
om näringsrätt vad gäller 
transporter.

– Det fi nns ingen logik i det. 
Det skär ju i hjärtat på varje 
speditör att behöva gå i en 
riktning utan last. Inte är det 
miljövänligt heller.

Sedan början av veckan kör 
DSV med minst en bil – 17 

Vd Thomas Käll: Jag förstår att vi rör

DSV kör nu med tom retur
Från och med denna 
vecka kör det internatio-
nella transportbolaget DSV 
dagligen till Åland – med 
tom last på återvägen till 
Sverige.

– För att kunna ta retur-
last har vi ansökt om nä-
ringsrätt, säger vd Thomas 
Käll.
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tullens beskattningschef Eva Enges.  Foto: ERKKI SANTAMALA

 om i den åländska grytan

Ny aktör. Transportbolaget DSV kör sedan några dagar till-
baka gods till Åland.  Foto: DSV

meter lång dragbil och trailer 
– om dagen till Åland. Inom 
kort går man över till bil och 
släp. DSV:s trafi k på Åland 
har väckt intresse på svenska 
sidan, berättar Thomas Käll.

Sverige-Finland
Huvuduppdraget för DSV är 
trafi k mellan Sverige och Fin-

land som nu sker med 50 bilar 
dagligen i vardera riktningen.

– Åland är ett affärsom-
råde för DSV och det är den 
åländska kunden som gjort 
trafi ken möjlig,

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

De säger svensken Sebastian
Zabala, en av de verkliga ex-
perterna på området.

Zabala besökte Åland i tors-
dags, då hans företag Panda 
Security höll it-säkerhetsdag 
för intresserade, tillsammans 
med det åländska dataföreta-
get Just it Åland.

Vi blir irriterade
Enligt Zabala har dagens da-
toranvändare sänkt sina sä-
kerhetsgard. Det som oftast 
irriterar och upplevs som ett 
litet hot är spam-mail, an-
nonser som ploppar upp på 
hemsidor och phishing, alltså 
bedrägeri över internet.

Men enligt Sebastian Za-
bala finns det mer skadlig 
kod, det som ofta kallas för 
datavirus, än någonsin tidi-
gare. Men dagens virusma-
kare drivs av helt andra mål 
och intressen.

– Förr var målet att skapa 
kaos och synas. Virusmakarna 
ville visa upp att de var en elit 
och skrämma bort alla andra 
”inkompetenta” användare. 
Motivationen har nu ändrat 
helt. Målet är att tjäna pengar 
och det satsas stora resurser 
på att inte synas. Det pluppar 
inte upp felmeddelanden med 
texten ”ha, ha jag är bäst, du 
är sämst” längre, säger Sebas-
tian Zabala. 

Dolda program
Inom Zabalas företag Panda 
är så kallade trojaner den van-
ligaste ”motståndaren” man 
kämpar mot. Det handlar om 
kod och program som tar sig 
in i din dator.

Sedan kan utomstående till 
exempel använda din inter-
netanslutning för att skicka 
spam-mail, din dators kapaci-
tet hyras ut och användas för 
bland annat lagring av pirat-
kopierade fi lmer eller spel. 

Och det fi nns även program 
som registrerar alla knapp-
tryck på tangentbordet.

– Många får sedan betalt för 
varje dator de lyckas knyta till 
sitt nätverk. Det kan handla 
om mellan 10 och 50 cent per 
dator. Ta det gånger 10.000 el-
ler mer så börjar man förstå 
vilka summor det handlar om, 
säger Sebastian Zabala, som 
uppskattar att en och samma 
virusskapare kan ha kontroll 
över hundratals tusen dato-
rer.

Intelligent skydd
Tidigare utgick datasäkerhets-
program ofta från databaser, 
som uppdaterades efterhand 
allt eftersom som nya virus 
och ”maskar” dök upp. Så-
dana program kan få svårt att 
skydda din dator.

– I dag krävs ett intelligent 
skydd, som inte väntar pas-
sivt utan kontrollerar vad pro-
grammen egentligen gör i din 
dator och letar efter misstänk-
ta beteenden, säger Sebastian 
Zabala.

Hänger ”den goda 
sidan” med i utveck-
lingen?

– Vi börjar komma i kapp. 
Men det är ju verkligen en 
ständig katt och råtta lek. 
I dag är vi verkligen svurna 

fiender eftersom som myck-
et pengar är inblandade.

Inga gränser
Så kallad skadlig kod ger 
sig på alla datorer som är 
uppkopplade till internet. 
Länder eller andra fysiska 
gränser har ingen betydelse. 
Verksamheten är således 
global, vilket inte vår lag-
stiftning är. Det är således 
inte alltid lätt att avgöra vad 

som är olagligt och vad som 
är tillåtet.

– Det är ett svårt område och 
it-mognaden är väldigt olika i 
olika länder. Vårt företag har 
ej rättigheter att stänga ner 
någon, men vi delar med oss 
av information till både lokala 
myndigheter och europol, sä-
ger Sebastian Zabala.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Rekordmycket datavirus
härjar i det fördolda

Åländska företag lär om cyberkriminalitet

För några år sedan varna-
des det högljutt för alla da-
tavirus som spred sig som 
en löpeld över världen. 
I dag har ropen tystnat 
trots att det existerar mer 
”skadlig kod” än någonsin 
tidigare.

– Dagens virusskapare 
drivs av att tjäna pengar 
och de gör allt för att du 
inte ska märka att de fi nns 
i din dator.

Vill skydda din dator. Datasäkerhetsexperten Sebastian Zabala och it-konsulten Kurt 
Wendelin vill påminna oss om hur mycket cyberkriminalitet det fi nns i dag. I torsdags deltog de i ett 
säkerhetsseminarium för åländska företag.  Foto: STEFAN ÖHBERG

� Ha ett fungerande antivirusprogram, enbart databaserade 
program räcker inte.
– Men de fl esta stora leverantörer har i dag ett pro-aktivt skydd, 
som aktivt kontrollerar händelser i datorn, säger Sebastian 
Zabala.
� Uppdatera dina program till nyaste versionerna. Skadlig kod 
försöker ofta ta sig in i din dator genom luckor i program, hitta 
en ”bakväg in”.
– Numera är inte e-post den vanligaste ”smittvägen”, utan  vid 
besök på hemsidor. Helt vanliga webbplatser kan vara drab-
bade utan att det märks. Till exempel både riksdagens och 
konsumentverkets sidor har drabbats i Sverige, säger Sebas-
tian Zabala.
� Kontrollera din dators innehåll regelbundet. Dagens virus 
är väldigt svåra att hitta eller märka av manuellt. Låt därför 
säkerhetsprogram skanna igenom datorn med jämna mellan-
rum, använd gärna både ditt antivirusprograms skanning samt 
ett utomstående program. Flera sådana fi nns på internet, till 
exempel http://www.pcm.se/activescan
– Det gäller att ha ordning på torpet helt enkelt. Kör kontroller 
en gång i veckan, säger Sebastian Zabala.

Fakta/Skydda din dator

Bifall fi ck svenska medborga-
ren Nils Olof Garpö. Han äger 
redan hälften av fastigheten 
Östertorp på 3.400 kvadrat-
meter i Lemland Flaka. Den 
andra hälften har han som 
bröstarvinge nu förskottsar-
voderats.

Avslag får:
� Svenska medborgarna Ma-
lin Towe Ulrika Dreijer och 

Jan Inge Kärrman. Deras an-
sökan gäller fastigheten Som-
marhem i Lumparland Svinö. 
Landskapsregeringen moti-
verar sitt beslut bland annat 
med att ingen av sökandena 
har eller har haft hembygds-
rätt, att de är bosatta i Sverige 
och inte har för avsikt att söka 
arbete på Åland.
� Svenska medborgaren
Ingrid Dagny Margareta 
Sagström. Hon vill köpa ett 
obrutet markområde i Eckerö 
Storby om 2.000 kvadratme-
ter. Sökanden har arrenderat 
området sedan 1965 och ar-
rendetiden går ut 2015. Som 

sommarboende hävdar Sag-
ström sin anknytning till land-
skapet. Hon ansåg att land-
skapsregeringen i sin prövning 
skulle jämföra ärendet med 
försäljning av aktier i bolag 
vilka ger rätt till både ägande 
och nyttjande av fritidsbostä-
der med egen strandrätt. 

Landskapsregeringen moti-
verar sitt nej med att fritids-
vistelser inte uppfyller kraven 
för beviljande av jordförvärvs-
tillstånd. Inte heller jämförel-
sen med aktiebolag leder till 
någon annan slutsats.
� Finske medborgaren Kim
Sebastian Hellman, bosatt i 

Sverige. Han är född på Åland 
och markområdet i Eckerö 
Storby understiger 4.000 kva-
dratmeter. Därmed uppfylls 
två av tre förutsättningar för 
beviljande. Den tredje punk-
ten gäller dock de 70 meter 
strandlinje som fi nns i det 
aktuella området. Trots att 
Eckerö kommun konstaterat 
att marken inte är attraktivt 
för kommunal planering ger 
landskapsregeringen avslag. 
Sökanden är inte fast bosatt 
på Åland och har inte avsikt 
att göra det.

ANNIKA KULLMAN

Flera avslag om jordförvärv
Av de ansökningar om 
jordförvärvstillstånd som 
landskapsregeringen tog 
ställning till i slutet av ok-
tober blev det avslag i tre 
fall av fyra.
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ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

Daniel Eriksson och Anders 
Winkelmann tar emot i det 
kombinerade kontoret och la-
ger- och packhallen vid Skra-
pängsvändan i Jomala Väster-
kalmare. Här har de verkat i 
snart ett år.

Men deras historia går längre 
tillbaka än så. De är vänner se-
dan många år tillbaka, och båda 
har varit med i branschen i ett 
tiotal år.

Började 1997
När möjligheten öppnade sig 
för en ny sorts företagsamhet i 
och med Ålands skatteundan-
tag vid EU-inträdet började 
Anders Winkelmann jobba för 
att få olika postorderföretag till 
Åland. Året var 1997.

– År 2000 fi ck vi hit de första, 
Homeenter och Discshop, be-
rättar han.

1997 var Daniel Eriksson 
marknadsföringschef på Posten 
Åland och deltog i uppbyggna-
den av Postens postorderhan-
tering inom ramarna för skat-
teundantaget.

– Efter några år såg jag att det 
fanns en nisch som ingen riktigt 
tog hand om.

Startade Pectus
2006 startade de Pectus ab till-
sammans.

– Vi har identifi erat nischen 
och de möjligheter som fi nns på 
Åland tack vare skatteundanta-
get, precis som rederierna som 
säljer taxfree har gjort. Undan-
taget gav nya möjligheter både 
för Åland och för oss som före-
tagare.

Det är, som bekant, inte helt 
lätt för företag att etablera sig 
på Åland. Det Pectus gör är att 
erbjuda lösningar på de problem 
som fi nns, förklarar de två.

– Vi erbjuder helhetslösning-
ar för de kundföretag som vill 
ha sådana, med logistik, juridisk 
expertis och bokföringstjänster. 
Styrelseuppdrag har vi ofta, men 

inte alltid. Vi kan också erbjuda 
dellösningar och skräddarsy lös-
ningar enligt kundernas behov. 
Vi känner regelverket, vi har 
god kontakt med exempelvis 
tullen och vi lyssnar på vad kun-
derna vill ha.

Enda företaget
Pectus är det, åtminstone hit-
tills, enda företaget på Åland 
som ser till kundernas helhets-
behov. Postorderföretagen bil-
dar en egen ”familj” som är rätt 
liten och där erfarenheter byts.

– Vi har fått en ganska god 
renommé inom ”familjen”. När 
vi, till exempel på de mässor vi 
besöker, ser en möjlighet för 
ett av företagen att sälja en ny 
produkt så medverkar vi till att 
skapa merförsäljning för företa-
get och mera jobb för oss som 
packar och sköter det övriga.

Pectus kundföretag saluför 
allt möjligt – cd-skivor, dvd-
fi lmer, strumpor, parfymer, 
kläder och kosttillskott – i 
princip allt som säljs över nä-
tet.

Sorterar beställningar
För att ge ett exempel på Pec-
tus verksamhet tar vi en titt på 
vad som händer just nu i hallen. 
Runt ett stort bord sitter an-
ställda och sorterar maskinellt 
öppnade brev från kunder som 
beställt varor från ett postor-
derföretag. Beställningarna 
scannas in i det elektroniska 
systemet eller knappas in ma-
nuellt i de fall de inte kan läsas 
elektroniskt. Fakturorna printas 
ut och viks.

Just det här postorderföreta-
get har inte sitt lager på Åland, 
vilket ungefär hälften av kun-
derna har – antingen hos Pec-
tus eller Posten. Ofta hanteras 

bland annat kundreturerna på 
Åland.

– Vi har som mål att företagen 
ska fl ytta hela sin packningsverk-
samhet till Åland. Språket är en 
styrka – vi pratar svenska med 
kunden och vi kan lösa frågorna 
med de fi nska organisationerna. 
Det är ett gott argument för att 
sälja in kundtjänst på Åland till 
de här företagen.

 Ibland rycker också chefer-
na ut på verkstadsgolvet – om 
en lastbil behöver lossas eller 
något annat praktiskt göras så 
åker slipsen och kostymen av 
och arbetshalarna på.

– Vi har direktkontakt med 
personalen hela tiden. De be-
höver bara vinka så kommer 
vi. Det är nog typiskt åländskt 
– man måste kunna alla arbets-
skeden för att fatta de rätta stra-
tegiska besluten.

Själva trivs de gott med sina 
jobb.

– För nyblivna företagare blir 
det kanske inte så mycket peng-
ar i början. Men till företagets 
grundfi losofi  hör också livskva-
litet. Vi har roligt på jobbet.

Inhoppare sökes
Pectus har i dag ett tiotal post-
orderföretag som kunder och 
verksamheten växer hela tiden. 
De fast anställda är nu fyra, 
men med inhoppare och annan 
tillfällig personal når personal-
styrkan upp till 10-20. Särskilt 
före jul är det bråda dagar, och 
nya inhoppare tas emot med 
öppna armar.

– Finns det någon som vill 
hoppa in så ta kontakt!

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

Servar tiotalet postorderföretag 
med allt vad de behöver

Pectus hittade nisch tack vare  

Postorder. Janina Signell (till vänster) och Veronica Ranck, som fl yttat från Chile till Finland till 
i den stora hallen fi nns varor som andra postorderföretag lagrar på Åland i väntan på att packas av 

– Vi hjälper till med allt.
Det är Daniel Erikssons 

och Anders Winkelmanns 
korta beskrivning av vad 
deras företag Pectus ab 
gör. I dag, två år efter star-
ten, har Pectus ett tiotal 
postorderföretag som 
kunder.

Vinnare. Daniel Eriksson (till vänster) och Anders Winkelmann i det egna företaget Pectus hör 
till vinnarna i och med Ålands skatteundantag. Namnet Pectus står för hjärta, mod och engagemang 
– något som de gärna vill förmedla till kunderna.

Under samma tak. Kontor, packning och lagerutrymme 
– allt fi nns i hallen som Pectus hyr i Västerkalmare.

DUV-förbundet i Finland har, 
med medel från kyrkans årliga 
insamling Gemensamt ansvar, 
startat ett treårigt projekt som 
kallas ”Arbete genom samar-
bete” och som har som mål att 
skapa arbetsplatser för perso-
ner med funktionshinder.

DUV på Åland har startat 
ett lokalt projekt inom ramen 
för det fi nländska. I det ar-
betsforum som håller gemen-
samma träffar ingår förutom 
DUV också Ams, Ålands 
omsorgsförbund, FPA, Ma-
riehamns församling och Ma-
riehamns stad. Erik Weyandt 

representerar de funktions-
hindrade i forumet.

Pectus en av parterna
Daniel Eriksson och Anders
Winkelmann deltar från nä-
ringslivets sida.

Syftet är att försöka få till 
stånd en fungerande modell 
för hur personer med funk-
tionshinder kan jobba kvar 
på en arbetsplats i stället för 
att tvingas sluta när praktik-
tiden är över. Få företagare 
vill binda sig till fasta an-
ställningar.

I stället erbjuds funktions-
hindrade jobb på sina egna 
villkor. Företaget köper de-
ras tjänster. De som jobbar 
gör rätt för sig och växer 
med uppgiften och företaget 
får arbetet utfört.

– I början hade vi ett par 

personer med funktionshin-
der som jobbade åt oss. Vi 
såg att de utvecklades posi-
tivt, men när vi ville fortsät-
ta kom ersättningssystemet 
emot. Vi vill hjälpa till med 
att hitta ett system som fung-
erar på lång sikt och hoppas 
att också politikerna hjälper 
till för att göra det möjligt, 
säger de två.

Sprider glädje
Erik Weyand jobbar mål-
medvetet och med ordning 
med dagens uppgift – att 
packa.kartor med tabletter 
i lådor.

– Jag trivs ganska bra med 
det, berättar han.

Grundtanken är att alla är 
bra på något. Det gäller bara 
att hitta rätt arbetsuppgift 
för rätt person.

DUV:s fotbollsmålvakt Erik packar  
Pectus är en av parterna i nytt samarbete 

Erik Weyand, född med 
Down´s syndrom, har hit-
tat ett jobb hos Pectus ab.

– Jag trivs ganska bra 
med att packa, berättar 
han.
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 skatteundantaget

Åland, sorterar och hanterar kuvert med beställningar till ett av det tiotal postorderföretag som Pectus ab har som kunder. Bakom dem 
Pectus personal.

 kosttillskott på jobbet
  för funktionshindrade

Packar piller. Erik Weyand packar kosttillskott hos Pectus. Ett riktigt jobb med lön och arbetskamrater– drömmen för dem som 
har funktionshinder.  Foto: JONAS EDSVIK

Företaget Dinera livsmedels-
service importerar varor från 
främst Sverige och säljer till 
åländska restauranger och stor-
kök. Dinera exporterar också 
en del åländska produkter till 
Sverige, till exempel äppelmust 
från Kökar.

På Dineras hemsida www.di-
nera.fi , under rubriken ”Värt att 
veta”, fi nns en länk med en fär-
digt ifylld SAD-blankett, bara 
att ta modell av för de företag 
som säljer varor till Dinera.

– Leverantörerna fyller i bas-
uppgifterna en gång, och sedan 
behöver de bara ändra uppgif-
terna om vikt och pris för varje 
leverans, berättar Olle Dahl 
som har hjälp av frun Annette
Dahl, ekonomichef på förtaget, 
med pappershanteringen.

Många leverantörer
Leverantörerna är många, och 
alla är insatta i att det krävs sär-
skilda handlingar för att sälja till 
Åland som tredje land. Inte hel-
ler upplever nya leverantörer 
hanteringen som särskilt krång-
lig, intygar han.

– Vi har blanketten på nätet 
och instruerar vid behov yt-

terligare. Samtidigt som varan 
skickas iväg faxas blanketten hit. 
Jag fyller i motsvarande uppgif-
ter för import och lämnar in 
handlingarna till tullen. Vi kan 
också sköta hela den praktiska 
processen, med leverantörens 
tillåtelse.

Det enda Olle Dahl tycker är 
lite krångligt är att SAD-blan-
ketten inte kan skickas till tullen 
elektroniskt.

– Det är ju stenålders att 
behöva åka in till tullen varje 
kväll.

Tullen har i ett tidigare avsnitt 
i skattegränsserien så gott som 
lovat att det blir möjligt att mej-
la blanketten nästa år.

Krångel från Finland
Rutiner fi nns alltså för handel 
med Sverige.

– Men varför är det nästan 
krångligare att handla från Fin-
land, undrar han.

Gunnar Westerholm, som 
sköter informationen via 
Ålandskontoret i Stockholm, 
vill gärna lyfta fram Dinera och 
andra företag som lärt sig han-
tera rutinerna kring skattegrän-
sen.

– Min erfarenhet är att många 
företag inte tycker att det är nå-
got problem med skattegränsen 
i dag.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Nästa avsnitt: Dennis
Janssons vision om Väs-
terhamn som frihamn.

Inga problem med 
skattegränsen

Olle Dahl på Dinera, 
grossist inom livsmedel:

Hjälper till. Olle Dahl, vd för Dinera livsmedelsservice, har 
hittat rutiner för att både företaget och leverantörerna i Sverige ska 
klara av skattegränshanteringen med minsta möjliga krångel. 
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS

– Vi har inga problem med 
skattegränshanteringen.
Våra leverantörer i Sverige 
fyller i exporthandlingarna 
enligt den mall vi gett, och 
vi fyller i importhandling-
arna.

Det säger Olle Dahl, vd 
på livsmedelsgrossisten 
Dinera i Mariehamn.

– Det finns mycket som 
personer med funktionshin-
der kan jobba med hos oss, 
klistra etiketter, vika lådor 
och annat, säger företagarna.

Erik sprider glädje på job-
bet, och känslan av ”vi och 
dom” försvinner.

– Erik tar ansvar och han 
är alltid glad. Ibland kommer 
han helt spontant in med kaffe 
och en kram, berättar Daniel 
Eriksson.

Fotbollssnack
I pauserna blir det en hel del 
fotbollssnack. Erik är målvakt 
i DUV:s lag som brukar möta 
IFK Mariehamn en gång i 
året. Just nu är han lite ned-
stämd över att Peter Sjölund
lägger skorna på hyllan.

– Han är bäst, säger Erik.
Susan Enberg, verksam-

Hela serien på nätet
Missat någon artikel i Nya 
Ålands serie om skattegrän-
sen?
Alla artiklar fi nns nu på 
Nyans hemsida www.nyan.
ax. Klicka på vinjetten ”Elva 
år med skattegränsen”.
I papperstidningen har artik-
larna publicerats den 29, 30 
och 31 oktober samt den 5, 
7 och 10 november. (ao)

hetsledare på DUV Åland, 
säger så här:

– Det är viktigt att inte ar-
betsgivaren får hela ansva-
ret för de funktionshindra-
des anställning. Det kan bli 
enklare än det är i dag.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax
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– Formellt är det fi nansminis-
tern på Åland som har kontakt 
med fi nansministeriet i riket och 
tullen om skattegränsen. Men 
det är på mitt bord effekterna 
av gränsen hamnar, konstaterar 
näringsminister Jan-Erik Matts-
son.

I handlingsprogrammet
I landskapsregeringens hand-
lingsprogram står det att arbe-
tet med att minimera byråkra-
tin med skattegränshanteringen 
ska fortsätta och att landskaps-
regeringen ska söka nya möj-
ligheter att ytterligare förenkla 
skattegränsbyråkratin.

Näringsministern medger att 
det första året gått utan att så 
mycket har gjorts från reger-
ingshåll. Andra stora frågor, 
som Lissabonfördraget, har 
kommit i vägen.

– Men jag känner mycket väl 
till problematiken dels via mina 
styrelseuppdrag i Posten Åland 
och dels via släkten där det fi nns 
småföretagare.

I Nya Åland i onsdags fram-
gick det att Ålands företagar-
förening kommit fram till att 
skattegränsen hittills kostat 
åländska varuproducerande fö-
retagare 76 miljoner euro – en 
siffra som förskräcker närings-
ministern.

Effekten kan bli – och egent-

ligen har det redan hänt – att 
Åland förlorar företagare och 
företag som ger folk arbete. 
Alls ingen önskvärd utveckling, 
tvärtom.

Satsning nästa år
Jan-Erik Mattsson berättar om 
en ny satsning som ska göras 
tillsammans med olika aktörer 
inom det åländska näringslivet 
– Företagsamhetens år 2009.

– Syftet är att skapa fl er före-
tag, och framför allt att stöda 
kvinnliga företagare.

Samtidigt är det just den ty-
pen av företag – små, varupro-
ducerande, med få anställda 
– som drabbas hårdast av skat-
tegränshindren.

– Problemet måste alltså lyftas 
upp och skärskådas och vi ska 
göra nya försök att lösa det.

Den 7 oktober har arbets-
gruppen bakom Företagsamhe-
tens år möte.

Trägen vinner
Vad tror du om möjlig-
heterna att underlätta 
byråkratin?

– Trägen vinner, säger man ju. 
Det handlar om att skapa kon-
takter på rätt nivå för att ändra 
regelsystemet som är oerhört 
byråkratiskt och stelbent. Jag är 
övertygad om att det går att lösa 
med god vilja.

Ett exempel är att tulldekla-
rationerna ska kunna lämnas in 
elektroniskt i stället för att föras 
in personligen till tullen.

Transporterna är värda ett 
eget kapitel. Ålands företagar-
förening konstaterade i gårda-
gens Nyan att de som drar nytta 
av skatteundantaget, rederierna 

som säljer taxfree, inte gärna 
upplåter utrymme för de varu-
transporterande lastbilarna på 
fartygen och därför går nästan 
all transport med Fjärdvägen 
som inte säljer taxfree.

DSV på gång
– Avsikten med undantaget var 
ju att vi skulle få förmånliga 
transporter till och från Åland. 
Hittills har skatteundantaget 
varit bra för samhället, men 
om de positiva effekterna mins-
kar så måste vi tänka om. Vi 
måste också fundera på varför 
Gotland, som ju inte har något 
skatteundantag och mycket dy-
rare biljettpriser, har så många 
inresande.

Han berättar att han tidi-
gare i veckan uppvaktats av de 
åländska transportbolagen som 
nu eventuellt har konkurrens 
att vänta utifrån. En ansökan 
om näringsrätt från det dansk-
svenska transportbolaget DSV 
väntar nämligen på behandling 
i landskapsregeringen efter att 
Ålands handelskammare har 
gett sitt utlåtande.

Alkoholrisk
Jan-Erik Mattsson tar också 
upp det som få ålänningar i dag 
berör i offentligheten – riskerna 
med den skattefria alkoholen.

– Effekterna av den har inte 
analyserats fullt ut.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Nästa avsnitt: 
Transportföretagen.

”Vi ska sätta fokus på skattegränsen”

ELVA ÅR MED SKATTEGRÄNSEN

Näringsminister Jan-Erik Mattsson vill underlätta för företagarna

Svart och vitt. Näringsminister Jan-Erik Mattsson beskriver skattegränsen runt Åland – och 
speciellt mot Sverige och övriga EU – som en gräns mellan svart och vitt. Foto: STEFAN ÖHBERG

Näringsminister Jan-Erik 
Mattsson (c) lovar inte att 
landskapsregeringen kan 
lösa problemen med skat-
tegränshindren.

Men han är inställd på 
att försöka – med andras 
hjälp.

Han träffade tidigare i veckan 
Ålandsminister Astrid Thors i 
Helsingfors och då diskutera-
des också EU:s nya tullkodex, 
det vill säga de nya rambestäm-
melser för gränshandeln som 
redan antagits inom unionen. 
Just nu pågår arbetet med till-
lämpningsföreskrifterna inom 
fi nansministeriet i Helsingfors 
i samarbete med Åland.

– I rambestämmelserna 
fi nns det en möjlighet att dels 
behålla det förenklade system 
vi har och också få in nya för-
enklingar.

”Nått framgång”
Mats Perämaa säger att sam-
arbetet mellan ålänningarna 
och fi nansministeriets tjäns-
temän varit bra såtillvida att 
man nått framgångar i och 
med att EU-kommissionen 
ska tillsätta en arbetsgrupp 

som ska arbeta med regioner-
nas gränshantering som avvi-
ker från det normala.

– Det är en framgång att 
kommissionen beaktar re-
gionernas särproblem. Åland 

kommer att ha insyn i det 
arbetet via fi nansministeriet. 
Jag har framfört till fi nans-
minister Jyrki Katainen att 
det här är en viktig fråga för 
Åland och vi ska fortsätta ha 
en kontinuerlig diskussion 
med berörda ministrar. Jag 
vågar inte lova att det ger öns-
kat resultat, men det här är en 
väldigt viktig fråga för mig och 
hela landskapsregeringen. Vi 
har alla möjligheter.

När de nya reglerna träder 
i kraft om 1-2 år gäller det att 
ha förenklingarna inskrivna, 
understryker han.

Dialog också lokalt
En fortsatt dialog blir det 
också med företrädare för 
handelskammaren, företagar-
föreningen och andra, lovar 
han, och berättar att tullen 
håller på och utvecklar ett 
bättre system för elektronisk 
hantering av tullhandlingar 
inom det nuvarande regelver-
ket.

– En förenklingsprocess är 
på gång.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Finansministern hoppas på förenklingar

Jobbar på. Landskapets
fi nansminister Mats Perämaa 
berättar om det arbete som på-
går med EU:s nya tulkodex som 
kan innebära lättnader i den 
åländska gränshandeln med 
Sverige och övriga EU-länder. 
Arkivfoto: JONAS EDSVIK

– För oss gäller det att få 
in förenklingar i de nya 
reglerna för gränshandeln 
som just nu slås fast på 
EU-nivå.

Det säger fi nansminister 
Mats Perämaa (lib).

Det säger landskapets fi nans-
chef Dan E Eriksson som är 
den tjänsteman som har skat-
tegränsen och dess effekter 
på sitt bord. Den som tidigare 
ägnade skattegränsen mycket 
arbetstid var avdelningsjuris-
ten Niclas Slotte som nu har 
bytt jobb.

Dan E Eriksson konstate-
rar det självklara – gränshan-
deln kan inte fungera exakt så 
som den gjorde innan gränsen 
fanns.

– I samband med EU-in-
trädet valdes det alternativet 
som man ansåg bäst tog till 
vara åländska intressen. Min 

bedömning är att det fi nns en 
stor samsyn om att det är för-
enligt med åländska intressen 
att ha kvar skattegränsen.

Handeln fungErar
Gränshindren är priset vi be-
talar för att ha kvar taxfree-
försäljningen, och företagens 
VAT-nummer är till för dem 
som är med i skatteunionen, 
påpekar han.

– Jag tror inte att det är 
någon framkomlig väg att 
åländska företag ska försöka 
få VAT-nummer. Handeln 
fungerar ju, även om det fi nns 
avigsidor. Hur stora avigsidor-
na är får jag olika signaler om. 
Men jag vet att det är svårt 
för företag som idkar handel 
längre bort än i Finland och 
Sverige att få informationen 
om Ålands speciella skattesta-
tus att gå fram.

Han berättar liksom Mats 
Perämaa om arbetet med den 
nya tullkodexen som Niclas 
Slotte, resten av fi nansavdel-
ningen och tidigare fi nansmi-
nistern Lasse Wiklöf ägnade 
mycket tid åt.

– Det fi nns en möjlighet till 
specialarrangemang i EU-län-
der med områden som Åland. 
Processen pågår, men vi vet 
förstås inte ännu hur den slu-
tar. Det beror på EU-kom-
missionen.

Han beklagar att företag har 
fl yttat ut och att andra företa-
gare funderar på att fl ytta.

– Det är väldigt beklagligt 
om nackdelarna upplevs som 
så stora att det har en avgö-
rande betydelse för etable-
ringsorten.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Finanschefen: Är man utanför så är man
Trasslet med skattegrän-
sen är priset Åland betalar 
för att stå utanför EU:s 
skatteunion.

– Är man utanför så är 
man.

� Åland fi ck sitt skatteundan-
tag i samband med EU-inträ-
det 1995. Den då gällande 
lagen osynliggjorde i prak-
tiken skattegränsen mellan 
Åland och Finland.
� 1997 lämnade juristerna 
Bert Häggblom (ob) och 

Christer Jansson (c) in 
varsitt klagomål till EU-kom-
missionen där de i princip 
yrkade på att det som gällde i 
fråga om import till Åland från 
övriga Finland skulle gälla för 
hela unionens territorium.
� Efter påtryckningar drog 

Jansson tillbaka sin klagan på 
hösten samma år. Häggbloms 
klagan kvarstod. Eftersom 
kommissionen gjordes upp-
märksam på lagens tillämp-
ning ändrades den och den 
osynliga skattegränsen blev 
synlig.

”Stängslet
ingen frizon”
� Staketen runt färjhamnarna 
i Västerhamn, Berghamn och 
Långnäs kan knappast fung-
era som de skattefria zoner 
som Ålands företagarförening 
tänker sig, säger näringsminis-
ter Jan-Erik Mattsson (c) i en 
kommentar till artikeln i ons-
dagens Nya Åland.

– Varorna kommer ju inte 
att fi nnas inom området. Den 
fysiska behandlingen av va-
rorna är en sak, den byråkra-
tiska hanteringen är en annan 
och sker på en annan plats. Jag 
har en känsla av att ett sådant 
arrangemang skulle kunna ses 
som ett kryphål, säger han. 
(ao)

Fakta/Så blev gränsen synlig

Nya Ålands serie om många företagares pro-
blem med skattegränsen – och andra företaga-
res nytta av skatteundantaget – startade den 29 
oktober och avslutas i dag. Hela serien finns på 
nätet på Nyans hemsida www.nyan.ax. Klicka 
på vinjetten ”Elva år med skattegränsen”. I 
papperstidningen har de sju tidigare avsnitten 
publicerats 29, 30 och 31 oktober samt 5, 7,10 
och 20 november.

I skattegränsseriens första 
avsnitt i oktober nämnde 
Ålands företagarförenings 
ombudsman Jonny Mattsson 
att området innanför stake-
tet i Västerhamn kunde bli 
en frihamn – en avgränsad, 

skattefri zon – medan resten 
av Åland skulle ingå i EU:
s skatteunion på sedvanligt 
vis. På så sätt skulle Åland 
både kunna äta kakan och 
ha den kvar.

Nu har företagaren Dennis 
Jansson hakat på och bjuder 
på sin vision om Mariepark 
som frihamn. Visionen föd-
des när han funderade på 
olika utvecklingsmöjligheter 
för Mariepark inför en emis-
sion 2005.

– Det här förslaget utarbe-
tade jag när Mariepark inte 
längre skulle få ha evene-
mang i parken. Tyvärr lyss-
nade inte någon på min idé 

så jag kan lika gärna låta er 
trycka den, skriver han i ett 
mejl till Nya Åland.

Taxfreekläder
Tanken är att bygga ut Marie-
park till ett gigantiskt köpcen-
trum med plats för butiker där 
varor från kända kedjor kunde 
säljas 25 procent billigare än i 
Stockholm på grund av moms-
friheten. Passagerarna skulle 
slussas direkt från färjorna ge-
nom en gång in till frihamnen.

– Samtidigt skulle åländska 
butiker kunna ha en skattefri 
butik i frihamnen eftersom de 
som är inne i köpcentret inte 
skulle kunna gå ut och vandra i 

Mariehamn utan att låsa in sina 
shoppingkassar, beskriver Den-
nis Jansson.

”Alltför djärv”
Men han befarar att idén är allt-
för djärv och att ”den sannolikt 
skulle få stadens politiker att 
självantända i stressad debatt”.

– Förmodligen skulle man 
hitta på orsaker som att frid-
lysta fåglar skulle fl yga ihjäl sig i 
glasfasaderna och en förfulande 
anslutningsgång skulle förstöra 
den redan sönderglasade ham-
nen, gissar han.

Om man däremot skulle se 
frihamnen i Mariepark som ett 
gemensamt åländskt projekt för 

att skapa attraktionskraft så att 
passagerarströmmarna skulle 
lockas att stiga av färjorna skulle 
det kunna bli en riktigt bra affär 
för alla, menar han.

– Om ett projekt som detta 
skulle genomföras så skulle det 
troligen behövas en maritim 
prägel på utformningen. Jag 
skulle sannolikt också behöva 
några riskbenägna bolagister 
för att våga mig på detta!

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Med detta avsnitt avslutas 
Nya Ålands serie om skattegränsen.

Hela serien finns på www.nyan.ax. 

� HAMMARLAND. Kom-
munstyrelsen i Hammarland 
föreslår för fullmäktige att 
man höjer såväl bruksavgif-
ten för avloppsvatten som 
anslutningsavgiften. Bruks-
avgiften föreslås höjd från 
2,10 euro per kubikmeter 
till 2,32 euro, medan an-
slutningsavgiften förslås 
höjd med över 340 euro från 
1.549,40 euro till 1.891 euro. 
Priserna gäller med momsen 
inkluderad.

Förslaget hade beretts av 
byggnadstekniska nämnden 
som i sitt förslag ville bibehål-
la anslutnigsavgiften oföränd-
rad. Kommunstyrelsen beslöt 
dock enhälligt föreslå för full-
mäktige att också den höjs.

Enligt kommundirektör 
Kurt Carlsson motiverar sty-
relsen den relativt kraftiga 
höjningen av anslutninsgavgif-
ten med att det trots allt blir 
avsevärt dyrare för dem som i 
annat fall måste bygga om sina 
egna avloppslösningar. Han 
säger också att man gjort en 
jämförelse med anslutnings-
avgifterna i andra kommuner 
och då märkt att Hammarland 
legat i det längre segmentet av 
skalan.

Fullmäktige fäller det slut-
liga avgörandet i fråga om av-
gifterna. (jk)

Föreslår höjd
avloppsavgift

� Ett seminarium om nord-
bors rätt till hälsovårds-
tjänster i ett annat EU-land 
kommer att ordnas i Själv-
styrelsegården i Mariehamn 
den 3-4 december. Finska, 
svenska och åländska tjäns-
temän från bland annat 
Försäkringskassan, Kom-
munförbundet och Socialde-
partementet deltar.

Rätten till hälsovårdstjäns-
ter i ett annat EU-land är en 
högaktuell fråga som berör 
alla åldersgrupper, speciellt 
nu då man i EU håller på 
med beredningen av den nya 
europeiska lagstiftningen. 
Arrangör för seminariet är 
Pohjola-Norden i samarbete 
med Folkpensionsanstalten 
och social- och hälsovårdsmi-
nisteriet i Finland.

Vill man ha tilläggsinforma-
tion eller anmäla sig till semi-
nariet så kan man kontakta 
Kaarina Airas på telefon 09-
454 208 15 eller 0400 983 798. 
Seminarieprogrammet hit-
tar man på Pohjola-Nordens 
hemsida. (c-ml)

Seminarium om
rätten till vård

� Ålands sjöräddningssäll-
skaps båt, Paf Rescue har re-
dan 15 år på nacken. Båten 
börjar bli gammal och sliten 
och har tvingats till ett fler-
tal reparationer, senast nu 
på hösten.

– Den senaste reparatio-
nen var på jetaggregaten och 
den gick lös på 42 000 euro, 
säger verksamhetsledaren 
Dag Lindholm.

Sjöräddningssäl lskapet 
skall projektera för en ny båt 
men ett eventuellt köp kan 
bli av först på hösten 2010. 
Den nya båten vill Lindholm 
skall vara ungefär likadan 
som den nuvarande men 
snabbare. Det är dock länge 
kvar tills man kan köpa en 
ny båt och sjöräddnings-
sällskapet hoppas på att Paf 
Rescue skall hålla fram tills 
dess. (c-ml)

Sjöräddningen
väntar på ny båt
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www.nyan.ax

Av alla 376 inlämnade motionskort drog Nya 
Åland fem vinnare. Tre av dem får presentkort 
hos valfri sponsor för kampanjen och två får 
tröstpris i form av en vattenfl aska.

Grattis!

MOTIONSKORTET

Presentkort på 100 euro:

Moa Holmström, Saltvik Haga

Presentkort på 30 euro:

Mikaela Welander, Hammarland

Presentkort 20 euro:

Ann-Sofi  Stjärnfelt, Eckerö

Tröstpris: 
Elisabeth Johansson, Mariehamn och 

Lotta Eriksson, Lemland

Tröstprisen hämtas hos Nya Åland, 
Uppgårdsvägen 6, Mariehamn

Ring och boka bord på telefon 38 004 
eller campa@degersand.nu

Ring och boka bord på telefon 38 000 
eller info@karingsund.ax

Pris 49 €

 För barn upp till 16 år enligt ålder, tex. 16 år 16 €, 8 år 8 €

Degersand: Fredag 28.11 kl. 14 och 18, lördag 29.11 kl. 14 och söndag 30.11 kl. 14

Käringsund: Fredag 5.12 kl. 14 och 18, lördag 6.12 kl. 14 och söndag 7.12 kl. 14

En röd, het jul!
Välkommen till turkiskt och åländskt

Julbord

Kom ihåg julmarknaden

i Eckerö Post- o
ch Tullhus!

För första gången ordnar 
Nordens institut en musikfes-
tival på Idrottsgården i kväll. 
Till festivalen, som går un-
der namnet Nipop, kommer 
bland annat hårdrockbandet 
Sturm und drang, som trots 
sin ringa ålder redan turnerat 
i Europa med Apocalyptica.

– Vi började planera festi-
valen för ett år sedan. Då sat-
sade vi på att boka unga och 
relativt okända band, säger 
Åsa Juslin, direktör på Nor-
dens institut.

Men på ett år har mycket 
hänt inom musikbranschen, 
och Sturm und drang är verk-
ligen inget okänt band längre. 
Den tolfte november släppte 
gruppen en ny skiva, och al-
bumet har redan sålt guld. 

– Tonårsbandet modifi erar 
den gamla hårdrocken och 
säljer produkten till en ny 

generation, skriver Patrik 
Back i en recension i Vasa-
bladet.

I samma tidning kan man 
läsa att gruppens debutal-
bum Learning to rock blev 
en försäljningssuccé när det 
släpptes. Rising Son och 
Indian blev hit-låtar och 
har spelats mycket i radio. 
Och nu har bandet gjort det 
igen. Nya skivan Rock ’n roll 
children har sålts i 15.000 
exemplar och gått in på an-
dra plats på den officiella 
listan över mest sålda album 
i Finland. 

Svenskt och norskt
Utöver Sturm und drang 
uppträder även svenska Tho-
se Dancing Days och norska 
Surferosa på Idrottsgården.

Those Dancing Days bil-
dades för ett och ett halvt år 
sedan och i november 2006 
spelade de in en 5-spårs-
demo. Sedan dess har ryktet 
om bandets perfekta poplåtar 
spridits i rekordfart och vart-
enda skivbolag värt namnet 

har försökt fånga deras upp-
märksamhet och signaturer. 
Bandet har hunnit med ett 
antal tv- och radioframträ-
danden och de har nomine-
rats till årets nykomling på 
P3 Guld samt till Rockbjör-
nens Myspacepris. 

Surferosa betecknar sin 
musik som trashpop-synt-
hpunk-stadiumrock extra-
vaganza. Bandet frontas av 
popdivan Mariann; kanske 
en av rockens mest energiska 
kvinnOR. Surferosa har en 
varm relation till Ola Salo 
som hjälpte bandet med att 
träffa rätt personer, vilket 
ledde till att Surferosa fick 
ett skivkontrakt. Det hyllade 
första albumet Shanghai my 
heart, uppmärksammades i 
Norge, England, USA och 
Asien. Nu är Surferosa ute 
med nya albumet The Beat 
on the Street vilket visar att 
bandet har mognat men bli-
vit ännu intensivare 

Och så lite åländskt
Oriel Joans, ett halvåländskt 

band, uppträder också i kväll, 
liksom årets Unga band-vin-
nare The PeeGees.

När Oriel Joans senast spe-
lade på Åland, den 28 decem-
ber ifjol, fyllde de Pub Bastun 
till bristningsgränsen. – och 
med all rätt. Oriel Joans är 
ett klassiskt popband vars lå-
tar har börjat snurra på bland 
annat P3 och A-rotationlis-
torna på ett antal svenska 
studentradiostationer under 
hösten.

The PeeGees har fått äran 
att inleda festivalen i kväll, 
och det gör de med fartfylld 
ungdomlig folkmusik.

Insläpp börjar klockan 
18.00. The PeeGees och 
Oriel Joans inleder medan 
Sturm und drang spelar sist. 
Som publik kan man komma 
när som helst under kvällen, 
även om arrangörerna gärna 
ser att man är där när det för-
sta bandet går upp på scen 
klockan sju.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Festival i höstmörkret
I kväll är det dags för 
musikfestival på Idrotts-
gården. Fem unga band 
underhåller från klockan 
sju fram till midnatt.

Inleder. Vinnarna i Unga Band 2008 The PeeGees inleder Nipop-festivalen ikväll med ungdomlig folkmusik.  Foto: NAYAB IKRAM
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Titte Törnroth-Sarkkinen
Epost: titte.tornroth@nyan.ax

Den vanliga fl ädern (Sambu-
cus nigra) får ytterst sällan den 
plats i trädgårdsreportagen 
som den förtjänar. Kanske är 
den för vanlig för att noteras?

Det är synd för fl ädern är en 
buske med många kvaliteter.

Bara blommorna räcker mer 
än väl till för att jag vill ha den 
här busken i trädgården.

– De fl ata, krämvita, ljuvt 
doftande blomsterklasarna 
är mycket vackra, som en 
gammal, lite i kanten gulnad 
spetsduk från svunnen tid, 
handvirkad i allra tunnaste 
virkgarn, skriver Sylvia Svens-
son, expert på nätträdgården 
Odla.nu.

Bättre kan man knappast 
beskriva fl äderns blommor.

Ljuvliga tillsammans
Varje vår planerar jag att fylla 
frysen med den goda fl äder-
blomssaften men varje som-
mar då buskarna väl står i sitt 
fl or är det inte många blom-
mor jag nänns skörda. Och är 
jag framme med saxen i alla 
fall tar jag hellre blommorna 

till buketter än till saft - fl äder 
och pioner är ljuvliga tillsam-
mans.

De svarta bären på hösten 
hamnar däremot numera i 
saftmajan, spetsad med lite ci-
tron smakar saften som hem-
lagad coca cola.

Fläderns produkter kan an-
vändas till mycket. Blommor-
na kan friteras och av både 
blommor och bär kan man 
göra allt från gelé och likör till 
glass.

Bra insynsskydd
Det fi nns fl er trumfkort.

Flädern är mycket snabbväx-
ande. På bara ett par säsonger 
blir den två-tre meter hög 
och eftersom den sommartid 
också är tät är den ett utmärkt 
alternativ för den som snabbt 
behöver ett insynsskydd.

Busken blir, om den trivs, 
upp till fyra meter hög och 
lika bred och då kan det vara 
bra att veta att den inte bara 
tål hård beskärning utan ock-
så mår bra av det.

Lägg till att den är härdig 
och lättodlad. Mina exemplar 
växer i alla lägen och de enda 
protester jag någonsin har no-
terat är att buskarna slokar 
om det blir alltför torrt och 
att den gulbladiga sorten kan 
bränna bladen i full sol.

Många sorter
Den gulbladiga sorten, ja. Det 
kanske allra roligaste med fl ä-

dern är att det fi nns så många 
olika sorter, allt som allt ett 
20-tal.

Det handlar om sorter som 
dels tagits fram för bärens 
skull och dels på grund av sitt 
skönhetsvärde. Hos oss bru-
kar man kunna få tag på ett 
par av dem.

Jag har planterat samman-
lagt sju olika Sambucus nigra. 
Den mörkt rödbladiga ’Black 
Beauty’ med sina rosa blom-
mor delar favoritplatsen med 
’Black Lace’ som också har 
mörkröda blad men mycket 
fi nfl ikiga sådana.

’Aurea’ har gulgröna blad 
och ’Aureovariegata’ gröna 
med gula kanter. ’Albovarie-
gata’ har vitbrokiga blad och 
’Lacinata’ mycket fi nfl ikiga 
gröna.

Nu är jag på jakt efter ’Gu-
incho Purple’ som lär byta 
bladfärg från grönt på som-
maren till först svart och se-
nare också rött på hösten.

Behåller löven
Flädrarna generellt har kan-
ske inte den bästa höstfärgen 
men fl era sorter har en annan 
egenskap som jag uppskattar, 
de behåller bladverket långt 
in på hösten. Både ’Black 
Beauty’ och ’Aurea’ har fort-
farande löven kvar men efter 
frosten här i början av veckan 
har de nu båda ändrat färg till 
grönt.

Inom släktet Sambucus ryms 

också andra trevliga buskar.
Sambucus racemosa, druv-

flädern, är namnet till trots 
något giftig. Jag har sorten 
’Sutherlands Gold’, en ljuv-
lig flikbladig buske.

På etiketten stod det ur-
sprungligen att det var en 
nigra men då Lasse Söder-
lund var på besök hamnade 
busken i rätt kategori. Det 
kan följaktligen vara skäl att 
kolla noga vad man har inn-
an man kokar saft på blom-
morna...

Bollformade blomster-
klasar
Racemosa blommar tidigare 
än nigra, blomställningarna 
ser annorlunda ut och bären 
är röda. (Nigra betyder för 
övrigt svart och syftar på just 
bärens färg).

Också här finns flera olika 
sorter, själv blev jag blixtför-
älskad i den lilla ’Tenuifolia’ 
som jag såg i Göteborgs bo-
taniska trädgård.

Kanadaflädern, Sambucus 
canadensis, har jag inte. Men 
beskrivningen sen blom-
ning och stora, bollformade 
blomsterklasar låter ju inte 
alltför motbjudande...

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
               titte.tornroth@nyan.ax

Foto: SEPPO SARKKINEN

Den mångsidiga spetsduken
Pärlor med löften. Fläderns blomklasar är underbara att syna närmare både under knopparnas pärlstadium och då allt har 
slagit ut.

Då de nio fl ädrarna i vår 
skogsdunge blommar 
vankar jag av och an längs 
den lilla stigen som går 
mellan och delvis under 
buskarna.

De många stora blomkla-
sarna är förtjusande och 
doften är alldeles under-
bar.

Ätliga små svarta. Fåglarna tycker också om de goda 
fl äderbären och i höstas kämpade både trastarna och jag om 
skörden.

Den svarta skönheten. Min favoritfl äder, ’Black Beauty’,  är 
ursprungligen hemsläpad från Paris men nu säljs den också på Åland.

Lysande kontrast. ’Aurea’ gör sig extra bra mot rödbladi-
ga buskar. Här umgås den med smällspirean eller djävulsbusken 
’Diabolo’ (Physocarpus opulifolius).

Trogen höstvän. Så här frodig var ’Black Beauty’ ännu för 
en vecka sedan. I dag fi nns löven kvar men de har blivit gröna.

Sirlig sinnlighet. Druvfl ädern ’Sutherlands Gold’ påminner 
om de fl ikbladiga japanska lönnarna. En favorit i trädgården.

�  I Sverige kallas fl ädern 
ibland också för hyllebuske.
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FRED.
FRED FORSELL/LÖRDAGSKRÖNIKA

LÖRD.

I ett annat liv kanske jag hade varit dansbandsfantast.
Då hade jag stått ute på gården just nu och tagit 

dagens femte cigg. Troligen Prince. Jag hade stått där, 
låtit röken sippra ut genom munnen och näsan, och jag 
hade mått fi nfi nt.

Jag hade nog varit lite bakis också.
Om jag hade varit denna andra person, denne andra 

Fred i ett annat liv, som älskade dansband och dans-
bandsmusik, då skulle jag förmodligen också ha en stor 
schäfer. Arnold skulle han kanske heta.

Ibland skulle jag ta ut Arnold på långa skogspromena-
der, under vilka jag skulle röka minst tre cigaretter. Jag 
skulle knata fram genom skogen, lätt spritdoftande och 
rökhostande, i min fl eeceväst, och jag skulle se fram 
emot lördagskvällen. Förstås.

Jag skulle se fram emot de starka groggarna på 
danshaket och att kanske, kanske få klämma lite på 
några brudar - ja, kanske till och med få hem någon 
efter dansen. Gärna en glad och positiv och kåt tjej, 
gärna en frisör. Ingen frigid Stockholmsfeminist. I detta, 
mitt hypotetiska dansbandsliv, skulle jag nämligen vara 
ensamstående.

Jag skulle förakta snobberi.
Speciellt skulle jag förakta storstadspressen med sina 

förutfattade meningar om, tja, till exempel dansband.

Jag skulle fnysa åt alla journalister med sina fördoms-
fulla och nedlåtande texter om folk som mig, som älskar 
dansbandsmusik och rejäla fester.

Sen skulle jag skratta till lite, för jag skulle tänka på 
hur lite de där snobbarna egentligen vet om den riktiga 
dansbandssvängen - inte den uppsnyggade version som 
SVT visar upp på lördagar, utan den genuina, den som 
luktar starkt av kön, sprit och tobak. Den som pågår på 
alla mindre orter, dit tv-strålkastarna aldrig når.

”Skulle de veta hur mycket det sups och pippas på 
danskrogarna skulle de komma springande hela vägen 
från Stureplan med byxorna på knäna”, skulle jag tänka.

Sen skulle jag tänka på Dregen - en rockstjärna 
fullstansad med nitar och kedjor, men som ändå är allt 
annat än rock’n’roll. ”Just nu står han antagligen med 
lårhöga gummistövlar i nån jävla bäck och fi skar öring”, 
skulle jag säga till Arnold. ”Och Bono, han springer 
omkring och gör mun-mot-mun-metoden på strandade 
knölvalar istället för att sitta i ett privatfl ygplan 10 000 
meter över Atlanten och sniffa kokain och bli avsugen av 
fotomodeller. Rockstjärnor, my ass.”

Och sen skulle jag skänka en 
tanke till Christer Sjögren, Kikki 
och Sven-Erik Magnusson 
- där kan vi snacka rock’n’roll-
lifestyles - och förstås till den 
där unga, heta dansbands-
sångaren som det går kokain-
rykten om.

Och jag skulle än en 
gång konstatera att 
det låg en ensam, 
övergiven dildo på 
dansgolvet efter en 
av inspelningarna av 
SVT:s dansbandspro-
gram.

”Stockholmsjäv-
larna måste ha satt 
kärringdrinken i halsen”, 
skulle jag skrocka till 
Arnold.

Och någonstans långt 
inne i det tobakssargade 
bröstet skulle jag veta 
att dansbanden är de 
nya rockstjärnorna. ”Sex 
and drugs and dans-
band”, skulle jag viska 
för mig själv, och det 
skulle vara så roligt, och 
så sant, att jag skulle 
börja skratta, vilket i 
sin tur skulle leda till 
en rejäl, slemrosslig 
hostattack.

Därefter skulle jag ta 
dagens tionde cigg.

Sex and drugs 
and dansband
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– Det var hårt. Man fi ck lita till 
både tur och skicklighet, säger 
Tony Wikström.

I går kväll klockan 22.30 vi-
sades fi nalen av Singing bee på 
tv3. Under hösten har trean sänt 
nio avsnitt av musikprogrammet, 
och nu möttes vinnarna från var-
je program i en avslutande fi nal.

– Det var jättehög klass, alla var 
jätte, jätteduktiga, säger Tony.

Tävlingen Singing bee går ut på 
att sjunga rätt. Det spelar ingen roll 

om de tävlande sjunger falskt eller 
ur takt, det viktiga är att texten sit-

ter klockrent. Musiken varierar, och 
i fi nalen var många musikstilar repre-
senterade.

– Det var allt möjligt. Schlager, rock, 
pop, svenska visor.

För Tonys del gick det mesta problem-
fritt fram till den så kallade duellen. Där 
mötte han gotländskan Mia Lindström 
som bjöd upp till en hård kamp.

– Det blev en öarnas kamp. Det var 
otroligt jämnt och det stod fyra-fyra när 
jag lyckades sjunga rätt på den sista lå-
ten. 

Hemligstämplat
Tony säger att han under fi nalen var 
mycket lugnare än under deltävlingen 
som visades på tv i oktober.

– Nu hade man kommit över den vär-
sta nervositeten. Efteråt var det en 

jättekick, det kändes som att nu 
kan man klara vad som helst, man 
skulle kunna ställa sig på en Melo-

difestivalscen utan att svimma. 

Efter tävlingen fi rade Tony segern med 
skumpa på hotellrummet. Men därefter 
var det bara att klä på sig pokeransiktet, 
reglerna säger nämligen att man måste 
hålla vinsten hemlig tills programmet vi-
sas på tv.

– Det har varit jättesvårt att hålla tyst. 
För de som står mig närmast har jag till 
och med varit tvungen att hitta på saker 
eftersom man vet att de kommer att fort-
sätta pressa tills de får ett svar. Då har 
det varit lättare att ljuga.

I går kväll samlade Tony ett gäng vän-
ner hemma hos sig för att tillsammans se 
fi nalen på tv.

– Det ska bli roligt att se deras reaktio-
ner.

Disneyland
I och med vinsten fi ck Tony 100.000 
kronor i vinstpengar. När han vann del-
tävlingen tidigare under hösten fi ck han 
50.000.

– En del har man bränt redan. Jag och 
familjen var till exempel till Disneyland i 
Paris för ett tag sedan. Men nu när man 
har lite pengar över blir det att titta efter 
nya musikinstrument och grejer till hem-
studion. 

Ja, det är musiken Tony väljer att lägga 
prispengarna på, och det är på musiken 
han vill satsa. Tidigare i höstas tog det 
nätbaserade skivbolaget Mubito kontakt 
efter att ha lyssnat på Tony via myspace, 
och i veckan blev en ny hemsida där To-
nys låtar säljs färdig.

– Det är mina egna låtar, som jag skrev 
får två år sedan och spelade in förra året. 
Sedan har man hållit på och mixat dem 
och funderat på hur man ska göra om 
man vill släppa dem på skiva.

Tony konstaterar att oetablerad pop-
musik har väldigt svårt att slå igenom. 

– Då är det ingen vits att trycka upp 
massor av skivor. Men via hemsidan kan 
man få kontakt med mycket folk, redan 
har folk från USA och Spanien varit in 
och kommenterat.

En av de låtar Tony säljer på sin nya 

hemsida är after-skilåten Ski down the 
alpentop. Men då kallar han sig inte Tony 
Wikström, utan Franz von Schnaps.

– Jag gjorde en after-skilåt mer på skoj. 
Den var så udda och skruvad så jag ville 
inte göra den under mitt eget namn. Jag 
tänkte göra en låt mer riktad mot skidor-
ter och afterski, nu när vintern kommer 
emot.

Idol-klass
Tony tycker också att hans medverkan i 
Singing bee ger honom en bättre platt-
form att stå på när det gäller musiken.

– Aftonbladet skrev efter deltävlingen 
att jag höll full idol-klass, så det var ju 
kul. Man får väl se vad som händer ef-
ter i kväll. Jag har inga rockstjärnedröm-
mar, jag har byggt upp mitt musicerande 
med Soundway men det här kanske kan 
öppna fl er dörrar för oss, även om vi är 
fullbokade.

Just Soundway är också på gång med 
en ny skiva. 

– Det blir låtar med countrystuk, både 
egna och covers. Framför allt när vi spe-
lar på Eckerölinjen blir det jättemycket 
country. Vi i bandet har alltid gillat den 
musikstilen, och Eagles är ett band vi gil-
lar. Det ska bli kul att spela sådan musik 
som man själv gillar.

Slutligen säger Tony att vinsten i Sing-
ing bee var mer än han vågade tro på när 
han anmälde sig.

– Jag vågade inte tro något, men jag 
gav mig in i tävlingen för att göra mitt 
allra bästa, så att jag åtminstone inte 
skulle åka ut på grund av rent slarv.

Missade du Tony på tv i går kväll? Då 
har du chansen att se en repris på sön-
dag klockan på tv3. På www.tv3.se kan 
man också se alla avsnitt av Singing bee 
online, så där kan du även se Tony i grun-
domgången.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Foto: PRIVAT

Tony försvarade Ålands färger
G-klav. Förutom statyetten vann Tony även 100.000 kronor. De ska han spendera på instrument och prylar till hemmastudion.

Det blev seger för Tony 
Wikström i fi nalen av 
tv3:s musikprogram 
Singing bee.

Efter en oerhört jämn 
fi nalomgång tog Tony 

slutligen hem vinsten och 
blev i och med det 100.000 
svenska kronor rikare.
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LÖSNING KRYSS 34

Namn:...........................................................................................

Adress:..........................................................................................

......................................................................................................

.......................................................................................................

.......................................................................................................

NR 35

GRATTIS

KRYSSET

Nyans sudoku  Lösning på sidan 20

LÄTT MEDEL SVÅR

Lösningarna till krysset nummer 35 vill vi ha senast torsdagen 
den 4 december kl 12.00. Vinnarna och rätt lösning presenteras 
fredagen den 5 december.

Vinster: Två Casinolotter i förstapris och varsin Naturlott till 
andrapristagarna.

Sänd lösningen till Nya Åland, PB 21, 22 101 Mariehamn. 
Märk kuvertet kryss 35.

Casinolotterna i krysset nr 34 går till Mona Eriksson i Marie-
hamn. Varsin Naturlott får Hilppa Grönlund i Jomala och Kaj 
Forss i Mariehamn. Priserna kommer med posten.
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I praktiken har dessa domarträffar varit 
rena rama supfester på Bollförbundets 
bekostnad och det intresserar inte mig.
 ”DEN PETADE LIGADOMAREN JOUNI HIETALA 

KRITISERAR DOMARKOMMITTEN.

Maria Nykvist
Epost: maria.nykvist@nyan.ax

Telefon: 528 478

IFK Mariehamn presente-
rade under en presskonferens 
i går eftermiddag sitt senaste 
nyförvärv - Kenneth Gustavs-
son.

Den svenske mittbacken 
kommer närmast från Kefl avík 
ÍF i den isländska högstaligan. 
Där har han spelat de senaste 
fyra senaste åren. Och under 
årets säsong spelade han i 90 
minuter i varje match för la-
get, vilket blev sammanlagt 
ett 40-tal om man räknar med 
matcher från Ufea-cupen och 
Toto-cupen.

– Min styrka är nog just att 
jag är stor, stark och uthål-
lig. Annars är jag bra i luften 
och jag gör mål, säger den 195 
centimeter och 93 kilo tunga 
göteborgaren som nätade tre 
gånger under säsongen.

Och det är kvaliteter som 
IFK:s klubbdirektör Peter 
Mattsson fastnade för hos 
Gustavsson. Men också att 
han har förmågan att spela på 
fl era positioner.

– Han har de senaste fyra 
åren spelat på mittbacksposi-
tion, men han fungerar även 
som defensiv mittfältare. Och 
det är alltid bra med spelare 
som man kan byta plats på, 
säger Mattsson.

Bröt med Kefl avík 
Gustavsson hade egentligen 
ett år kvar på kontraktet med 

den isländska ligatvåan Ke-
fl avik. Men med anledning av 
den fi nansiella krisen som rå-
der på Island just nu kom han 
och klubben överens om att 
bryta överenskommelsen.

– Klubbens största finan-
siär var dessutom en bank 
så det var egentligen ohåll-
bart att stanna där, och när 
jag blev erbjuden det här 
kändes det rätt. Jag vet väl 
egentligen inte så mycket om 
den finska ligan och mitt nya 
lag än men det känns som en 
klubb som satsar rätt. Och 
på sikt vill jag gärna spela 

med det här laget i Europa, 
säger Gustavsson.

Tar Janis plats
Och det är just en långsiktig 
lösning han och IFK har kom-
mit överens om. Kontraktet 
som skrevs på i går sträcker sig 
därför tre år framöver. Dels 
för att Gustavsson ska få tid att 
komma in ordentligt i klubben 
men också för att skapa stabili-
tet sedan fl era av IFK-spelarna 
som spelat länge i klubben valt 
att gå vidare.

Att till exempel Jani Lyyski 
valde att gå till VPS kom lite 

som en chock för Peter Matts-
son, men han tycker nu att han 
har hittat rätt med Gustavsson. 

– Jag är övertygad. Han är 
verkligen en fullvärdig ersättare 
till Jani, säger han.

Gustavsson ska nu vila året ut 
men infi nner sig på IFK:s trä-
ningar i början av januari.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

Han är IFK:s nye mittback

Sportens kom ihåg

DIVISION I Norra, Herrar
BROMMA B-JOMALA IK, lördag
TEKNIKUM-JOMALA IK, söndag

DIVISION I, ÖSTRA DAMER
BROMMA-JOMALA IK, lördag

DIVISION I, HERRAR
BROMMA B-JOMALA IK, lördag
TEKNIKUM-JOMALA IK, söndag

DIVISION I, DAMER
BROMMA-JOMALA IK, lördag

Fakta/Kenneth Gustavsson
Född: 19 augusti 1982 i Bergsjön, Göteborg
Längd: 1.95 m
Vikt: 93 kg
Spelplats: Mittback 
Karriär: Kortedala IF -1998, Malmö FF 1998-2002 (43/2), FC 
Lyn Oslo 2001 (lån, 6/0) , Trelleborgs FF 2003-2004 (48/2), IFK 
Malmö 2005 (11/5), Kefl avík ÍF 2005-2008 (65/3), IFK Marie-
hamn 2009-
Övrigt: Har spelat fjorton U-16 och elva U-18 landskamper för 
Sverige. Fyra UEFA-cup matcher och åtta Intertoto-cup matcher 
för Kefl avík ÍF.

FOTBOLL. Kenneth Gus-
tavsson är mittbacken som 
ska ta Jani Lyyskis plats.

26-åringen kommer när-
mast från den isländska 
klubben Kefl avík ÍF och 
har skrivit på för tre år i 
IFK Mariehamn.

– Han är verkligen en 
fullvärdig ersättare för 
Jani, säger klubbdirektö-
ren Peter Mattsson.

Undertecknat. Kenneth Gustavsson är precis i färd med att 
skriva på det tre år långa kontraktet som som IFK:s klubbdirektör 
Peter Mattsson just undertecknat.  Foto:JONAS EDSVIK

Elin Nilsen, som under den 
gångna säsongen spelat i Östers 
IF i svenska division I, har un-
der de senaste dagarna besökt 
Åland och Åland United. Nil-
sen, 21 år gammal, beskriver sig 
själv som en snabb, teknisk och 
anfallsglad fotbollsspelare som 

kan spela både på mittfältet och 
i anfallet. Nilsen säger sig också 
vara en spelare som både kan 
göra och spela fram till mål.

Under sitt besök, som avslu-
tas idag, har Nilsen fått bekanta 
sig med såväl Åland som Åland 
United och hon säger sig ha fått 
ett bra intryck.

– Det har varit jättebra. Här 
fi nns jättefi na träningsmöjlig-
heter.

Nilsen skall nu åka tillbaka 
hem till Växjö för att besluta 
sig om sin fotbollsframtid. Med 

i bilden fi nns fortfarande hen-
nes gamla klubb samtidigt som 
Nilsen ser möjligheter i en fl ytt 
till Åland.

– Jag tror att jag både skulle 
kunna växa både som människa 
och bli en bättre fotbollsspe-
lare.

Via kontakter
Åland Uniteds tränare Robert 
Dahlin berättar att det är via 
hans kontakter i Sverige som 
man har fått nys om Nilsen. 
Dahlins beskrivning av Nilsen 

påminner mycket om hennes 
egen.

– Hon är offensiv spelare med 
speed som kan göra mål fast 
hon spelar på mittfältet.

I övrigt menar Dahlin att 
det för Åland Uniteds del ser 
ut som det brukar på transfer-
marknaden den här tiden.

– Det är inga klara besked. 
Många besök.

På det stora hela säger sig 
Dahlin ändå se optimistiskt på 
Åland Uniteds värvningsarbete 
inför nästa säsong.

MARTIN PORTIN
martin.portin@nyan.ax

tfn 528 462

Potentiellt nyförvärv på besök hos ÅU
FOTBOLL. Elin Nilsen 
beskriver sig själv som en 
snabb, teknisk och an-
fallsglad spelare. Sedan i 
torsdags har hon besökt 
Åland United.

� FOTBOLL. Några dagar in 
på Tommy Wirtanens prov-
spel med Örebro SK uttalar 
sig nu lagets tränare Sixten 
Boström om ålänningens 
prestation såhär långt.

– Båda spelarna har pre-
sterat hyfsat bra men det är 
alldeles för tidigt att ta nå-
got beslut. De kommer att 
vara här under en tid och 
sedan får vi sätta oss ned 
och fundera, säger Boström 
till Nerikes Allehanda och 
syftar förutom på Wirtanen 
även på KuPs-spelaren Has-
san Sesay.

Även om det var Wirtanen 
själv som tog kontakt med 
ÖSK hade Broström enligt 
tidningen koll på honom re-
dan innan han anslöt till den 
två veckor långa testperio-
den.

– Jag såg honom när jag var 
tränare i Jaro. På träning-
arna har han visat att han är 
väldigt snabb och att han har 
en vilja att löpa i djupled, sä-
ger Broström. (mn)

Wirtanen 
”hyfsat” bra

� IDROTT. Vid Ålands 
Idrottsdistrikts årsmöte i 
torsdags valdes två nya med-
lemmar till styrelsen; Char-
lotte Mattsson och Michael 
Sundström. Styrelsen består 
nu utöver de nyinvalda fort-
satt av ordförande Kenneth 
Andersson, viceordförande 
Lars Janlöv samt medlem-
marna Harry Rönnberg, Ni-
gel Guildford, Jocke Roiha, 
Tom Söderholm, Tapani 
Sivén, Niklas Böling, Bror 
Myllykoski och Kurt Carls-
son. 

Två nya suppleanter valdes 
också in i styrelsen - Ulf Fell-
man och Richard Hagberg.

Under mötet premierades 
dessutom Rita Mattsson för 
de 13.290 av IF Åland:s sam-
manlagda 20.215 euro, som 
hon lyckades samlade in i 
Ärevarvet 2008. Med den 
summan placerade sig Rita 
Mattsson som tredjen bäst i 
landet.(mn)

Nya namn
i ÅID:s styrelse

� �  IFFK: Junioravslutning 
söndagen 23 november 14.00-
16.00 har IF Finströmskamraterna 
junioravslutning på Breidablick. På 
programmet står underhållning av 
Petter Sjöstrand, prisutdelning, träff 
med några åländska idrottsprofi ler 
och glass! Alla juniorer är varmt 
välkomna! 

� �  IFK Mariehamn-bordtennis: 
IFK:s juniormästerskap i bordtennis 
torsdag 27 november 18.00 i Idrotts-
gården. Sista anmälningsdag fredag 
21 november. Frågor och anmäl-
ningar: Harry Lindqvist, tel:16217.

� �  Sjömanshockey: Nya trä-
ningstider i Islandia 11 november–9 
december är tisdagar 17.00-18.30. 
Samling 30 min före träning. Alla in-
tresserade med. Brist på målvakter. 
Kontaktperson: Janne Welin, Birka 
Hockey.

� �  ÅID-skidor: Det fi nns ännu 
några platser kvar till skidresan, Idre 
4-7 december. Ring Charlotte 0457 
5267037.

Volleybollherrarnas spel har 
inte stämt de senaste matcher-
na. Frustration, lite tålamod och 
brist på fokus att lett till att de 

tappat greppet om matcher de 
egentligen borde vunnit. 

– Vi vet ju om det så alla ska 
tänka på det lite extra. Fysiskt 
orkar vi med, men det är just 
det psykiska som är problemet, 
säger lagkaptenen Marcus På-
vals.

Men han tror nu att det vän-
der. Den senaste träningen gick 
bra och skadorna i laget är få.

– Förlusterna beror till stor 
del på att det är topplagen vi 
mött de senaste matcherna. 
Men vi måste också få tillbaka 

säkerheten och inte ge bort bol-
lar. Därför har vi tränat mycket 
försvar. Dessutom åker vi med 
så gott som full trupp till Sve-
rige, säger han.

I dagens match fattas bara 
Mikael Donning. Han är dock 
tillbaka till morgondagens 
match men då saknas Magnus 
Kalmer.

Damerna
Även JIK:s damer spelar borta. 
De har vunnit varje match så här 
långt på säsongen med undan-

tag från förlusten mot Tierp 
förra söndagen. I dag möter 
de bottenlaget Bromma, ett 
lag de alltså besegrat tämli-
gen lätt tidigare i serien.

Jomala IK damer ligger 
trots förlusten förra veckan 
högst upp i tabellen och har 
fortfarande goda chanser att 
ta sig vidare till Allsvenskan. 
För herrarna krävs det idel 
vinster om det ska bli verklig-
het.

– Vi känner att vi fortfa-
rande har chansen. Nu kom-

Jomala IK ska hämta poäng på bortaplan
VOLLEYBOLL. Efter tre 
förluster på raken tror 
Jomala IK:s herrar att det 
nu vänder. I helgen väntar 
dubbla bortamatcher mot 
lag de slog i början av 
säsongen. Även damerna 
spelar borta och vill ha 
revansch på förra helgens 
nederlag.

mer vi som underdogs, säger 
Påvals.
 MARIA NYKVIST

Även om hon måste fundera 
på saken ser Elin Nilsen det 
inte som någon omöjlighet att 
hon spelar för Åland United 
nästa säsong.  Foto: ERKKI 
 SANTAMALA
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ÅID:s Elitstipendiefond, 1000 euro
 Janne Holmén, -77,  JIK, (friidrott)
Motivering: Deltagande i  OS/maraton,19 plats 
2.14,44, Finskt rekord maraton 2.10,46.

ÅID:s Stipendiefond, 600 euro
Hanna Wiss, -91, IFK (friidrott)
Motivering: 2 FM-guld D 17, 4:a på mångkamps FM 
D17 och landslagsplats (Finland-Sverige under 18  
år)

400 euro:
Johanna Fellman, -91, IFF, (skidning)
Motivering: Slog igenom i vintras med besked i den 
nationella eliten. Bland annat ett FM-silver i skidskytte 

och dubbla guld på SFI-mästerskapen i löpskytte.

200 euro:
Bosse Jansson, JIK,(cykel)
Motivering: Han har visat konsistent bra form hela 
säsongen och har vunnit och gjort fi na resultat på 
alla tävlingar.
Mats Boman, -85, IFFK (friidrott)
Motivering: FM inomhus/100 m  B-fi nal, FM utomhus 
försök 100 m 11,10, SFIM 2:a 100 m och 3:a 200 m 
herrar.
Marcus Söderström, LUIA, (orientering)
Motivering: 9:a i FM Ultralång H35 2008
Lennart Holmström, JIK, (skidning)
Motivering: Plats 200 i Vasaloppet. Totalt 7:a i den 

svenska långloppscupen samt tvåa i sin egen klass. 

100 euro:
Annika Aspholm, -63, IFK (simning)
Motivering: Finskt och nordiskt rekord i masterssim 
på 50 m bröstsim 38,86 och fi nskt rekord på 100 
bröstsim-masters  1.30,46
Gustav Carlsson, -93, IFK (simning)
Motivering: Simmat bra på nationella tävlingar vilket 
tog honom till Finska Simförbundets regionläger 
somras. Tippas platsa i juniorlandslaget 2009.

Friidrottsutskottets stipendium, 100 euro:
Jonathan Malmberg, -92, IFK (friidrott)
Motivering: Ett riktigt framtidslöfte! (mn)

Fakta/ÅID stipendiater 2008

Maratonlöparen Janne Hol-
mén slog i våras det 25 år gamla 
fi nska rekordet i maraton, och 
det nya lyder nu 2.10,46. Och 
att sen löpa OS-maran i Peking 
i augusti på 2.14,44, en tid som 
räckte till en 19:e plats,  impone-
rade på Ålands Idrottsdistrikts 
styrelse som i torsdags kväll de-
lade ut stipendier till idrottare 
som presterat bra under året. 
Holmén, som dessvärre inte 
kunde närvara vid utdelningen, 
tilldelades elitstipendiet vilket 
gav honom ett tillskott på 1000 
euro 

Friidrottaren Hanna Wiss 
fanns däremot på plats och till-
delades valören under Holmén 
- 600 euro, vilket var främst för 
de två FM-guld hon tog i sin 
årsgrupp. 

– Jo, det är riktigt roligt att bli 
uppmärksammad. Och peng-
arna lär nog på åt. Jag reser på 
träningsläger till Portugal varje 
år så dit går en del, säger hon. 

Blickar framåt
En annan friidrottare Mats Bo-
man hade även han ett lycko-
samt år med putsning av per-
sonliga och åländska rekord, 
och en andra plats på SFI-mäs-
terskapen som bästa placering. 
Och en fi n avrundning på året 
fi ck han från ÅID som tilldelade 
honom 200 euro i stipendium.

– Jag hoppas att nästa säsong 
blir ännu bättre. Målet i år var 
att gå under sju sekunder på 60 
meter, det blev inte så, därför 

ska jag göra det nästa år. Och så 
är det ju öspelen hemma förstås 
och FM inomhus där jag gärna 
springer både 100 och 200 me-
ter, säger han.

En som är mitt uppe i täv-
lingssäsongen och som nu i hel-
gen tävlar i SFI-mästerskapen i 
simning i Helsingfors är 15-åri-
ga Gustav Carlsson. Han fi ck 
mottaga 100 euro i stipendium 
och han vet redan var pengarna 
ska gå.

– Det blir en ny helsim-
dräkt. Jag hinner inte få den 
innan SFI-mästerskapen men 
den är beställd och kommer 
om några veckor, säger han.

Kör Vasaloppet igen
En annan sport som det är hög 
tid för nu är skidåkning. Len-
nart Holmström som bland 
annat placerade sig som num-
mer 200 i årets Vasaloppet 
premierades med 100 euro.

Och den lilla snön som föll 
på Åland i torsdags förslår 
inte långt om man ska lyckas 
som skidåkare och då kom-
mer stipendium som han fi ck 
väl till pass.

– Det blir att åka på trä-
ningsläger och sen siktar jag 
på Vasaloppet igen, säger 
han.

Skidskytten Johanna Fell-
man är redan på träningsläger 
och kunde inte närvara vid 

utdelningen, men lät hälsa att 
hon var väldigt glad och stolt 
över de 400 euro hon tilldela-
des för succén hon haft under 
genombrottsåret 2008.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

 Foto: FREDRIK TÖRNROOS
fredrik.tornroos@nyan.ax

Prisades för strålande insatser
IDROTT. Janne Holmén 
– elitidrottaren framför 
andra under 2008.

Det tyckte i varje fall 
Ålands Idrottsdistrikt som 
i torsdags delade ut sti-
pendier för de idrottspres-
tationer i friidrott, cykling, 
orientering, simning, 
skidning och slalom de 
klassade högst under året 
som gått.

Hårdare konkurrens.Öspelen och NM. Det är de stora 
målen för nästa säsong, och samtidigt  blir motståndet lite tuffare 
då Hanna Wiss går upp i 19-årsklassen.

Vill visa. Öspelen blir en av 2009 års höjdpunkter för Mats 
Boman, samtidigt hoppas han på bra tider på FM. Och det är just bra 
tider han minns när han blickar tillbaka på året som gått.

Antalet deltagare i dagens tur-
nering är rekordstort, fem lag 
med fyra spelare i åldrarna 17 
år och uppåt deltar. Magnus 
Hjulström som är verksamhets-
ledare för MLK och ser fram 
emot turneringen.

– Det skall bli kul då det är så 
många som deltar, det var färre 
som deltog förra året, säger 
han

Lagen kan välja olika upp-
ställningar inför matcherna vil-
ket gör att man har möjlighet att 
toppa laget vid viktiga matcher. 
Varje spelare måste dock spela 
i varje omgång. Matchtiden för 
varje match är 40 minuter och 
de spelas med löpande game-
räkning. Matcherna avbryts di-
rekt då spelklockan ringer även 
om en boll är i spel. Lagen får 
två poäng för vinst och en po-
äng for oavgjort. Priser kommer 
att delas ut till vinnarna och två-
orna. 

Första matchen spelas klock-
an 10 och den sista klockan 14. 

CARL-MAGNUS LÅNGKVIST
carl-magnus.langkvist@nyan.ax

Lagtävling 
i Bollhalla
TENNIS. Mariehamn Lawn-
tennisklubb, MLK, ordnar 
i dag en tennisturnering för 
lag. Varje år ordnar klub-
ben ett par turneringar av 
det här slaget och de har 
blivit något av en tradition.

 – Vi är inte rädda, har vi en bra 
dag så kan vi slå vem som helst, 
säger Rosbäck.

Förlusten mot tabelljum-
bon Luki 82 förra helgen är nu 
glömd och laget ser fram emot 
dagens match. Rosbäck valde 
att inte diskutera den förra mat-
chen med spelarna direkt efter, 
utan man tog det istället på tis-
dagens träning.

– Vi rensade luften helt enkelt 
och alla fi ck säga sitt, säger Ros-
bäck.

Laget har haft stora skadebe-
kymmer den senaste tiden men 
idag kommer laget att ställa upp 
med 14 spelare. Några spelare 
fi nns fortfarande på skadelistan, 
bland dem Daniel Söderström 
som Rosbäck tycker är en av de 
bästa spelarna i hela Västkust-
ligan. 

Motståndarna USiKi ligger 
trea i tabellen men har haft det 
kämpigt den senaste tiden. Un-
der november månad har laget 
vunnit två matcher och förlorat 
två och totalt har laget släppt in 
22 mål i dessa matcher. Detta 
är dock inget som Rosbäck fäst 
någon speciell uppmärksamhet 
vid.

–   Vi måste bara spela vårt 
eget spel, säger han

IFK har ett tufft spelschema 
framför sig, efter dagens match 
väntar två matcher nästa helg 
där man möter USiKi igen och 
tabellfyran Läki. Målet är fort-
farande kval till division två. 
Om det inte lyckas så hoppas 
man på spel i den övre tredje 
divisionen.

Nedsläpp sker i dag klockan 
16 och som vanligt är det i Is-
landia.

CARL-MAGNUS LÅNGKVIST
carl-magnus.langkvist@nyan.ax

IFK möter
Tabelltrean
ISHOCKEY. Efter botten-
nappet senast väntar nu 
hårt motstånd för IFK. Ta-
belltrean USiKi från Urjala 
kommer på besök men 
tränaren Mikael Rosbäck 
räds inte laget.

IF Åland åker till SFI-mäs-
terskapen i Helsingfors med 
elva deltagare. Två av med-
aljkandidaterna är Chris-
topher Oksman och Gustav 
Carlsson som båda ligger 

högt upp bland kvaltiderna.
– Gustav Carlsson misstän-

ker jag har hyfsat stor chans 
och Christopher Oksman 
borde ligga hyfsat till, säger 
ÅID:s chefstränare Kjell 
Hansen.

Årets tävling arrangeras 
av Helsingfors simsällskap 
och ungefär 250 simmare 
från 13 föreningar gör upp 
om medaljerna. Det betyder 
att tävlingen slår rekord i 
antal deltagare för SFI-mäs-
terskap i simning.

– Det håller hyfsad klass 
faktiskt. Det är många som 
är med sedan länge i den 
finska eliten. Särskilt de från 
Helsingfors och även Åbo 

har en hel del. Det är bra 
simmare med, säger Han-
sen.

Carlsson, som är född 1993, 
ställer individuellt upp på 100 
meter rygg, 100 meter fritt, 200 
meter medley samt 400 meter 
fritt. På de två första distanser-
na har han fjärde bästa kvaltid 
medan han ligger längre ned i 
de sistnämnda.

– Att kunna slå person bästa 
skulle vara kul, säger Carlsson. 
Och så medaljer.

Vad tror du om dina chan-
ser till medaljer?

– De är nog ganska bra. Med-
aljchanserna är höga men guld 
kan bli svårt.

Även Christoffer Oksman, 

född 1989, ställer upp i fyra in-
dividuella distanser och på för-
hand ser han ut att ha största 
chans i 50 meter rygg och 50 
meter bröst där han har fjärde 
bästa kvaltid. På 50 fritt och 50 
fjäril har han åttonde respektive 
sjätte bästa tid.

– Jag hoppas på någon med-
alj, säger Hansen. Men annars 
är det mest i förhållande till de 
personliga rekorden som de ska 
prestera och med tanke på trä-
ningen borde det gå bra.

Medaljer bara bonus
Bland fl ickorna är det närmast 
Sandra Aspholm på 50 meter 
bröst och Sofi a Johnsson på 
800 meter frisim som har störst 

chans på medaljer. Aspholm har 
femte bästa tid medan Johnsson 
har sjätte bästa tid.

– Jag hoppas på personliga 
rekord och då brukar det även 
räcka till åländska rekord, sä-
ger Hansen. Sedan är medaljer 
bara en bonus.

Från IF Åland tävlar även An-
ton Holmberg, Frans Manelius, 
Måns Lundberg, Jennie Hag-
man, Janina Myllykoski, Linda 
Virta och Björn Karlsson. Alla 
födda mellan 1990 och 1996.

Helgens tävlingar kör igång 
på lördag klockan 15.15 och slu-
tar vid 18-tiden på söndag.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

Åländska medaljhopp i SFI-mästerskap
SIMNING. Det väntar tufft 
motstånd för de åländska 
simmarna under helgens 
SFI-mästerskap i Helsing-
fors. Men det fi nns ett par 
medaljkandidater och den 
allra hetaste är Gustav 
Carlsson som ställer upp 
på fyra individuella distan-
ser.

– Jag är nöjd om det blir 
personbästa, säger Carls-
son.
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LÄTT

MEDEL SVÅR

Åkermark köpes 
eller arrenderas 

för ekologisk odling i 
Saltvik med omnejd

Tel: 43 448/
0457 5244 322

SUNDS
KOMMUN

lediganslår ett 
vårdledighetsvikariat 

i arbetsavtalsför-
hållande som 

Kock 100%
 för tiden 22.12.2008-
30.8.2009, med möj-
lighet till eventuell 

förlängning.

Aktuell placering vid 
Tallgårdens service-
hus.

Lön enligt avtalspunkt 
06 RUO 050

Kompetenskrav: Stor-
hushållsföreståndar-
examen eller examen 
på minst institutsnivå 
inom branschen.

Ansökan skall vara 
Sunds kommun, Tall-
gårdens servicehus, 
Lisafastersgränd 2, 
22530 Sund, tillhanda 
senast 5.12.2008 kl. 
15.00 

Ytterligare upplys-
ningar lämnas av äld-
reomsorgsledare Jana 
Andersson tel 45433

Crosskey Banking Solutions är en leverantör av banklösningar. 
Systemen är speciellt framtagna för att leverera personaliserad 
bankservice oavsett distributionskanal. Crosskey är ett helägt 
dotterbolag till Ålandsbanken Abp och har i dagsläget cirka 150 
medarbetare och omsätter ca 20 m euro. Huvudkontoret fi nns i 
Mariehamn, med fi lialer i Åbo och Stockholm. Crosskey arbetar 
med huvudsaklig inriktning på den nordiska marknaden. Bland 
Crosskeys kunder fi nns Ålandsbanken, Tapiola Bank, S-bank och 
DnB NOR.

Vi söker till Mariehamn

SYSTEM DEVELOPER 

– RPG ILE

Vi behöver förstärkning till våra utvecklingsteam som nu 

jobbar med den senaste tekniken inom utvecklingsmiljö 

för System i. Som systemutvecklare blir dina främsta 

arbetsuppgifter att utveckla våra kunders banksystem.

MONITORING TECHNICIAN

/ SYSTEM TECHNICIAN

Du kommer att ha en kombinerad roll som Monitoring 

och System Technician, i första hand kommer du att vara 

inhoppare i övervakningsteamet vid deras semestrar. 

Du ansvarar då för övervakning av våra kunders centrala 

datormiljöer och övervakning av IT-Centren. Då du inte är 

inhoppare i övervakningsteamet arbetar du som System 

Technician i våra IT-Center. Där blir dina främsta uppgifter 

att utföra installationer, kabeldragning samt service av 

kylanläggningar och släcksystem.

Då du jobbar som Monitoring Technician är arbetstiden 

tre-skift och som System Technician jobbar du kontorstid.

Se vidare information på www.crosskey.fi

Har du frågor om tjänsterna kontaktar du HR Manager 
Monika Mansnerus. Skicka din intresseanmälan per e-post: 
career@crosskey.fi  senast den 8 december för tjänsten 
som Monitoring/System Technician och senast den 
15 december för tjänsten som System Developer.

lediganslår en 
ordinarie tjänst som 

förvaltnings-
chefssekreterare
vid kansliavdelning-
ens allmänna byrå.

Behörighetskrav för 
tjänsten är avlagd exa-
men på gymnasialsta-
dienivå med lämplig 
inriktning.

För ytterligare infor-
mation hänvisas till 
Ålands landskapsre-
gerings hemsida eller 
officiella anslagstavla.

Kontaktperson: för-
valtningschef Arne 
Selander, tel. 25000.

A n s ö k n i n g s h a n d -
lingar skall vara land-
skapsregeringens re-
gistrator tillhanda 
senast den 8 decem-
ber 2008 kl. 16.15.

Ålands 
landskapsregering
Pb 1060
22111 MARIEHAMN.

www.regeringen.ax

� Det är budgettider nu och 
det mesta handlar om pengar. 
Beslutsfattarna stöter och blö-
ter och gnuggar geniknölarna 
för att komma fram till ett ba-
lanserande i slutändan.

Det är ingen lätt uppgift – det 
förstår nog nästan alla. Vad alla 
ändå inte förstår är att det skall 
vara så svårt att hitta ett system 
där de minst bemedlade och s.k 
”nyfattiga” får det litet lättare. 
Ett system som inte ger med 
ena handen och tar med den 
andra. Nu har man mest tagit. 
Man höjer TV-avgiften och så 
höjer man betalningstaket för 
besöken på ÅHS. Om något, så 
drabbar ju det gamla och skröp-
liga samt lågavlönade männis-
kor.

I Jomala höjer man också 
avloppsvattenavgiften – som 
redan varit högre än avgiften 
för det vatten man  använder.  
Det hade kanske  varit lika 
bra att göra som i Mariehamn 
– höja skatten litet i stället. Men 
då hade det ju drabbat högin-
komsttagarna.

Det jag nu tänker skriva gör 
jag inte för att någon skall tycka 

synd om mig, utan för att möj-
ligen kunna få till stånd något 
som kan hjälpa andra, som har 
ännu lägre pension än den jag 
har. Och så efterlyser jag rätt-
visa och upplysning.

Det talas om utkomststöd och 
bostadsbidrag och alla möjliga 
andra stöd man har rätt till, men 
ännu har jag inte lyckats få veta 
hur man då skall gå tillväga. Då 
min man gick bort för några år 
sedan sökte jag bostadsbidrag 
– fi ck nämligen reda på att man 
kan få det fast man bor i eget 
hus.

Svaret var som vanligt ne-
kande. Förklaring: För hög 
inkomst. Hade då  jämte pen-
sionen en liten lön för uppgiften 
som förtroendevald i kommu-
nen.  Ett par år senare – då jag 
hade enbart pension, sökte jag 
igen. Fortfarande samma svar. 
Då hade man i utredningarna 
beaktat enbart utgifter för olja, 
vatten och avlopp. Inget för  el, 
eventuella mediciner, sjukkost-
nader, mat, kläder  m.m. Van 
som jag var med nekande svar 
accepterade jag nu också.

Jag beslöt mig för att klara 
mig utan samhällets hjälp. Men 
– för ca ett år sedan drabbades 
jag av höftbesvär och hade svårt 
att ta mig fram. Då sade någon. 
Sök färdtjänst. Du har ju rätt 
till det. Jag tänkte att det är väl 
värt ett försök. Man kom från 
socialtjänsten, tog reda på alla 
inkomster och  utgifter. Inte 
alla utgifter förstås , för lev-
nadskostnader som mat, kläder, 
mediciner, tidningar, TV-licens 
och telefon m. m. beaktades 
inte. De senare hörde till tillva-
rons lyxartiklar som man kunde 
klara sig utan.

Tjänstemannen uttryckte 
sin visshet om att jag skulle bli 
beviljad  en låg avgift på grund 
av min låga pension och mitt 
rörelsehinder. Tre dagar sena-
re var beslutet i postlådan. På 
grund av för små utgifter har vi 
bestämt att du måste betala 50 
procent av färdtjänstavgiften. 
Jaha, man får väl tacka och ta 
emot och räkna ännu en utgift 
till de övriga, för tidigare hade 
jag ju inte haft råd att anlita taxi, 
annat än i nödfall.

Till läkare får man inte anlita 
färdtjänst och inte till sjukvård 

eller rehabilitering överhuvud-
taget. Man skall ha det för sitt 
nöjes skull och för sociala kon-
takter. Vackert tänkt förstås.

Jag skulle kunna bli bitter om 
jag låg åt det hållet. Har betalat 
skatt hela mitt liv till kommu-
nen. Fött åtta barn och fostrat, 
utan bidrag eller hjälp. Haft  
många dagbarn utan att det 
räknades som pensionsberätti-
gat. Jobbat  åtta år som förtro-
endevald i kommunen utan att 
det räknades som pensionsbe-
rättigat. Jag är ändå glad att jag 
kunnat klara mig och kunnat stå 
på egna ben.

Har 900 euro i  nettopension 
och fattar inte hur de klarar sig 
som har mycket mindre. Räk-
ningarna för november steg till  
790 euro, som jag anser som 
nödvändiga utgifter. Vatten och 
avlopp 344 euro, olja 186, el 
130,  telefon 65, och läkarbesök 
40,  tidningsprenumeration 30 
euro.

Ja, så är livet som ensam pen-
sionär och jag kan lova att det är 
spännande.

D. Jansson

Avgifter, bidrag – och var fi nns linjerna?

� Nu är Föglötunneln på ta-
peten igen och Ålands vatten-
skyddsförening är en varm fö-
respråkare för den. Föreningen 
presenterar siffror som visar att 
bränsleförbrukningen och där-
med koldioxidutsläppen (CO2) 
från färjetrafi ken Svinö – De-
gerby är ca tio gånger större än 
om bilarna i stället leddes ge-
nom en tunnel till Föglö. 

Siffrorna i sig är riktiga men 
föreningen missar en väsent-
lig sak. Det är nämligen så att 
överallt där man underlättat för 
biltrafi k t.ex. genom att ersätta 

färjor med fast vägförbindelse, 
så har biltrafi ken ökat.

Jag kan ta ett exempel som 
jag är ganska väl insatt i, nämli-
gen Öresundsbron. Innan bron 
byggdes gick det färjor mellan 
Limhamn (Malmö) och Dragör. 
De transporterade i genomsnitt 
drygt 900 bilar per dygn. I dag 
är biltrafi ken över bron uppe i 
drygt 18.000 bilar per dygn, en 
ökning med 20 gånger! Detta 
trots att det också fi nns tågtrafi k 
och trots ganska höga broavgif-
ter. Bara räknat på körsträckan 
över bron har detta inneburit 
ungefär en fördubbling av ut-
släppen. Räknar man hela vä-
gen Malmö – Köpenhamn så 
är utsläppen minst fem gånger 
så stora som tidigare. En stor 
del av biltrafi ken kör dessutom 

mycket längre sträckor innebä-
rande att bron blivit en miljö-
mässig katastrof. Detta talas det 
naturligtvis aldrig om. 

Det är rimligt att anta att en 
tunnelförbindelse kommer att 
generera betydligt större biltra-
fi k än i dag.

Nu är årsgenomsnittet bilar 
mellan Svinö och Degerby ca 
260 per dygn. Det är naturligt-
vis inte sannolikt att trafi ken 
ökar 20 gånger men att vi kom-
mer att se en väsentlig ökning 
är säkert. Då måste man räkna 
på hela den sträcka som den till-
kommande biltrafi ken kör.

Vi kan anta att den mesta 
trafi ken kommer att gå till och 
från Mariehamn. Körsträckan 
blir då ca 45 km en väg och 
bränsleförbrukningen ca 4 liter. 
Om vi antar en fördubbling av 
trafi ken innebär det 400.000 li-
ter bränsle per år eller ganska 
exakt 1.000 ton CO2. Vinsten 
är inte så stor längre och 260 
bilar till per dygn är inte speci-
ellt mycket, bara drygt fem bilar 
per timme i vardera riktningen. 
Och hur skall man ta hand om 
de passagerare som i dag åker 
buss till Svinö? 

Men det fi nns andra aspekter 
också.

Samhällsekonomiskt innebär 
det förlorade jobb. Kaféet på 
Svinö måste stänga och färje-
besättningar får sluta. Jag har 
en gång tidigare nämnt säker-
hetsaspekten. En viktig fråga är 
vad som händer vid en brand i 
tunneln. Jag har noterat att det 
inträffat ett fl ertal bilbränder 
här på Åland bara i år där bilar 
plötsligt börjat brinna utan yttre 
orsak. En sådan situation i en 
tunnel utan ordentliga säker-
hetssystem blir lätt en katastrof. 
Och regeringen har tydligen 
tänkt satsa på ett riktigt billig-
hetsalternativ. 

Det är knappast troligt att man 
kan kringgå EU:s regler när det 
gäller tunnelsäkerhet  Men ock-
så om glädjesiffrorna på bara 60 
miljoner euro skulle stämma, så 
blir det mycket dyrt. 4 procent 
ränta på 60 miljoner är 2,4 mil-
joner.

Amorteringar kostar också. 
Säg att man får amortera på 60 
år, då blir det en miljon till. Ka-
pitalkostnaden är alltså 3,4 mil-
joner. Till det kommer en liten 
driftskostnad på minst 100.000 
bara för elen, totalt alltså 3,5 
miljoner mot nuvarande 1,25 
miljoner, nästan tre gånger dy-
rare.

Då har man fortfarande inte 
räknat kostnaderna för de ca 8 
-10 km ny väg som också kom-
mer att behövas. Dessa vägar 
kommer att kräva underhåll vil-
ket sjövägen inte gör.

Och vad händer om Åland 
får sin egen Hallandsåstunnel? 
Den är nu ca 10 gånger dyrare 
än beräknat och man har kom-
mit drygt halvvägs.

Jag läste att bara färjfästena 
blivit 1,5 miljoner dyrare än pla-
nerat! 

 Jan Grönstrand

Föglötunneln ökar utsläppen

� Per Johansson, du glömde 
round-up i din insändare om 
GMO, det tänker inte jag 
låta mina barnbarn växa upp 
med.

 
 Ulla 
 Mattsson

Du glömde!
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TV-programmet lördag 22 november
9.20 Plus (R) 

[2860613]

9.50 Go’kväll 
(R) [7372532]

10.35 Fråga doktorn (R) 
[7480193]

11.20 Morgonsoffan (R) 
[3663358]

11.50–15.00 Längdåkning 
[27570735]

Direkt. Världscupen Gällivare. 
15.10 Filip Wlostowski (R) 

[5037261]

15.25 Robins (R) [8355532]

Pratshow. Del 6 av 10. Gäster: 
Joe Labero, Christine Meltzer. 

15.55–17.40 Handboll: Ham-
marby– Chambery Savoie HB 
[7493325] Direkt. Champions 
League. 

17.45 Anslagstavlan [9325445]

17.50 Livet i Fagervik (R) 
[1225087]

18.35 Byss [290648] Serie på teck-
enspråk för unga vuxna. 

18.50 Helgmålsringning 
[2467087]

Från Stockholm. Om dödssyn-
den frosseri. Författaren Björn 
Ranelid pratar om hur vi män-
niskor frossar i ord. 

18.55 Sportnytt [2466358]

19.00 Rapport [15613]

19.15 Pomos piano [449803] 
19.45 Häxan Surtant [671464] 
20.00 Seriestart: Habib [241]

20.30 Rapport [98938]

20.45 Sportnytt [1098025]

21.00 Dansbandskampen 
[19071]

Musiktävling. Del 6 av 9. I kväl-
lens program tävlar Face 84, 
Martinez och Jannez mot de 
två band som tittarna röstade 
vidare från förra veckans Dans-
bandskamp. Även 23/11, 24/11. 

22.30 Svensson, Svensson [826]

Svensk komediserie från 2008. 
Del 10 av 13. . 

23.00 Brottskod: Försvunnen 
[21648]

Del 8 av 18. En proffsboxare 
försvinner efter en match, och 
Samantha  söker upp den bli-
vande fadern till  hennes barn. 

23.40 Dom kallar oss artister 
(R) [6230551] Musikdokumen-
tär. Del 4 av 12. 

0.10 Ett pikant ärende [3816588]

¿ Brittisk komedi från 
2001. I rollerna: Billy Connolly, 
Sarah Lancashire. 

1.40 Svindlarna (R) [2199168]

2.35–9.05 SVT24 [87261472]

9.00 Bolibompa 
[23716]

9.00 Boli-
bompahelg [66667] 9.05 Nicke 
Nyfiken [4874193] 9.30 Kalles 
klätterträd [6461990] 9.40 Kent 
Agent och de hemliga ställena 
[3832434] 9.55 Räkna med 
skägg [9063377] 

10.00 Sagoträdet [27700]

10.15 Pi [7232290]

10.30 Unna Junná [1109261]

10.45 Karamelli [6701735]

11.15 Andra Avenyn (R) 
[6791358]

11.45 Andra Avenyn (R) 
[2407667]

12.15 Andra Avenyn (R) [306241]

12.45 Halal-tv (R) [508464]

13.15 Uppdrag granskning (R) 
[5393862]

14.15 Debatt (R) [44667]

15.00 Perspektiv (R) [1303]

15.30 Dokument inifrån: Rör 
inte min sup! (R) [64071]

16.30 Korrespondenterna (R) 
[4700]

17.00–17.50 Förklädd gud (R) 
[43700]

18.00 Snowboard [50822]

Direkt. 
19.00 Det glömda ljuset (R) 

[75551]

19.15 Landet runt [817984]

Veckokrönika. 
20.00 Annas eviga [6193]

Samtalsprogram. 
20.30 På Herrens mark [5464]

Dansk realityserie från 2007. 
Del 3 av 4. Line, Louise, Alex 
och Majbritt, fyra nyutexami-
nerade präster, har alla att tam-
pas med tomma bänkrader i sin 
nya yrkesvardag. Även 24/11. 

21.00 Parkinson (R) [18822]

Sverigeaktuelle Michael 
Parkinson uppmärksammas 
i SVT2 denna lördag med en 
egen helafton. 

22.00 Rapport [27025]

22.05 Stina möter Parkinson 
[5377984]

Stina Lundberg Dabrowski 
samtalar med Michael Parkin-
son.

22.20 Parkinson (R) [3684629]

23.10 Parkinson (R) [572629]

23.55 Rapport [8596272]

0.00 Guds stad [7015633]

¿ Brasilianskt drama 
från 2002. I-rollerna: Matheus 
Nachtergaele, Seu Jorge. 

2.05 Hype (R) [9423439]

2.35–3.05 Dr Åsa (R) [9404304]

7.30 Fat Albert 
[1328396]

¿ Amerikansk 
komedi från 2004. 
I rollerna: Kenan Thompson, 
Kyla Pratt. 

9.20–9.50 Ska du säga [1216532]

10.40 Ska du säga [7245261]

11.05 The class [4625700]

11.35 The class [4719193]

12.05 Simpsons [9564377]

12.30 Scrubs (R) [873006]

13.00 My boys [874735]

13.30 My boys [877822]

14.00 Sjukhuset (R) [878551]

14.30 Sjukhuset (R) [780342]

15.00 Sjukhuset (R) [781071]

15.30 Sjukhuset (R) [630648]

16.05 Svenska hjältar 2008 (R) 
16.35 SOS Familj (R) [9374754]

17.35 Du är vad du äter (R) 
[3709174]

18.35 Design: Simon & Tomas 
(R) [2730551] Svenskt inred-
ningsprogram från 2008. 

19.35 Nytt läge (R) [7329280]

Svenskt inredningsprogram. 
20.35 X-Men [478025]

¿ Amerikansk sci-fi-ac-
tion från 2000. De är väldigt 
speciella barn, överlägsna i sina 
sinnen. En länk i evolutionen. 
I rollerna: Hugh Jackman, Pa-
trick Stewart, Ian McKellen. 
Regi: Bryan Singer. 

22.30 Sing a long [687261]

Svensk underhållning från 
2008. Del 11. Claes tävlar med 
musikalartister Nina Söder-
quist och Peter Johansson mot 
Sussie med skådespelaren Mi 
 Ridell och komikern Per An-
dersson. 

23.30 One hour photo [2297396]

¿ Amerikansk thriller från 
2002. Sy Parrish är en medelål-
ders ensamvarg som arbetar i 
en fotobutik. I-rollerna: Robin 
Williams, Connie Nielsen. Regi: 
Mark Romanek. 

1.20 Antwone fisher [56299014]

¿ Amerikanskt drama från 
2002. I-rollerna: Derek Luke, 
Malcolm  David Kelley. 

3.35 Garage days [3294385]

¿ Australisk dramako-
medi från 2003. I rollerna: Kick 
Gurry, Maya Stange. 

5.20–5.45 Girls behaving badly 
[6406878]

7.00 Barnprogram 
[36540547]

7.00 Boblins 
[447990] 7.10 Elias 
– den lilla räddningsbåten 
[8984367] 7.20 Elias – den 
lilla räddningsbåten [6089731] 
7.30 Teletubbies [8300464] 
7.50 Thomas tåget [8750532] 
8.05 Rupert Björn [3078087] 
8.15 Koalabröderna [3994071] 
8.25 Lazy town [4012483] 8.50 
Pororo [3289396] 8.55 Poké-
mon [8794006] 9.20 Yu-Gi-Oh 
GX [9913984] 9.40 Siv & Viv 
[5568667] 

9.59 Nyhetsmorgon lördag 
[470821735]

12.30 Äntligen hemma (R) 
[846087]

13.30 Giftiga djur med Nigel 
Marven (R) [855735]

14.30 Sverige i veckan [2220939]

15.05 Kriget mot fetman (R) 
[8897648]

16.05 Rent hus (R) [690396]

17.05 Little Nicky [6329498]

¿ Amerikansk komedi från 
2000. I rollerna: Adam Sandler, 
Patricia  Arquette. 

19.00 Trav: Vinnare: V75 
[803648]

19.50 Keno [6351919]

20.00 Nyheterna [784613]

20.25 Vädret [6272667]

20.30 Postkodmiljonären 
[527700]

21.00 Stjärnor på is [163303]

Svenskt underhållningspro-
gram.

21.55 Lotto, Joker och Drömvin-
sten [3726667]

22.00 Stjärnor på is, forts 
[611193]

22.30 Tack gode gud [610464]

Svensk underhållningsserie 
från 2008. 

23.00 Nyheterna och vädret 
[204532]

23.20 Stjärnor på is – isduellen 
[9939377]

23.35 K-19: The widowmaker 
¿ [68583071] Amerikansk 
action från 2002. I rollerna: 
Harrison Ford, Liam Neeson. 

2.10 Ice road truckers (R) 
[6778762]

3.10 The music man [72779033]

¿ Amerikanskt drama från 
2003. I-rollerna: Matthew Bro-
derick,  Kristin Chenoweth. 

5.40–6.55 Den vilda familjen 
 Thornberry [5246236]

¿ Amerikanskt animerat 
 familjeäventyr från 2002. 

14.50 Främlingar 1808-2008 
Del 6 av 10. Segern vid Lappo 
– Magnus återser Teräväinen. 

15.50 Vi på Langedrag 
Del 22 av 27. Kocktävling och 
hundutställning.

16.15 Samtal med Melita 
Mördare och självmördare 
har mycket gemensamt: De 
har tappat alla lösningar! 
Det säger deckarförfattaren 
och psykiaterprofessorn Åsa 
Nilsonne. I dag föredrar hon 
samtal framom piller. 

16.45 Obs 
Aktualiteter. 

17.15 Lokal-tv-fönstret 
Berättelsen om fyra gamla 
hus i Mariehamn. Ärkebis-
kop emeritus Vikström och 
pensionerade stadsdirektö-
ren Skuthälla samtalar om 
tvivel. Elsa Luther berättar 
om en händelse med lyckligt 
slut. Aggressivt tjäderspel i 
Ekenäs. 

17.45 BUU-klubben: Plåstret 
18.15 TV-nytt 
18.25 Sportnytt 
18.30 Familjen Sommer 

Dansk dramaserie. Del 2 av 
20. 

19.26 Norge runt 
Samiskt barndop. 

19.30 Ursäkta Birgitta! – Frå-
gesport för sexor 
Semifinal 2/2. Vinnarlagen 
från kvartsfinalerna 3 och 4 
kämpar om finalplats.  

20.00 TV-nytt 
Programmet kan också ses på 
svenska.yle.fi/arenan. 

20.10 Sportnytt 
20.20 Solens mat 

Del 3 av 6. Bo Hagström be-
kantar sig med ön Ischia och 
Riccardos trattoria. 

20.50 Ratatosk 
Kulturmagasinet 

21.20 Farligt begär 
¿ Amerikanskt drama. 
Erotiska intriger i fransk 
1700-talsmiljö. Filmen baserar 
sig på Christopher Hamptons 
pjäs och Choderlos de Laclos 
berömda brevroman. I rol-
lerna: John Malkovich, Glenn 
Close, Michelle Pfeiffer. Regi: 
Stephen Frears. 

23.15–23.44 Konsulternas 
krig 
Del 5 av 8.  ”Jag är en jävel på 
UNO.” 

6.00 Den rätta [8834919]

7.45 Doras äventyr [1481396]

8.15 Lilla kockskolan [7433025]

8.45 Disneys Tarzan [7414990]

9.15 Pokémon [5309667]

9.45 Zorro [5380532]

10.15 Staraoke-laulupeli 
[8727648]

10.35 Hannah Montana 
[7597006]

11.05 Vad ska vi äta idag? 
[3791648]

11.10–12.10 Köpkanalen 
[5035445]

11.55–12.35 Frågesport 
[9378629]

12.10 Word Puzzle [524358]

12.40 Hannah Montana/Mi-
ley Cyrus The Best of Both 
Worlds Concert [5110209]

14.00 Dolda liv [134629]

14.30 Dolda liv [142648]

15.00 Dolda liv [143377]

15.30 Lauri Tähkä ja Elonker-
juu – Kirkkahimmat [146464]

16.00 Lauantain perheleffa: 
Yksin kotona 3 [770006]

¿ Amerikansk komedi 
från 1997. I den andra uppföl-
jaren till hela familjens favorit-
komedi gömmer ett spiongäng 
ett mikrochip i 8-årige Alex 

leksaksbil. I rollerna: 
Linz, Olek Krupa, 
Haviland Morris. 
Regi: Raja Gosnell. 

18.00 Nigel Marven napapii-
rillä [574358]

19.00 Sjuans nyheter [505648]

19.10 Resultatrutan [727803]

19.30 Mina damer och herrar 
[976532]

20.00 Jackpot [313174]

21.00 Sanningens stund 
[355551]

21.45 På skoj [2191822]

22.00 Tians nyheter [967464]

22.10 Resultatrutan [6086174]

22.20 Lotto, Joker och Keno 
[2327342]

22.25 Day After Tomorrow 
[6539087]

¿ Amerikanskt drama 
från 2004. En imponerande 
och prisbelönt film om några 
av katastroferna som klimat-
förändringen lam leda till. I 
rollerna: Dennis Quaid, Jake 
Gyllenhaal, Ian Holm. Regi: 
Roland Emmerich. 

0.50 Insikt [2309474]

1.45 Vinstpotten late night 
[4652930]

3.00–6.00 Den rätta [22779385]

6.00 Frågespel [76822]

7.00 Tellus-frågesport 
[9528667]

7.45 Lilla tvåan [57391648]

10.30 Fatta micken [7047071]

11.20 Spelnytt [6714209]

11.50 Skidor [5953990]

13.20 Skidor [4356716]

15.00 Vid lägerelden [3803]

15.30 Antiglobetrotter [6990]

16.00 Var blev du av, farfar? 
[4919]

16.30 V75-travet [4498]

17.00 Respasset: Idrott i Kina 
[49938]

17.50 Fennada-storyn [6853938]

18.50 Tv-nyheter [4578551]

19.00 Sportrutan [86613]

19.05 Tvåans höstväder 
[2363385]

19.10 På estraden: UIT 
– 30-årsjubileumskonsert 
[7078209]

20.25 Pekko och masschar-
mören [473984] 

20.50 Räven [2217716]

Död och begraven. Förlägga-
ren Friedhelm Staller lämnar 
sitt hem hastigt efter att ha 
fått ett sms-meddelande. 

21.50 Tv-nyheter, väder och 
sport [5477938]

22.05 Nora 
Roberts: 
Mördande 
hetta ¿ [3908613] Ame-
rikanskt thriller. Thriller om 
mordbrandsutredaren Renan 
Hale, som fått en förföljare 
efter sig. Denna har för avsikt 
att bränna ned Reenans dröm-
mar. 

23.40 Da Vincis mordutred-
ningar [9175071] Konstiga 
rörelser. Da Vinci utreder ett 
dödsfall i ett parkeringshus 
där offret krossades i en dörr. 

0.25 Musik-tv: Obligatoriska 
grejer [96304]

De bästa bitarna ur veckans 
Musik-tv-program. Veckans 
mest intressanta gäster och 
bästa musikvideor samt en 
titt på inkommande veckas 
händelser. 

0.55 Tellus-frågesport 
[4267965]

2.00 Frågespel [9398507]

3.00 Dolt ord [9392323]

4.00 Sudoku [9378743]

5.00–6.00 Dolt ord [9389859]

8.00 Tv-nyheter [18532]

8.05 En fascinerande värld: 
Alperna [2629880]

9.00 Tv-nyheter [97025]

9.05 Loppis [1626735]

10.00 Tv-nyheter [87648]

10.05 Morgonettan [6554938]

10.45 Presidentens kansli 
[2303209]

11.00 Tv-nyheter [33803]

11.05 Strada [8366648]

11.35 K-kont [7035087]

11.55 Morgonhjärta [71894087]

12.30 Basaren: Familjevåld 
[6006]

13.00 Tv-nyheter [52629]

13.05 Nyheter på teckenspråk 
[9823396]

13.10 Prins Charles – tronar-
vingens historia [2149174]

14.00 Bli herre över plånbo-
ken [1551]

14.30 Familjen Serrano 
[106071]

16.00 Sjukhuset i Holby City 
[87464]

17.00 Tv-nyheter [21464]

17.10 Droppen [9330377]

17.15 Hemgatan [1230919]

18.00 Tv-nyheter och väder 
[79938]

18.10 Sportrutan [2475006]

18.15 Finländsk anti-
krunda [276174]

18.50 Den vida na-
turen: Udda djur i 
Afrika [522984]

19.45 Monk [647667]

Monk och skådisen. 
20.30 Tv-nyheter och väder 

[83006]

20.45 Lotto [2329716]

20.50 Sportrutan [846396]

21.15 Presidentens kansli 
[8495629]

21.30 Nyhetsläckan [990]

22.00 Män, brev och problem 
[22464]

22.50 Lucky Louie [6759342]

23.25 Falsk kärlek [3890667]

¿ (Falling) Amerikanskt 
dramafrån 2005. En medelål-
ders författare flyr till landet 
efter sin separation för att 
kunna skriva igen. En säregen 
granne kommer henne nära. 
Vågar Daisy bli kär igen eller 
skulle det vara ett misstag? 
I rollerna: Michael Kitchen, 
Penelope Wilton, Micaiah 
Dring. Regi:Tristram Powell.

1.00 Euronews [3913052]

1.10–8.00 Nyhetsfönster 
[99942052]

ÅLANDS RADIO 91.3 MHZ

9.00 Kulturen. Repris av måndagens, 
tisdagens och onsdagens Kulturen. 
9.45 Musik. 10.00 Gröna fingar. 
Repris från onsdagen. 11.00 Musik. 
12.00 Perspektiv. Åland i dag åker 
runt och besöker de åländska kom-
munerna och tar tempen på dem. Vad 
har egentligen hänt efter kommu-
nalvalet 2007? Repris från tisdagen. 
12.45 Musik. 13.00 Veckans gäst. 
Repris från fredagen. Med Tom Wik-
lund. 14.00 Sportpasset. Repris från 
måndagen. 15.00 Min Musik. Repris 
från tisdagen. Med Magnus Liljesköld. 
16.00 Jazz med Wallers. Repris från 
15/11. Med Ann-Christin, Kurt Waller. 
17.00–19.00 Musik. 

Se det med egna ögon!             www.24.ax
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Vinner en Casinolott. Vinsten skickas på posten.

� �  Svart o vit katt överkörd på 
Jomalarakan. Ligger på östra sidan 
om vägen i södra ändan. 040

� �  Band söker sångare och 
trummis! Du behöver inte vara grymt 
bra... Messa till 04573425611

� �  Before ! Du måste ta av dej 
mössan när du handlar på Hallen. 
God kutym ! En som såg dej

� �  Jösses vilken gratisreklam 
fula gulgubbens butik fi ck. Hur kan 
man lita på en dylik undersökning? 
vett- och smaklöst

� �  För 1 1/2 år sen var libera-
lerna i opposition och då stod de och 
ropa att landskapet måste ta över 
MISE. Nu är liberalerna ansvarigt 
regerings parti och nu måste kom-
munerna ta sitt ansvar dundrar 
miljöminister Sjögren. Ja inte är det 
lätt att hänga med i liberalernas 
svängningar. 040

� �  Mamma är väldigt upptagen 
med sig själv och sitt liv och ser inte 
mig längre på samma sätt som förut. 
En som saknar mamma

� �  Det går lätt att spara in 
160.000 euro på skärgårdsfärjorna. 

Kom till rätta med fusket med över-
tiden, så slipper man dra in några 
turer.Det påpekade Harry Eriksson 
redan på sin tid .Men då blev han 
utäten av dom övriga sjöanställda. 
Sjötrafi kbyrån är alltför fl ata, som 
betalar ut pengar för vad som helst! 
040

� �  Grattis Sonja på din födel-
sedag och för din insats till Rosa 
Bandet,bra jobbat:-) Maggan & Per

� �  Våra politiker o tjänstemän 
har också ett ansvar för vår gemen-
samma åländska ekonomi! 0457

� �  Vinstskatter till Tyskland 
eller vinstskatter till Åland? ÅCA 
och Dahlmans eller estnisk mjölk 
och tysk korv? Hembygdsrätt eller 
utarmning? väljare

� �  Lite lustigt. När ålänningarna 
handlar på Åland räknar man noga 
in bilkostnader och ev. fi ka. Då 
man fyndar mat i Sverige räknas ej 
milkostnad, biljetter, morgonfrukost, 
smörgåsbord, ”billiga” tax-freen, 
samt hamburgermeny eller pizzor för 
hela familjen. 040

� �  Se upp alla bilister!! Kami-
kazecyklisten är i farten igen, han 

gjorde en riktigt ful grej på Svibybron 
i torsdags kväll, trängde sig ut i 
trafi ken helt kallt framför bilarna 
som måste tvärnita för att inte köra 
över den gamle mannen. Sen har 
han mage att gnälla över att ”det är 
hemskt trångt på vägarna ikväll!!” 
Han har noll-tolerans o förståelse 
i trafi ken, visar ingen hänsyn. Han 
kommer snart att hamna under en 
bil som inte hinner stanna för honom 
tråkigt nog... Då tappar Jomala en 
pensionär till. 040

� �  Om alla betalade sin 
tv-licens kanske licensen 
skulle sänkas istället för 
höjas som det nu pratas 
om? Hej från licensbe-
talaren.

� �  Vi skärgårdsbor 
betalar gärna färjavgift 
men för rättvisans skull 
inför vägavgift på fasta 
Åland. rättvist

� �  Huuu... Vem är rädd 
för Lidl?! 040

� �  Låt konsumenterna välja var 
de handlar sin mat. Låt dem själva 
välja - men erjbud alternativ. För 
individens frihet

� �  Ekolomi – ett nytt ämne i värl-
den. Miljö + ekonomi. Ej julklappar 
heller, tack. 040

� �  Enligt infowars.com planerar 
USA att koldioxidbeskatta grisar och 
kors fi sar. 0457

� �  Budbilsservice fredag morgon 
9.30 i Vårdö.. Håll dej på din sida 
väghalvan. 040

� �  Trafi kministern – nu då skär-
gårdsborna vill ha kvar turtätheten 
bör deras färjavgifter höjas, alla skall 
betala lika. Rättvisa fodras i samhäl-
let. 040

� �  Det blir fartbegränsning 30 i 
stora delar av staden, MEN på den 
mest olycksdrabbade vägsträckan, 
korsningen Storagatan – Torggatan 
ända ner till Östra utfarten, där är 
det fortfarande 50 som gäller. Jag 
vet att det är en genomfartsled men 
det är just där, på den sträckan, som 
åtminstone 2 dödsolyckor inträffat 
samt fl era andra påkörningsolyckor. 

Så snälla, sänk farten även där, 
där det verkligen behövs!  0457

� �  Jag förstår nu varför nästan 
alla mammor blir deprimerade! 
Mammaledigheten = ungen 
skriker alla tider på dygnet, har 
skit i blöjan varannan timme el 
hungrig el knip i magen, var är 
ledigheten? Inte nog med den sk 
mammapengen, hur menar ni att 

man ska leva på 345,- euro i 
mån? Borde man inte få 80 

procent av sin lön som då 
man är arbetslös? Det 

är skämmit att behöva 
gå till socialen varje 
mån tills ungen börjar 
dagis! Hoppas alla 
pappor läser detta 
som inte hjälper till!   
ensam

� �  Varför int ”flagga 
ut” skärgårdsfärjorna? 
Börja med dyra ms 

alfågeln! 050

� �  Cheferna är nöjda 
och personalen (fotfolket) får 

mindre lön! Allt frid o fröjd! H från 
goddag yxskaft.

� �  Huruvida Sparhallen är bil-
ligast på Åland eller nä, men ja får 
mera för mina pengar på Matts-
sons i Godby genom att gå efter 
plussaerbjudanden, Pirkka och 
Euroshopper. 0457

� �  Till arg besökare på Gullå-
sen, visst är det för hemskt att 

studeranden tar alla parkerings-
platser. Dom kunde ju eventuellt 
neka att ha studerande, och 
kanske sparka alla närvårdare och 
primärskötare! Och simsalabim 
så får du vårda lilla mammsen 
eller pappsen hemma hos dig. H. 
Upprörd

� �  Propaganda brukar det 
kallas det Sparhallen skriver i 
tidningen. Ryssland har samma 
metod. 050

� �  Nej, nu får det vara nog! 
Jag blir galen på dessa stän-
digt förekommande språkfel 
när Lidl diskuteras. Både mes-
sare och journalister dras med 
samma defekt: ett pris kan inte 
vara dyrt/ billigt, däremot högt/ 
lågt. Du kan heller aldrig tjäna 
pengar på att handla något, 
om du nu inte får pengar för 
det. Däremot  kan du spara 
pengar på att handla i en affär 
med lägre priser. I hopp om 
bättring. Mvh, språkpolisen.

� �  Vad i helv.... sysslar de med 
på MCA? Är helt jävla omöjligt att 
se på tv utan störningar nuförti-
den. Slopa licensen.

� �  Tack Teebee, har nog också 
tidigare tankat hos Er enligt princi-
pen att man skall gynna de företag 
som har minsta antal bevaknings-
kameror, men det var trevligt att få 
Plussa! SeeYou

� Öppet brev till politikerna 
och tjänstemännen i Träd-
gårdsstaden Mariehamn, på 
begäran. 

Detta ”brev” skickades 
ursprungligen den 10 juni 
och nu föreligger ett konkret 
stadsplaneändringsförslag i 
Trädgårdsstaden Mariehamn 
innebärande en stor hall och 
dito parkering på ca 4.000 m2 
inne i Idrottsparken !! 

Stadsplanenämnden var inte 
enig. 

”Med förundran ser jag hur 
stadsstyrelsen, stadskansliet, 
stadsarkitektkontoret och 
fritidsförvaltningen med fl era i 
samråd med curlingintressen-
terna kommit fram till ett helt 
nytt förslag för en placering av 
en ev curlinghall nordväst om 
Islandia! 

Söder om Islandia anses 
naturen av någon anledning 
vara mera värdefull och därför 
oförenligt med generalplanen, 
vad är skillnaden!? 

Detta förslag, anser tydligen 
denna relativt breda grupp, 
skulle kunna vara förenlig med 
generalplanen (R-2 rekrea-
tionsområde, idrottsplatser) för 
idrottsparken IP. 

I samband med general-
planen för IP var det mycket 
diskussioner om IP:s utveckling 
och ”konsensus” var att det, 
mer eller mindre, i praktiken 
var färdigbyggt, endast mindre 
saker och kompletteringar (typ 
tennis- och fotbollsläktare) och 
defi nitivt inte fl er större hallar. 

Nu planeras det en hall på 
ca 30 x 60m (fyra banor) och 
det låter kanske inte så stort, 
men motsvarar ändå nästan en 
hockeyrink. 

Med lite framförhållning bör 
man, om en god planerings-
sed skall följas, ta i beaktande 

ett framtida utbyggnadsbehov 
(jämför med bowlingen) med 
två kanske fyra banor till och 
då är vi uppe i 50x60 meter 
- det handlar alltså om möjlig 
framtida hall i storlek med 
dagens Islandia. 

Även om man, mot förmodan, 
kan anse att en hall (även med 
beaktande av möjlig utbygg-
nad) är förenlig med general-
planen, så är parkeringsbeho-
vet ej möjligt att lösa utan att 
idrottspark/ naturpark (R2, R) 
används till parkeringsplats och 
detta är defi nitivt inte förenligt 
med generalplanen. 

Så varför läggs förslaget? 
Parkeringsläget i IP utreddes 

ordentligt relativt nyligen, efter 
ett förslag att anlägga en parke-
ring i skogen mellan sandplan 
och tekniska verken. 

Denna utredning kom fram 
till att det inte fi nns ”lediga” 

p-platser och i dag fungerar det 
någorlunda vid Islandia, tack 
vare en god vilja och samarbete 
mellan besökare och IP:s per-
sonal samt att sandplanen kan 
användas vid större evenemang 
samt IFK:s matcher. 

Det fi nns alltså i dag inga 
”lediga” p-platser för en ny 
aktivitet. 

I samband med denna utred-
ning ansågs även att skogsom-
rådet mellan sandplan och TV 
vara så skyddsvärt, bland annat 
som en del av grönkorridoren 
från sjukhuset till Engelska 
parken, att området bröts ut 
från idrottsparken för att bli 
naturpark, just för att höja den 
framtida skyddsstatusen. 

Så hur många p-platser hand-
lar det om. 

Curling spelar man i fyrman-
nalag, så med full hall innebär 
det 32 personer som spelar 

samtidigt och nästa grupp byter 
inte av varandra på parkering-
en, utan i praktiken handlar det 
om 60-70 personer samtidigt på 
plats i hallen. 

Med ålänningens bilvanor 
handlar det alltså om en hel del 
bilar. 

Förslaget talar om 50-110 
bilplatser och att 50 platser 
”torde” räcka till - hur man 
kommit fram till detta ”torde” 
framgår ingenstans. 

Vid en succé för curlingen 
(vilket undertecknat själv spelat 
på korpnivå i Stockholm och 
anser vara en rolig sport med 
mycket taktikerande, inte så 
mycket motion, håller på cirka 
två timmar och går ca fem 
kilometer eller mest glider på 
isen på ett ben) kommer behov 
för utbyggnad och behovet av 
p-platser ökar ytterligare. 

En god planeringssed för-

utsätter att eventuella utbygg-
nadsbehov tas i beaktande från 
början. 

Samtidigt fi nns det ett 
färdigt förslag vid Baltichallen 
med färdig parkering och även 
synergier för överskottsvärmen. 

För att i Trädgårdsstaden 
Mariehamn börja riva upp en 
relativt ny generalplan, som 
leder till att naturpark/ idrotts-
park ändras till hallplats och 
parkeringsplats, måste det fi n-
nas väldigt tungt vägande skäl 
och undertecknad har svårt att 
se ett enda sådant tungt skäl 
samtidigt som ”allt är klart” 
för ett bygge vid Baltichallen. 
Avståndet till centrum/ hamnen 
är i princip samma. 

Inga parkeringsplatser i 
parkerna!” 

 Yngve Söderlund 
 10 juni samt 21 november

Inga parkeringsplatser i parkerna

� Jag blev nästan heligt för-
bannad när jag läste huvudny-
heten i torsdagens Nyan om en 
”prisjämförelse” som utförs av 
en av butiksinnehavarna och 
inte nog med det; den andra 
parten fi ck inte ens komma till 
tals.

Hur täcks ni publicera sånt 
skräp?.Jag har hört om lobb-
ningen i landskapsborgen men 
det här tar nog priset. Chefre-
daktören - på ett mediasemina-
rium sade Du att ni inte sjunker 
hur lågt som helst men vad är 
det här då?  Förstummad

Nina Fellman fi nns inte på re-
daktionen på fredagar. Se svaret 
till Sven Evertsson. Red

Hur täcks ni!

� Det är mycket egendomligt 
att se Nyan publicera en pris-
undersökning på första sidan 
som är gjord av en person som 
gynnas av resultatet. 

Det minsta man borde kunna 
begära av en seriös tidning som 
Nyan är väl att ni skulle gjort 
undersökningen själv! Och då 
jämfört med Lidl i Norrtälje där 
många handlar. Sen måste det 
ju också inkluderas saker som 
verkligen är billigare på Lidl, 
som till exempel blöjor. 

 Sven Evertsson

Som insändarskribenten 
säkert noterat hade vi i går en 
uppföljande artikel med en 
prisjämförelse i riket samt kom-
mentar på ledarplats. Red

Oseriöst av
Nya Åland

 ...till den blonda expeditionsdamen 
och Peggy på FPA för snabb o fl exi-
bel hjälp med föräldraledighetsbe-
kymret! Jag blev så glad o tacksam! 
Linda rosar.

Nyans ros

Idrottsparken. Inga parkeringsplatser i parkerna, skriver insändarskribenten. Bilden är från 2004.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG
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Hur ta förnuftet till fånga
om det inte fi nns där?

Rikstankar Carl-Magnus Långkvist

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Amerikaner är ett underligt folkslag. 
De kan vara de mest öppna och trev-
liga människor som finns samtidigt 

som de kan vara egoistiska och (ursäkta 
uttrycket) dumma. Jag spenderade hela 
min sommar i Michigan i USA där jag 
jobbade på en restaurang och kom då i 
kontakt med massor av amerikaner. Det 
jag kunde notera direkt var hur vänliga och 
pratglada alla var och hur välkommen jag 
kände mig redan under min första arbets-
dag. Jag blev direkt en av dem.

En av mina arbetskamrater frågade en 
dag varifrån jag var, jag svarade Finland. 
Hon log mot mig, sade okej och vi återgick 
båda till vårt arbete. Efter en stund kom-
mer hon fram till mig igen och säger: Fin-
land, det gränsar visst till England!?! Jag 
försöker hålla mig för skratt då jag svarar: 
Nej, Finland gränsar till Sverige.

Arbetskamraten står kvar och jag kan 
nästan se hur frenetiskt hennes hjärna 
jobbar för att komma på var i Europa som 
dessa två länder ligger. Efter en stund av 
tystnad säger jag att Finland också gränsar 
till Ryssland. Då tänds det en lampa för 
henne och hon kan peka ut på kartan var 
Finland finns.

Alla mina arbetskamrater erkände någon 
gång under sommaren att de egentligen 
var väldigt dåliga på geografi och att de 
inte visste mycket om andra länder än 
deras eget. Men hur dåliga de än var så 
visste alla var Ryssland fanns.

Att amerikaner är pratglada märker man 
speciellt då man sitter i bussar. Det är säl-
lan som det är helt tyst i en buss, inte ens 
på natten. Jag åkte buss från Cincinnati till 
New York på natten, en resa som tog 16 
timmar. Jag hade valt att åka på natten för 
att inte behöva betala hotellrum, och för att 
få sova på bussen. Trodde jag. 

Under resan satt jag bredvid en väldigt 
pratglad medelålders man. Klockan tre på 
natten frågade jag mannen om det var okej 
om jag tog en liten tupplur, då hade man-
nen pratat konstant i sex timmar och de 
enda orden jag hade fått ur mig var ja, nej 
och okej. Jag fick sova ungefär sju timmar, 
dock till ljudet av mannens snarkningar. De 
sista tre timmarna såg exakt ut som de sex 
första, mannen pratade medan jag sade ja 
och nej.

Då vi skildes åt i New York så visste jag 
varifrån hela hans släkt härstammade, vad 
han arbetade med och vilken typ av mat 
han gillade. Amerikaner kan berätta om 
precis vad som helst åt vem som helst, till 
och med åt en tystlåten finne.

Den amerikanska 
mentaliteten

Är det ett hot Mariehamn och Jomala 
kommer med, ett hot för att få resten av 
kommunerna att bli mer samarbetsvil-

liga. Eller har man rätt och slätt tröttnat och 
börjat se mer egoistiskt på hela avfallshante-
ringen?

Det är dags igen med en ledare om Mise, 
kommunförbundet som har fått i uppgift att ta 
hand om vår avfallshantering på bästa sätt. För 
sällan har någonting vållat så mycket upprörda 
känslor hos folk som detta att betala för att 
bli av med soporna. Det har blivit ett antal de 
senaste åren.

Den 20 februari 2006 skrev jag så här:
”Det går inte att bli av med avfall gratis. Obe-

roende hur vi gör så kostar det. Vad det handlar 
om är att hålla kostnaderna så låga som möjligt 
utan att verksamheten missköts. Bäst blir det 
om alla hjälps åt.

Om vi turas om med att säga nej så fi nns det 
en enda sak vi kan vara riktigt säkra på; det blir 
dyrare för varje nej. Och det är fortfarande vi 
som betalar.”

I maj i år:
”Det är så obeskrivligt osolidariskt att bok-

stavligt talat lämpa över sina sopor på andra. 
Det enda vettiga vore att på Mise-stämman få 
igenom ett beslut att de obemannade statio-
nerna antingen tas bort eller sköts och betalas 
av respektive kommun.

Då blir det billigare för oss alla.”
Men är det någon som lyssnar?

Om Mariehamn och Jomala bestämmer sig för 
att hoppa av så går Mise i graven. Och att döma 
alla insändare och mess under åren så fi nns det 
fl er än en som hurrar på den begravningen.

Och sen sköter var och en kommun sin egen 
avfallshantering billigt, enkelt, utan några som 
helst bekymmer? För då slutar folk plötsligt 
med att bära grejer huller om buller till de 
obemannade stationerna så att andra måste 
betala för att få slarvmajornas sopor sorterade. 
Då slutar folk tippa avfall i skogen eller bränna 
sopor hemma på gården. Jag kan tipsa om att 
det längs vägen från Jomala Torp mot Ödan-
böle fi nns ett och annat som aldrig har nått 
fram till själva sopstationen. Bland annat låg där 
i september en bildskärm, rätt nyligen utplace-
rad, under en gran.

Sådant slipper vi helt när väl Mise är borta?

För stadsborna är det helt säkert en inbesparing 
att hoppa av Mise. Att bygga upp en fungeran-
de sophämtning på ett så pass litet och tättbe-
byggt område är ingen svårighet. Det är också 
relativt nära för dem som vill köra sorterat 
avfall till återvinningen.

Och resten behöver man inte bry sig om? 
Solidaritet är inget modeord precis.

Men om nu stadsborna har varit beredda 
att ta på sig en del av kostnaderna för att få ett 
heltäckande system för hantering, ett system 
som också gynnar familjer i Geta, Sund och 
på Kökar, då kunde man kanske förvänta sig 
någon form av gensolidaritet.

Nu har mycket gått ut på att rent ut sagt jäv-

las. Kommunerna har inte haft adressregistren 
i skick, men det har man inte brytt sig om att 
säga. Lagtingsmän har skrutit med att just deras 
kommun ”tack och lov” inte är med i Mise och 
så vidare. Det har till och med uppmanats till 
bojkott.

Sen pekar man fi nger och säger ”Titta nu, det 
fungerar inte”.

Är någon förvånad?

Men ändå. Om det som nu har byggts upp rase-
ras – må så vara att det är litet skört i konstruk-
tionen – så har en massa pengar gått till spillo 
och allt skall börja om från början.

Kan inte var och en ta sitt förnuft till fånga 
och på allvar försöka komma fram till en fung-
erande lösning. Finns det förnuftet? 

Eller skall vi önska Mises ledning trevlig helg 
med Iggesundsgänget:

Det är lika bra att sluta drömma
det går åt helvete i alla fall
för om man drömmer om Paris
hamnar man på något vis
lik förbannat i Hudiksvall

Harriet Tuominen
Epost: harriet.tuominen@nyan.ax

Telefon: 528 464

Vi är där nu.
Mariehamn och Jomala diskuterar att slå ihop sina soppåsar och låta de 

övriga sköta sig bäst de kan.
Om inte ...

Sortering. På återvinningsstationen i Norrböle får alla hjälp med att sortera rätt. Det fungerar väldigt bra.  Foto: JONAS EDSVIK

För att det skall bli problem i ett barns livs 
krävs oftast en vuxeninsats. Och för att barnet 
inte skall möta problem krävs vuxeninsatser.
 ANJA KUUSISTO, ÅBO UNDERRÄTTELSER”
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CONNY HENRIX I RESTAURANGEN
TAKE COVER I NATTKLUBBEN www.hotellarkipelag.com

.

V i träffar Anna-Maria 
”Ansku” Snellman på 
Dinos och hon ställer 

upp på att vara dagens ålän-
ning. Hon är 15 år,  kommer 
från Brändö och har prao 
den här veckan.

Hejsan Ansku, vad gör 
du på fritiden?

– Det beror på mitt humör, 
men jag brukar sitta vid 
datorn, läsa på läxor, haha 
nej jag skojade, chilla med 
kompisar, se på film och och 
jobba.

Varför pryar du på Di-
nos?

– It rules! Det är Marie-
hamns bästa restaurang och 
för att jag passar in här.

Tror du att du kommer 
och bli servitör i framti-
den?

– Jo. Jag har blivit mer säker 
på det efter den här veckan.

Om du får välja, före-
drar du midsommar el-
ler jul?

– På midsommar reser man 
ju bara stång medan man på 
julen får skinka, glögg och 

pepparkakor och  man får 
sätta upp en julgran istället 
för en lång käpp.

Längtar du till julen?
– Inte riktigt längtar men 
den skulle kunna vara här 
snart.

Vad önskar du dig?
– En högtalare till ipoden, 
kanske en laptop, men vem 

vill inte ha en sån? Sedan 
skulle ett nytt objektiv vara 
bra.

Jo, en laptop skulle nog 
sitta fint. Nu till sist, 
vem vill du hälsa till?

– Frank, the man och Jeffers 
Star.

CAROLINE THÖRNROOS(PRAO)
redaktion@nyan.ax

”Mariehamns bästa restaurang”

Brändöbo. Anna-Maria Snellman har pryat på Dinos den här 
veckan och har trivts väldigt bra.

Kycklingpanna
1 kg kycklinglår
1 msk smör
1 tsk salt, 1 krm peppar 
1-2 tsk mald ingefära 
1,5 dl matlagningsgrädde
2 dl vatten
1 msk soja 
2 purjolökar 
4 tomater 
280 g fullkornspasta

Dela låren i två och bryn bi-
tarna runt om. Krydda med 
salt, peppar och gärna mald 
ingefära. Häll på grädde, vatten 
och soja. Låt puttra under lock 
ca 15 minuter. Ansa och strimla 
purjolöken,  tärna tomaterna. 
Lägg purjo och tomater i pan-
nan och låt puttra ytterligare 
ca 10 minuter. Kontrollera att 
kycklingen är genomkokt dvs 
att köttsaften är klar utan rosa 
inslag. Koka pastan i rikligt 
med lättsaltat vatten enligt för-
packningens anvisning. Servera 
med sallad.


